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Ағымдағы жылдың 2 
қазанында Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігі мен 
ДСМ денсаулық сақтау 
саласындағы сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл мәселелері 
бойынша кеңес өткізді, 
деп хабарлайды ҚР ДСМ 
Баспасөз қызметі. 

БҰҰ адамзат 
коронавируспен күресте 
сәтсіздікке ұшырағанын 
мойындады. Бұл туралы 
бейсенбіде БҰҰ бас 
хатшысы Антониу 
Гутерриш коронавирус 
бойынша Қауіпсіздік 
кеңесінің отырысында 
айтты, деп хабарлайды 
Egemen.kz

Алик ШпекбАев пен Алексей Цой денсАулық 
сАқтАу жүйесіндегі сыбАйлАс жемқорлыққА 

қАрсы іс-қимыл мәселелерін тАлқылАды

тАлдықорҒАндАҒы АуруХАнА екі 
АйдыҢ іШінде сАлынып бітті

жақсарту мақсатында бюджеттен қомақты 
қаражат бөледі.
Соңғы 15 жылда денсаулық сақтауды 

қаржыландыру кепілдендірілген тегін 
медициналық көмек пен медициналық 
сақтандыруды ұсыну, эпидемиологияға қарсы 
күресуді қоса алғанда 8 есеге өсті (2005 ж. - 
191,4 млрд. теңге, 2020 ж. - 1,6 трлн. теңге).
COVID – 19 эпидемиясына қарсы күрес 

жөніндегі шараларға қосымша 300 млрд 
теңгеден астам қаржы бөлінді, оның 
үштен бірінен астамы Денсаулық сақтау 
министрлігі арқылы бөлінді. Шамамен 
60 млрд теңге карантиндік іс-шараларға 
тартылған денсаулық сақтау қызметкерлерін 
үстемеақыға және қосымша ынталандыруға 
бағытталған.
«Бұл қаражатты иемденуге неме-

се жымқыруға жол бермеу маңызды. Әр 
бөлінген теңге адресаттарға медициналық 
қызметтер, ЖҚҚ, дәрігерлерге арналған 
сыйлықақы түрінде жетуі керек. 
Дәрігерлер өз денсаулығына қауіп төндіріп, 
пандемияның алғы шебінде тұрады, 
халыққа көмектеседі. Бұл үшін мен оларға 

Сонымен қатар, аурухананың барлық 
қызметкерлері бірыңғай ақпараттық жүйеге 
қосылған планшеттермен қамтамасыз 
етілген. Осының арқасында әр дәрігер, әр 
медбике әр пациент туралы ақпаратты үнемі 
қарап, қадағалап, жаңарта алады. 
Сонымен қатар, кеңес барысын-

да әріптестерімен де науқастар жайлы 
ақпаратпен бөлісе алады. Жан сақтау 
бөліміндегі әр кереуеттің үстінде бейнекаме-
ралар орнатылып, бір жүйеге қосылған. Бұл 
кезекші операторға тәулік бойы әр науқасты 
монитордан көруге және оның жағдайының 
сәл өзгеруін бақылауға мүмкіндік береді.
Жалпы, жаңа облыстық жұқпалы аурулар 

ауруханасы ауыр жұқпалы аурулармен ау-
ыратын науқастарды емдеуге арналған. 
Ал оны басқа уақытта госпиталь ретінде 
де пайдалануға болады. Мұнда жансақтау 
бөлімі, жалпы 200 жатын орны бар. Жоба ая-
сында медициналық жабдықтар, жиһаздар 
орнатылып, іргелес аумақ абаттандырылды. 
Ғимараттың ауданы 6,8 мың шаршы метрді 
құрайды.
Жаңа аурухананың заманауи медициналық 

жабдықтармен, оның ішінде диагностикалық 
және зертханалық жабдықтармен 
жабдықталғанын ерекше атап өту маңызды. 
Компьютерлік томограф, сандық рентген, 
жылжымалы рентген аппараты, 20 өкпені жа-
санды желдету аппараты, виброкаустикалық, 
гемодиализ аппараты, биохимиялық, 
клиникалық, экспресс-зертханаларға 
арналған жабдықтар мен басқа да барлық 
қажетті медициналық құрал-жабдықтармен 
толықтай қамтамасыз етілген.

ЖД Ақпарат.

Басқосудың алғы сөзінде Денсаулық 
сақтау министрі Алексей Цой ведомства 
жүргізген жұмыстармен таныстырды, сы-
байлас жемқорлыққа қарсы қабылданған іс-
шаралар туралы хабарлады және сыбайлас 
жемқорлық тәуекелдерін анықтау мен жою 
бойынша сындарлы ынтымақтастыққа дай-
ын екенін білдірді.
«Пандемия бүкіл денсаулық сақтау 

жүйесінің мүмкіндіктерін сынауға және 
біздің жоспарларымызға айтарлықтай 
түзетулер енгізді. Ол біздің жұмысымыздың 
кейбір салаларының жетілмегендігін 
байқатып, жылдар бойы шешімін таппаған 
мәселелерді көрсетті. Бұған қоса, олардың 
ішінде сыбайлас жемқорлық компоненттері 
де болды», - деп атап өтті ол.
Денсаулық сақтауды дамыту - 

мемлекеттік әлеуметтік саясаттың негізгі 
басымдықтарының бірі.
Мемлекет азаматтардың әл-ауқатын 

арттырудың бір тетігі ретінде медициналық 
қызметтің қол жетімділігі мен сапасын 

оларда жинақталған ауа дәліздерге есіктер 
ашылмай, ультрафиолет сәулелерімен 
тазартылғаннан кейін дренаж жүйесі арқылы 
қысыммен кетеді. Бұл ауаны тазарту жүйесі 
барлық палаталарда, жан сақтау бөлімінде 
және зертханаларда орнатылған. 

Агенттік атынан ерекше алғыс білдіргім 
келеді. Екінші жағынан, оң күш-жігердің әсері 
сыбайлас жемқорлықты жояды. Өкінішке 
орай, бұл құбылыс министрлікті және оның 
ведомстволық бағынысты ұйымдарын, 
сондай-ақ жергілікті денсаулық сақтау 
басқармаларын айналып өткен жоқ », - деді 
Агенттік төрағасы Алик Шпекбаев.
Спикер Қазақстанның сыбайлас 

жемқорлыққа қарсы саясатын одан 
әрі жаңғырту бойынша президенттік 
реформалардың үш пакетінде белгіленген 
шараларды қабылдау қажеттілігін ерекше 
атап өтті.
Кеңес барысында пандемия кзінде 

шешілмеген мәселелер талқыланды 
Олардың кейбіреулері жүйелі 
сипатқа ие және ерекше назар ауда-
руды қажет етеді.
Агенттік пен министрлік әлеуметтік 

медициналық сақтандыру 
Қорындағы сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдеріне сыртқы талдау жүргізу 
туралы бірлескен бұйрыққа қол 
қойды.

Сондай-ақ, сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызмет осы талдауды Денсаулық сақтау 
министрлігінің орталық аппаратында өткізуді 
жоспарлап отыр.
Талдауға азаматтық қоғамды кеңінен тар-

ту маңызды аспект болып табылады. Спи-
керлер денсаулық сақтау саласындағы 
қоғамдық бақылауды дамыту қажеттілігіне 
ерекше назар аударды.
Министрлік «COVID-19 Қазақстанның 

қоғамдық бақылауы» дәрі-дәрмекпен 
қамтамасыз ету және медициналық көмектің 
сапасын бақылау бойынша қоғамдық 
белсенділер қозғалысына жан-жақты қолдау 
көрсетеді.
Сонымен қатар, Денсаулық сақтау 

министрлігінің Қоғамдық кеңесіне «жаңадан 
дем беріп», сарапшылар қауымдастығының 
білікті өкілдерінің сындарлы қатысу 
мүмкіндіктерін кеңейту керек.
Сондай-ақ, 2015-2025 жылдарға арналған 

сыбайлас жемқорлыққа қарсы стратегияны 
іске асыру шеңберінде, сондай-ақ Агенттік 
пен Министрлік арасындағы сыбайлас 
жемқорлық құқық бұзушылықтарының алдын 
алу туралы ынтымақтастық меморандумы, 
биылғы жылы «Адалдық алаңы» жобалық 
кеңсесінің жұмысы ұйымдастырылды, оның 
Жарғысы бекітілді. Агенттік осы бағыттағы 
жұмыстардың қарқынды әрі нәтижелі бола-
рына сенім артады.

ЖД ақпарат.

барлық сақтық шараларын қолданып, жеке 
қорғану құралдарын шешіп, жуыну бөлмесіне 
кіреді, осыдан кейін киімін ауыстырып, ауру-
ханадан басқа есіктер арқылы шығады. 
Екінші ерекшелігі – барлық палаталарға 

орнатылған желдету жүйесі, соның арқасында 

Осы аптаның дүйсенбісінде Талдықорған 
қаласында 55 күнде салынған 200 орындық 
заманауи модульді инфекциялық аурухана 
ашылды.
Нысанның ашылуында облыс әкімі 

Амандық Баталов құрылыс жұмыстарын 
жылдам әрі сапалы жүргізгені үшін мердігер 
«BI-Industrial» ЖШС-не алғысын білдіріп, 
бұл жаңа нысанды салудағы негізгі мақсат 
- халықтың денсаулығын сақтап, сапалы ем 
көрсету екендігін атап өтті.
Жаңа ауруханада процестердің 

көпшілігі автоматтандырылған және 
цифрландырылған. 
Онда жұмыс істейтін медицина 

қызметкерлерінің өздері инфекцияны 
жұқтырмауын және инфекцияны одан әрі 
таратпауын қамтамасыз етуге басты назар 
аударылған. Ол үшін аурухана «таза» және 
«лас» аймақтарға бөлінеді. 
Медицина қызметкері таңертең жұмысқа 

келіп, «таза» аймаққа кіреді. Киім 
ауыстырғаннан кейін, жеке қорғаныс 
құралдарын алғаннан кейін ол «лас» аймаққа 
жұмысқа шығады. Сонымен қатар, ауысым 
аяқталғаннан кейін медициналық қызметкер 
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Жұқпалы індеттің таралуы Жетісу жерінде де өршіп тұр. Қазірге дейін 
облыста коронавирус инфекциясын жұқтырғандар саны 700 адамнан асты.

В ходе дискуссии на тему «ВИЧ-позитивные. О жизни детей 
и подростков с диагнозом»эксперты обсудили статистику по 
заболеванию ВИЧ среди детей до 18 лет и вопросы современной 
терапии и доступности лекарственных средств.

Бұған дейін де баспасөз брифингін өткізіп, Еуропа мен Азия елдерінде індет қайта өрши 
бастағанын еске салған профессор Алмаз Шарман COVID-19-бен ауырып тұрғандар 
міндетті түрде маска тағып, әлеуметтік қашықтықты сақтауы керек дейді. Бұл арада 
Алмаз Шарман оңтүстік жарты шардағы Аргентина, Чили, Оңтүстік Африка, Аустралия 
сияқты елдердегі жағдайды айтып отыр. Оларда қыс өтіп, көктем мезгілі бас-талды.

Облыстық денсаулық сақтау басқармасының 
мәліметінше, аймақтағы індетпен күрес жұмысы 
қалыпты жүріп жатыр. Қазір барлық емхана мен 
аурухана негізгі қызметін атқаруда. Өңірдегі «Же-
дел жәрдем» стансасы да қалыпты режімде жұмыс 
істеп тұр.
– Бүгінге дейін облыста тұрғындар тарапынан 

шағымданушылар көп болғанымен, ауруханаларда 
орын тапшылығы сезіле қойған жоқ. Адамдардың 
өз денсаулығына алаңдауы орынды. Сондықтан кез 
келген сұрақ бойынша емдеуші дәрігер мен «Жедел 
жәрдем» қызметіне хабарласушылардың саны 
артқаны анық. Мұндай жағдайдың Талдықорған 
қаласы бойынша көбейгені байқалды. Бірақ 
дәрігерлер әр шағым бойынша жұмыс істеп жатыр. 
«Жедел жәрдем» қызметі аса ауыр жағдайдағы 
науқастарға бірінші кезекте көмек көрсетуде. 
Қала ауруханаларында орын саны жеткілікті. 
Науқастың сипатына қарай ауруханаларға бөліп 
орна¬ластыру қолға алынған, – деді облыстық 
денсаулық сақтау басқармасының баспасөз хат-
шысы Ләйлім Әубәкірова.
Алайда, облыс орталығындағы жағдай бақылуда 

болғанымен,
2 млн тұрғыны бар облыстағы ахуалды толық 

оң бағалауға келмейді. Әсіресе ауылдық өңір 
тұрғындары тарапынан медицина мекемелеріне 
көмек сұрап келушілер саны артты. Мұндай жағдай 
Алматы қаласы маңындағы аудандарда байқалып 
отыр. Мысалы, Іле, Талғар, Еңбекшіқазақ, Қарасай 

В ходе дискуссии на тему «ВИЧ-позитивные. 
О жизни детей и подростков с диагнозом» 
казахстанские эксперты обсудили статисти-
ку по заболеваемости детей и подростков в 
стране и их социальную адаптацию, а также 
актуальную ситуацию с терапией и меры по 
противодействию распространения ВИЧ-
инфекции среди молодого населения. 
Особенность теченияболезни у детей и 

подростков отличается от взрослых тем, 
что ВИЧ более агрессивно поражает не-
зрелую иммунную систему . Также стоит 
обратить внимание на общественную стиг-
матизацию, с которой юному поколению 
справляться сложнее ввиду только форми-
рующегося мировоззрения, неокрепшей пси-
хики, недостаточного понимания диагноза.
Экспертная дискуссия, инициированная 
компанией «Янссен»,подразделением фар-
мацевтических товаров ООО «Джонсон & 
Джонсон»,была организована с целью об-
суждения возможностей снижения стигма-
тизации в отношении детей и подростков с 
положительным ВИЧ-статусом, создания 
комфортных условий социализации в обще-
стве, повышения осведомленности населе-
ния о лечении, адаптации и оказанию психо-
логической помощи детям с диагнозом.
В ходе дискуссиипредседатель Объ-

единения юридических лиц «Ассоциация 
общественного здоровья»Ирина Петренко 
рассказала о текущей статистике по рас-
пространению ВИЧ-инфекции среди детей 
и подростков. Так, на сегодняшний день в 
Казахстане насчитывается 563детей ипо-
дростков до 18 лет с ВИЧ, что составляет 
2,4% от общего числа людей, живущих с 
диагнозом (23.396 человек на 01.09.2020). 
59% из общего числа детей живут в полных 
семьях, 25% - в неполных семьях, при этом 

Қ а з а қ с т а н н ы ң 
профилактикалық 
м е д и ц и н а 
а к а д е м и я с ы н ы ң 
президенті Ал-
маз Шарман: 
«Антиденелерд ің 
болуы науқастарға 
ш а р а л а р д ы 
сақтамауға, ма-
ска тақпауға және 
қ а ш ы қ т ы қ т ы 
сақтамауға құқық 
бермейді. Барлығы 
сақтық шарала-
рын сақтау керек. 
Қайта ауыру қаупі 
болғандықтан емес. 
Әрине, иммундық 
қорғаныс, антиде-
нелер пайда бола-
ды. Антиденелер 
ғана емес, сонымен 
қатар жасушалық 
иммунитет дами-
ды. Бұл иммунитеттің бір-екі жылға жетер-
жетпесі әлі белгісіз. Мүмкін, екі жылға жетеді, 
мүмкін, одан да көп шығар. Ғалымдар бұл 
мәселемен айналысуда, сондықтан нақты 
тоқтам жоқ», деді.
А.Шарман COVID-19 науқастарына аурудың 

ағымына қарамастан симптомдық, симптом-
сыз болса да маска тағуды жалғастыруды, 
қашықтықты сақтауды ұсынады.
Ал Еуропа мен Азия елдерінде індет 

қайта өрши бастағанына байланысты 
Қазақстан профилактикалық медицина 
академиясының президенті «Індетті сәтті 
жеңіп шыққан Жаңа Зеландия, Моңғолия, 
Оңтүстік Корея, Сингапур сияқты елдер бар. 
Бірақ Италия, Испания, АҚШ сияқты елдер-
де өлім-жітім мен індет жұқтырғандар көп 
болды», деді.
Алматылық профессор адамзат қазір «ко-

жұқпАлы індетпен күрес 
жетісудА қАлАй жүруде?

в кАзАХстАне с виЧ-
инфекЦией живут более 

550 детей и подростков

індеттен сАуыққАндАр сАқ болуы керек

аудандарына қарасты 
ауылдардың тұрғындары ма-
ман дәрігерлердің тапшылығы 
мен «Жедел жәрдем» 
стансасының жұмысына 
көңілі толмайтынын айтып, 
шағымдануда. Жекелеген ау-
дандарда «Жедел жәрдем» 
қызметінің бір бригадасы 10 
мың тұрғынға қызмет көрсетуге 
мәжбүр болып отыр. Сондай-
ақ облыстың денсаулық сақтау 
саласында кадр тапшылығы 
қатты сезіледі. Бұған дейін об-
лыс әкі-мінің есебінде аймақта 
214 маманға сұраныс бар екені 
мәселе ретінде көтерілген еді.
Соған қарамастан дәрігерлер 

дертпен күресте барлық 
мүмкіндікті пайдалануда. 
Олардың қатарында Қапшағай 
қаласының ақ желеңді абзал 
жандары да бар. Дерек бой-
ынша, қазірге дейін Қапшағай 

қаласында 170 адам «вирустық пневмония» диа-
гнозымен ауруханаға жатқызылған. Қаладағы 
аурухананың терапия және балалар аурулары 
бөлімшелері қайта жабдықталып, провизорлық 
бөлімге айналып, орын саны 180 төсекке дейін 
көбейген. Барлық палатада оттегі тасымалдай-
тын баллон орнатылған. Қала бойынша 7 «Жедел 
жәрдем» көлігі тұрақты жүріп тұр екен. Панфилов 
ауданында да індетке қарсы жұмыстар алгоритм 
бойынша жүргізілуде. Елді мекендерде тәулік бойы 
кезекшілік ұйымдастырылған.
– Аудан бойынша 3 жедел топ құрылған. Олардың 

негізгі жұмысы күнделікті мониторинг жасау. 
Ауыр жағдайдағы науқастарды қарап, алгоритм 
бойынша қандай тексерулер жасау қажеттігін 
және емделу бағыттарын айқындайды. Ауданда 
30 орындық госпиталь, 20 орындық провизорлық 
бөлім жұмыс істейді. Әкімшілік медицина 
қызметкерлеріне қолдау көрсетіп отыр. Жұмысқа 
шыққан қызметкерлердің барлығы қонақүйге ор-
наластырылды. Оларды тасымалдауға арнайы 
көлік бекітіліп, күнделікті медицина колледжінің 
12 студенті волонтерлік көмек көрсетуде. 
Яғни еріктілер науқастарға үйіне тегін алатын 
дәрілерін жеткізіп беру, басқа да қызметтерге 
көмектесетін болады, – дейді Панфилов ауданы 
әкімінің баспасөз хатшысы Нұрбол Қанағат.

 Қалмаханбет МҰҚАМЕТҚАЛИ.
Алматы облысы.

на 11% оформлена опека, 5% - находятся в 
детских домах на государственном обеспе-
чении .Все дети находятся под наблюдени-
ем специалистов региональных центров по 
профилактике и борьбе со СПИД. 
«Медицинским и научным сообще-

ством, государством и неправитель-
ственными организациями проводит-
ся большая работа по лечению детей 
и подростков с ВИЧ, их адаптации и 
психологической поддержке.Вместе с 
тем ведется активная деятельность 
по повышению осведомленности насе-
ления страны о диагнозе, а также борь-
ба с мифами и стереотипами как среди 
общественности, так и медицинского 
сообщества.Уже сегодня мы видим ре-
зультаты: общественное восприятие 
заболевания постепенно меняется, по 
сравнению с ситуацией 10 лет назад мы 
отмечаем снижение стигматизации и 
дискриминации людей, живущих с ВИЧ. 
Это большое достижение, но впереди 
еще много работы», - отметила Гулжахан 
Ахметова.
Участие в дискуссии также приняли предсе-

датель Объединения юридических лиц «Ас-
социация общественного здоровья» Ирина 
Петренко, исполнительный директорОбще-
ственного Объединения «РАВНЫЙ – РАВ-
НОМУ ПЛЮС» Людмила Полякова, а также 
управляющий директор Janssen Россия и 
СНГ, генеральный директор ООО «Джонсон 
& Джонсон» Катерина Погодина. Эксперты 
отметили, что сегодня терапия для детей с 
положительным ВИЧ-статусомзначительно 
отличается от той, что была десять лет на-
зад. Если раньше необходимо было прини-
мать по 10-15 таблеток в день, то сегодня 
для поддержания здоровья необходимо 
принимать всего 1 таблетку.
«Компания «Джонсон & Джонсон» вот уже 

более 25 лет вносит свой вклад в борьбу 
с ВИЧ-инфекцией, инвестируя в иссле-
дования и разработки, работая над по-
вышением доступа к лечению и оказывая 
поддержку пациентам. И сегодня мы в ак-
тивной стадии масштабных клинических 
исследований экспериментальной вак-
цины, разработанной нашей компанией, 
которая призвана помочь в достижении 
глобальной цели на ближайшие 25 лет – 
обеспечить возможность рождения детей 
без ВИЧ,более широкий доступ для людей 
к терапии для здоровой и благополучной 
жизни всего населения мира»,  – комменти-
рует Катерина Погодина, управляющий ди-
ректор Janssen в России и СНГ, генераль-
ный директор ООО «Джонсон & Джонсон. 
Запись дискуссии на тему «ВИЧ-

позитивные. О жизни детей и под-
ростков с диагнозом» можно найти 
по ссылке: https://24.kz/ru/tv-projects/
intervyu/item/423557-usloviya-dlya-vich-
infitsirovannykh-v-kazakhstane-tochka-
zreniya

###
О Janssen, фармацевтических компаниях 

Johnson&Johnson
В Janssen мы создаем будущее, где забо-

левания останутся в прошлом. Мы — фар-
мацевтические компании Johnson&Johnson, 
и мы не жалеем сил, чтобы это будущее 
стало реальностью для пациентов по всему 
миру. Мы побеждаем заболевания передо-
выми открытиями науки. Изобретаем, как 
помочь тем, кто нуждается в помощи. Исце-
ляем безнадежность человеческим теплом. 
Мы работаем в тех областях медицины, 

где можем принести больше всего поль-
зы: сердечно-сосудистые заболевания, 
иммуноопосредованные заболевания и на-
рушения обмена веществ, инфекционные 
болезни и вакцины, заболевания централь-
ной нервной системы, онкология, легочная 
артериальная гипертензия.
Узнайте больше на janssen.

com. Подписывайтесь: twitter.com/
JanssenGlobal. ООО «Джонсон & Джон-
сон» в JanssenPharmaceuticalCompanies, 
Johnson&Johnson.

Пресс-служба Janssen.

видтен кейінгі жағдай» жаңа құбылысымен 
бетпе-бет келіп жатқанын алға тартты. Covid-
19-бен ауырған науқастарда біраз уақыттан 
кейін басқа асқынулар пайда болады. Бұл 
әлсіздік, созылмалы шаршау синдромы, 
неврологиялық, жүрек және басқа белгілер.
«Бүкіл әлем дәрігерлері өте маңызды, 

кең ауқымды проблемаларға тап бол-
ды. Сондықтан күзгі-қысқы маусымда 
және болуы мүмкін коронавирустың екінші 
толқынына адамдар бейғам қарамауы ке-
рек», дейді профессор.
Алдағы күндердегі Қазақстандағы жағдай 

өзімізді қалай ұстайтынымызға, қалай 
сақтайтынымызға байланысты.
Алматыда коронавирустан кейін оңалту 

қызметін қалай алуға болатыны туралы айта 
кетелік.
Арнайы онлайн-сұхбат барысында №4 

қалалық емхананың бас дәрігері Зухра Ома-

рова медициналық оңалту 
орталығында кардиология, 
неврология және нейрохирур-
гия, травматология, ортопедия 
бағыттары бойынша 3 кезеңнен 
тұратын амбулаторлық 
оңалту жүргізіліп отырғанын 
хабарлады. Соның ішінде 
перинаталдық зақымдану сал-
дарынан орталық жүйке жүйесі 
зақымданған балаларға қызмет 
көрсетіледі. Пациенттерді 
жалпы тәжірибедегі учаскелік 
дәрігердің жолдамасы бойын-
ша МӘМС және амбулаторлы-
емханалық көмек аясында 
қабылдайды. Қазіргі уақытта 
коронавируспен ауырғандар 
үшін белсенді түрде оңалту 
жүргізілуде: оксигенотерапия, 
арнайы дренажды массаж, 
тыныс алу гимнастикасының 
белгілі техникалары, емдік дене 
шынықтыру жүргізіледі. Соны-
мен бірге психологиялық және 

әлеуметтік бейімдеу көмегі көрсетіледі.
«Бронх-өкпелік жүйе ғана емес, сондай-ақ 

жүрек-қан тамыры жүйесіне зақым келген-
нен кейін мамандар тыныс алумен ғана емес, 
бүкіл ағзамен біртұтас жүйе ретінде жұмыс 
істейді. Орталықта қалпына келтіру ме-
дицина дәрігері, реабилитолог, кинези-
терапевт, эрготерапевт, дипломды ине 
терапевті, логопед-дефектолог, психолог-
тар, әлеуметтік қызметкер, массаж жаса-
ушы маман, емдік гимнастика және тыныс 
алу гимнастикасы бойынша инструкторлар 
қызмет етеді. Сонымен бірге физиотера-
пия, парафинотерпия, ине терапиясы, га-
лотерапия, яғни тұзды шахта жасалады», 
деді бас дәрігер Зухра Омарова.

Айнаш ЕСАЛЫ.
egemen.kz
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Почему нужно менять подход к закупу лекарственных средств

1990 жылы желтоқсан айының он төртінші жұлдызында БҰҰ Бас 
Ассамблеясы 1 қазанды "Халықаралық қарттар күні" деп жариялаған 
болатын. Сол уақыттан бері бұл мереке атап өтіліп келеді.

Что не тАк с вАкЦиной 
от гриппА, которую 
зАкупил минздрАв

қАрттАрым – Асыл қАзынАм

дополнительной нагрузки на систему здраво-
охранения.
Кроме того, важно понимать, что вакцинируя 

себя, мы защищаем уязвимые группы населе-
ния, в том числе тех, кто не может получить 
вакцину по медицинским показаниям. Обще-
принятое международное мнение состоит в 
том, что вакцинацию необходимо проводить 
всем, в том числе молодым и здоровым — в 
первую очередь, чтобы защитить близких во-
круг себя. Но тут возникает ряд вопросов. В 
каждой стране есть пик заболеваемости грип-
пом, эти данные мы тоже запросили, и на них 
тоже нет ответа: скорее всего, по некоторым 
данным ВОЗ у нас пик приходится на конец 
января-начало февраля. Вакцинирование 
в этом сезоне началось раньше времени, — 
15 сентября, чтобы успеть до второй волны 
коронавирусной инфекции. Здесь возникает 
вопрос: у людей, которые вакцинируются сей-
час от гриппа, будут ли в достаточном коли-
честве антитела в феврале?
Здесь возникает вопрос: у людей, ко-

1 қазан - қарттар күніне 
орай Жамбыл аудандық 
аурухана директоры Д.А. 
Сураужановтың қолдаумен 
медицина саласын-
да жұмыс істеп, зейнетке 
шыққан зейнеткерлерімізді 
«Халқаралық қарттар» 
күнімен құттықтап, арнайы 
жасалған азық-түлік пакет-
тер таратылды. «Халқаралық 
қарттар» күніне орай Жам-
был аудандық емхананың 
медицина қызметкерлері 
қарт адамдарға үйлеріне 
барып «Ашық есік» 
күнін ұйымдастырып, 
профилактикалық тексеру 
жүргізді.

А.К.САТовА,
СӨС валеологі,

 Жамбыл аудандық 
ауруханасы. 

Биолог и вирусолог Асель Мусабекова рас-
сказывает о том, почему сейчас так важна 
сезонная вакцинация от гриппа и почему 
возникают вопросы к министерству здраво-
охранения Казахстана по поводу качества 
почти двух миллионов закупленных вакцин 
«Гриппол Плюс».
Когда только начиналась пандемия коро-

навирусной инфекции, раздавались голоса о 
том, что «она не опаснее обычного гриппа». 
Сложно сказать, почему в общественном 
сознании грипп кажется таким безопасным, 
ведь ежегодно от него умирают около полу-
миллиона человек во всем мире. Наиболее 
уязвимы к этой инфекции пожилые люди, те, 
у кого есть хронические заболевания и бе-
ременные женщины. Возможно, что мы не-
дооцениваем грипп, потому что в Казахстане 
нет внятной статистики по заболеваемости и 
смертности от него. А без этих данных слож-
но говорить о вакцинации. Когда мы увидим 
настоящую статистику по заболеваемости и 
смертности от гриппа, мы сможем объяснить 
населению ситуацию и необходимость защи-
тить свое здоровье.
Совместно с группой волонтеров 

Medsupportkz мы отправили официальный 
запрос в Республиканский центр электрон-
ного здравоохранения, который отвечает за 
сбор и предоставление данных по подобным 
заболеваниям. Кроме того, на него указа-
ли его коллеги из других ведомств системы 
здравоохранения. Сначала ответ был, что 
да, мы вам предоставим данные, затем мы 
получили отписку. Есть вероятность, что 
этих данных вообще нет. В документах ВОЗ 
очень часто наша страна обозначена белым 
или серым цветом, что означает отсутствие 
статистики.
 Вакцинация от гриппа — ежегодная кампа-

ния, призванная спасти жизни. В этом году 
ситуация осложняется тем, что сезонный 
грипп придет в момент бушующей пандемии 
Ковид-19. У нас есть два вируса, которые 
представляют особый риск: они оба респи-
раторные, то есть, и гриппом и коронавиру-
сом вы можете заразиться в общественном 
транспорте, нажав на кнопку лифта и т.д. 
Мы не знаем, как эти два вируса будут ве-
сти себя в организме при встрече. В первую 
очередь, большая проблема состоит в том, 
что мы до сих пор мало знаем о Ковид-19, но 
мы уже видим, что это очень хитрый вирус, 
у которого много проявлений. И его группа 
риска — это так же люди с хроническими 
заболеваниями и пожилые. Поэтому, если у 
нас есть возможность защитить людей хотя 
бы от одной инфекции — гриппа, то это про-
сто необходимо сделать, чтобы избежать ро-
ста количества смертей, который итак летом 
был избыточным, а также чтобы избежать 

Асылында бұл мереке ХХ ғасырда пайда 
болды. Басында қарттар күні Еуропада, кейін 
Америкада тойланған, ал 80 жылдардың 
аяғынан бері бүкіл әлемде атап өтіліп келеді.
Қарттар күнін атап өтудегі басты мақсат 

- аз қамтамасыз етілген қарт адамдарға, 
жалғызбасты қарт зейнеткерлер мен 
қарт мүгедектерге көңіл бөлу, оларға 
материалдық, әлеуметтік-тұрмыстық және 
басқа да көмек түрлерін көрсету болып та-
былады. Бұл күні біздің елімізде ғана емес, 
әлемнің түкпір-түкпірінде қарттарға арналған 
мерекелік іс-шаралар өткізіліп, оқушылар 
мен студенттердің тарапынан қарияларға 
көмек көрсетілетін алуан түрлі жобалар 
ұйымдастырылып, мемлекет тарапынан ар-
найы жәрдемақылар тағайындалады.
Қазақ қариясын сыйлаған халық. Қарты бар 

үйдің қазынасы бар, - деген. Ақсақалдарды 
төрге шығарып, бата сұраған. Ақындар жы-
рына қосып, амандығын тілеген.

торые вакцинируются сей-
час от гриппа, будут ли в 
достаточном количестве 
антитела в феврале? 
На этот вопрос нам должны от-

ветить уполномоченные органы, 
у которых есть данные о пике 
инфекции в Казахстане.
Еще более важный вопрос свя-

зан с качеством вакцины и объ-
емом закупленных доз. Минз-
драв заявил, что приобретен 
1 млн 900 тысяч доз вакцины 
«Гриппол Плюс». Так как досто-
верными данными о заболева-
емости мы не располагаем, то 
давайте подумаем логически: у 
нас пожилых людей в возрасте 
от 65 лет и старше - около 1 млн 
400 тысяч человек. Сюда мы 
должны добавить беременных 
женщин, тех, у кого хронические 
заболевания и тех, кто хочет 
вакцинироваться, даже если не 

входит в группу риска. И конечно, мы получа-
ем цифру, которая будет больше количества 

закупленных вакцин. Возможно, это даже хо-
рошо, что Минздрав приобрел такой малень-
кий объем. Объясню почему: Казахстан заку-
пил вакцину «Гриппол Плюс», она является 
«инновацией» российской фарминдустрии. 
Там меньшее количество антигенов — части-
чек вируса.
По международным нормам количество ан-

тигена на каждый штамм гриппа должно со-
ставлять 15 микрограмм, в вакцине «Гриппол 
Плюс» оно всего 5 микрограмм, то есть, в три 
раза меньше, чем рекомендовано. 
Это объясняется тем, что в состав добавлен 

полиоксидоний - предполагаемый иммуно-
модулятор. Но на самом деле мы о нем не 
знаем ничего, то, что это адъювант или имму-
номодулятор или еще что-то, нам должны по-
казать полноценные клинические испытания, 
которых не было, не смотря на то, что вакцина 
используется не первый год. В итоге мы полу-
чаем вакцину, в которой меньше антигенов и 
вещество, с которым мы не знакомы. Тем не 
менее, важно отметить, что в этом особенно 
опасном сезоне, по всей вероятности, для 
уязвимых слоев населения даже такая вак-
цина лучше, чем невакцинация вообще (раз-
умеется, при отсутствии противопоказаний). 
Но представьте, какой тяжелый выбор нужно 
делать врачам, приверженцам доказатель-
ной медицины - рекомендовать вакцину без 
доказательной базы?
Думаю, что закуп «Гриппол Плюс» связан в 

первую очередь с экономией. Наверное, все 
казахстанцы знакомы с процессом госзакупок. 
Есть спецификация для всего, что закупается 
государством. В эту техническую специфика-
цию нужно включить адекватные требования 
для вакцины от гриппа, и тогда мы будем 
покупать нормальный продукт для того, что-
бы себя обезопасить. То есть, это должна 
быть вакцина, у которой будет доказанная 
эффективность с соответствием междуна-
родным стандартам (15 мкг антигена на каж-
дый штамм), в ней не должно быть веществ, 
которые не были тестированы в клинических 
испытаниях. Здесь должен работать совер-
шенно очевидный протокол. Просто нужны 
специалисты, которые сформируют техниче-
скую спецификацию для выбора вакцины для 
закупа.
Я обращаюсь к людям, которые ответствен-

ны за закуп вакцин от гриппа в этом году: 
пожалуйста, задумайтесь, у вас есть еще 
время купить для казахстанцев нормальную 
вакцину, у вас есть еще время разрешить ре-
гистрацию зарубежных вакцин. 

Вы должны понимать, что в этом сезоне это 
вопрос национальной безопасности.
Кроме того, сейчас не стоит забывать, что 

история с вакциной от Ковид-19 «Спутник 
V» роняет тень на всю российскую фармин-
дустрию, это мое личное мнение, но я убеж-
даюсь в этом каждый день. Мы сейчас на-
ходимся в беспрецедентной ситуации, когда 
можем наблюдать вживую как в различных 
странах, в различных системах, тестируются 
лекарственные средства, особенно вакцины. 
Что не так с российской вакциной от корона-
вирусной инфекции? Мы об этом уже писали 
— третьей фазы испытаний не было, никаких 
деталей о ее проведении найти нельзя. Я на-
шла лишь информацию о тестировании, ко-
торое будет проходить только в Московской 
области, хотя это идет в разрез со всеми 
стандартами. Обычно в третьей фазе ис-
пытаний участвуют до 30-50 тысяч людей. 
Почему так много? Потому что именно так 
мы можем заметить побочные действия, 
которые мы не видели ранее, нам нужна 
эта широкая выборка населения, это необ-
ходимо, это золотой стандарт тестирования 
вакцин. Что произошло с реакцией научного 
сообщества на регистрацию «Спутник V» до 
проведения 3 фазы? Все изначально были в 
шоке, и не поверили, что это возможно, что 
президент страны может говорить, что «моя 
дочь вакцинирована, и, значит, все хорошо». 
Изначально, результаты объединенной 1/2 
фазы не были опубликованы, что очень бес-
покоило ученых. Затем последовала публи-
кация в знаменитом The Lancet. Но и здесь 
всё пошло не так. Группа итальянских ученых 
во главе с Энрико Буччи, опубликовала от-
крытое письмо, в котором заявила, что у них 
есть сомнения в правдивости данных, касаю-
щихся испытаний российской вакцины. Дело 

в том, что налицо некоторые манипуля-
ции с данными, а именно есть опасения, 
что они сгенерированы автоматически, 
и в некоторых местах дважды одним и 
тем же алгоритмом (!). Но если, возмож-
но, это не всем понятно, то приведу дру-
гой пример. Между 17 июня и 3 августа 
они зарегистрировали 76 участников 
для испытаний. Испытания закончились 
и вакцина была зарегистрирована 11 
августа. Но в статье данные по измере-
нию иммунологических параметров на 
42 день. Как это возможно? А в заявке 
испытания вообще были планы на из-
мерение параметров на 180-й день. По-
лучается, что российские ученые пошли 
против времени? Здесь есть ошибки, на 
которые уже невозможно закрывать гла-
за. Всего за несколько дней свои подпи-

си под этим письмом поставили их имени-
тые коллеги с разных стран мира, а Nature 
опубликовала колонку. Я считаю, глядя на 
этот провал, мы должны как страна бойкоти-
ровать росфарму, пока не дождемся ясных 
объяснений этой ситуации.
Наши эксперты, министерство здравоох-

ранения, должны задуматься и не идти на 
поводу у соседних государств, необходимо 
думать в первую очередь о здоровье сво-
их граждан, а не о политической подоплеке. 
Для этого нам нужны независимые эксперты, 
которые могут такого рода данные понять и 
объяснить населению, почему мы покупаем 
именно эту вакцину, а вот эту не покупаем. Я 
думаю, что такие эксперты у нас есть, только 
мы их не слышим. Но ситуация с Ковид-19, 
возможно, это наш шанс показать этих экс-
пертов и прислушаться к ним. В Казахстане 
есть ученые, которые работают над созда-
нием вакцин, но что касается клинических 
исследований, то они совсем не развиты и к 
тому же очень дорогие. Нам нужен этический 
комитет, который будет соответствовать 
международным стандартам по проведению 
клинических исследований в Казахстане. К 
сожалению, пока что у нас нет базы, за эти 
30 лет мы потеряли тот опыт, что был нара-
ботан в советское время, поэтому нам нужно 
наращивать эту базу и в принципе пандемия 
- это хороший шанс развить отрасль.
В заключении хочу сказать, что сейчас уни-

кальное время, когда мы видим реакцию 
людей на научные исследования, ставшие 
открытыми, это новая нормальность для 
ученых: быть открытыми и это стало но-
вым трендом для фармкомпаний, которые 
априори довольно закрытые. Сейчас мода 
на открытость, инновационность, на умные 
и логичные решения, поэтому я бы хотела 
и наших разработчиков к этому призвать и 
быть на волне современной науки.

«Vласть». 
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дәрігерді сергелдеҢге 
неге сАлАсыз, Цой мырзА?

виртуАлды вирус

әлеуметтік төлем 
көлемі 2 млн теңгені, 
көз жұмған жағдайда 10 
млн теңгені құрайды» 
делінген мемкомиссия 
шешімінде. 22 шілдеде 
оған өзгеріс енгізіліп, 
бұл қатарға вирусты 
пневмониямен ауырған 
немесе мерт болған ме-
дицина қызметкерлері 
де қосылды.

Байқап тұрсаңыз, 
«егер жұмыс бабын-
да КВИ жұқтырса 
ғана төленеді» де-
ген шарт жоқ. Оны 
кейін ДСМ ойлап тап-
ты. Ведомствоның 

бұл әрекеті індетке ұшыраған медицина 
мамандарының ашу-ызасын тудырды. «КВИ – 
жыланның шағып алуы емес, оның жұмыс орнын-
да, әлде автобуста жұққанын адам сезбейді» деп 
дәйектеді ақ халаттылар.

Ақыры, 4 қыркүйекте «Nur Otan» өзінің 
Партиялық бақылау комитетінің отырысында 
Үкіметтен Денсаулық сақтау және Еңбек вице-
министрлеріне шара қолдануды талап етіп, 
олардың қарау тірлігін қатаң сынға алғаннан кейін 
ғана іс ілгерілей бастады.

Ресми мәліметке сәйкес, қыркүйек айының 
басындағы жағдай бойынша Қазақстанда жал-
пы саны 11 293 медицина қызметкері COVID-19 
дертіне шалдықты. Оның 186-сы коронави-
рус инфекциясынан қайтыс болды. Партиялық 
бақылау комитеті жиынында дүние салған 9 
медперсоналдың отбасына және 1 093 сырқат 
дәрігер мен мейірбикеге ғана өтемақы берілгені 
жария етілген. Одан бері не өзгерді?

Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігінің дерегінше, бүгінде 1 727 медицина 
қызметкері COVID-19 инфекциясын және пневмо-
нияны жұқтыруына байланысты МӘСҚ-тан төлем 
алды.

Сондай-ақ қор осы ауру кесірінен өмірден өткен 
24 медицина қызметкерінің туыстарына ғана 
төлем аударды.

Мұндай шабандықтың төркіні неде? Біржан 
Нұрымбетов басқаратын ведомствоның 
түсіндіруінше, төлем төлеу үшін өңірлердің және 
үш мегаполистің денсаулық сақтау басқармасы 
жанындағы арнайы комиссиялар алдымен 
ауырған медицина қызметкеріне қатысты тексеру 
жүргізеді, соның нәтижесінде беру-бермеу жөнінде 
шешім қабылдайды. Сырқат мамандардан не-
месе дүние салған дәрігерлердің туыстарынан 
өтемақыға өтінішті Денсаулық сақтау министрлігі 
жинайды. Одан кейін өтінімдер негізінде электрон-
ды іс макеттері қалыптастырылады екен. Ол үшін 
барлық өтінім «Азаматтарға арналған үкімет» 
мемлекеттік корпорациясына жолданады. Мемкор-
порация әрі қарай төлем тағайындау үшін МӘСҚ-
қа жібереді. Бюрократиядан бас айналады.

ДәрігЕр нЕгЕ ҚАМЫғАДЫ?
Павлодар тұрғыны Артём Жучков анасынан ай-

ырылып қалды: Галина Иосифовна 40 жыл бойы 
дәрігер (акушер-гинеколог) болды. Төтенше жағдай 
және карантин кезінде пандемиямен күресті, 
Пав¬ло¬дардағы хоспис ғимаратында құрылған 
провизорлық стационарда жұмыс істеді, ақыры 
індеттен опат болды: «вирусты пневмония» деген 
диагноз қойылған.

«Анам дүние салғаннан кейін облыстық 
денсаулық сақтау басқармасынан хабарласып, 
қаза тапқан медициналық қызметкерлер отба-
сына төлем төленетінін ескертті. Он шақты 
адам кіретін жеке чат құрды. Содан бері төлем 
жайы не болғанын білмейміз. Сұратқан барлық 
құжатты жинап бердік. Енді тым-тырыс қалды. 
Дәрігерлердің өлімі ойыншық емес қой, билік бай-
ыпты болса екен», – 
дейді А.Жучков.

Қыршыннан қиылған 
Әлібек Темірғалидың 
жесірі Дана Серікқызы 
да әділдік таба алмай 
жүр. 25 жасар Әлібек 
Арманұлы Нұр-Сұлтан 
қаласының Сарыарқа 
ауда-нындағы №4 
қалалық емханасында 
2 жыл дәрігер болған. 
Қытайдан тараған ке-
сел елге баса-көктей 
енгенде ол демалыс 
алмай, емханада 
жұртшылыққа қызмет 
етуін жалғастырған 
көрінеді.

« С а л д а р ы н а н 
COVID-19 жұқтырып, 
19 тамызда көз 
жұмды. Үкімет ко-
р о н а в и р у с т а н 
өлген медициналық 
қызметкерлердің от-
басыларына бірреттік 
төлем түрінде 
материалдық көмек 
көрсетеді. Әлібек ка-
рантин кезінде тікелей 
міндетін атқарды ғой. 
Артында үш айлық 

Қынжылтатыны сол ғалымдар болжағандай, 
COVID-19 пандемиясы күзбен бірге қайта күшейді. 
Коронавирус инфекциясының таралуы бойынша 
жаһандық «қара тізімде» көш бастап тұрған ел-
дерде жаңа сырқат көп тіркелуде. Атап айтқанда, 
АҚШ-та бір тәулікте 36 372 адам коронавирус 
жұқтырғаны белгілі болды. Сөйтіп, елде КВИ-мен 
барлығы – 7 046 216 адам ауырып, 204 506-сы 
қаза тапты, Үндістанда соңғы күндері бір тәулікте 
– 74 493 адам, Бразилияда – 15 454, Ресейде 6 196 
адам COVID-19 індетін жұқтырған.

Індеттің күшейіп оралғанын ұжымдық Еуропа 
мәлімдеді. Соған қарамастан, дамыған елдер 
де, дамушы ірі елдер де қатаң карантинді қайта 
енгізуден бас тартып отыр. Мысалы, Еуроодақ 
алдағы қыста локдаун жарияланбайтынын ха-
барлады. Өйткені жаппай шектеу қоғамға, 
экономикаға тым қымбатқа түсті, салдары ауыр 
болды. Мәскеу де карантин шараларын қатайтуды 
қарастырып отырған жоқ. Мұның мәнісін Кремль 
былай түсіндірді: «Себебі Ресей денсаулық 
сақтау жүйесін пандемиямен күрестің 
қажеттіліктерін өтеуге жұмылдыра алды. 
Бұл өз нәтижесін берді. Бүгінде медицина 
саласы толық мобилизацияланған. Соның 
арқасында инфекцияланғандар қатарының 
өсуіне лайықты жауап беруге жүйе дайын. 
Тиісінше, карантинді қатайтуға негіз жоқ», 
– деді.

Ал Қазақстанда медицина саласы пандемияның 
жаңа кезеңіне сақадай-сай ма? Жұдырықтай 
жұмылған ба? Медицина қызметкерлерінің уәде 
еткен төлемақыны Үкіметтің төлемегеніне наразы 
болып, тұнжырап жүрге¬ніне қарағанда олай деп 
айту қиын.

ДАМЫғАн ЕЛДің үЛгіСі
Салыстыру үшін айта кетелік, АҚШ-та және Еу-

ропада дәрігерлерге COVID-19 індетімен күрескені 
үшін мемлекет үстемеақы не өтемақы төлемейді: 
сақтандыру жүйесі медицина мамандарының 
барлық шығынын өтейді. Мысалы, Құрама Штат-
тарда рентген, КТ жүргізіп, алғашқы диагноз қоятын 
дәрігердің жылдық жалақысы 2020 жылы 500 мың 
доллардан асты.

Биылғы қыркүйек айының ортасында 
Американың медициналық топтар қауымдастығы 
(AMGA) кең ауқымды сауалнама жүргізе келе, 
рентгенологтер табысы артқанын анықтады: жар-
ты миллион доллардан асқан. Жүктемесі жоғары 
шағын клиникаларда табыс одан да жоғары ($589 
мың). 2018 жылы аталған мамандардың жылдық 
орташа жалақысы 482 мың доллар ғана болған. 
Осылайша, рентгенология – пластикалық хирур-
гия мен ортопедиядан кейінгі ең жоғары жалақылы 
мамандық атанды. Өз кезегінде Medscape 
20 мың дәрігер арасында сұрау сала келе, 
рентгенологтердің 49%-ының жинағы 2 миллион 
доллардан асатынын білді. Қалған дәрігерлердің 
44%-ы жинағы $1-5 млн аралығында екенін 
жеткізген. Барлық дәрігерлердің 55%-ының (соның 
ішінде шұғыл медициналық жәрдем дәрігерлерінің 
74%-ының) өз жалақысына көңілі толады. Рас, 
алда тағы 11-25%-ға көбейгенін қалайды.

Бізде болса, коронавирус сырқатымен алғаш 
болып жолығатын КТ, рентген түсіруші мамандар 
байлығымен мақтана алмайтыны жасырын емес. 
Қазақстанда медициналық сақтандыру жүйесі іске 
қосылғанына қарамастан, ол өзін жарылқағаннан 
басқа, не науқасқа, не ақ халатты абзал жанға 
елеулі игілік ұсына алмай келеді.

Ресейде медицина қызметкері COVID-19 
кеселіне душар болса, мемлекет 68,8 мың рубль 
(385 280 теңге) төлейді. Егер дерті ушығып, 
мүгедектікке соқтырса 0,7-ден 2 миллион рубль-
ге (11,2 млн теңгеге) дейін сақтандыру кепілдігі 
беріледі. Аурудан өлсе, оның отбасына 2,7 млн 
рубль (15 млн 120 мың теңгедей) көмек аудары-
лады. Сол¬түстік көршінің дәрігерлері төлемді төрт 
күн ішінде алады.

інДЕТ ПЕн шЕнЕуніК шАршАТТЫ
Қазақстанда шенділер дәрігерді әбден 

сергелдеңге салады. «Жұмысыңның барысында 
жұқтырған жоқсың», «отбасы мүшелеріңнің бірінен 
жұқтырдың», «қай жерде жұқтырғаның белгісіз» 
деп, әйтеуір өтемақы төлемеу үшін түрлі сылтау 
табады.

Атап өтер жайт, Премьер-Министр Асқар 
Маминнің өзі жетекшілік ететін Президент 
жанындағы төтенше жағдай режимін қамтамасыз 
ету жөніндегі мем-комиссия пандемиямен күресуге 
тартылған медицина қызметкерлеріне төленетін 
үстемеақы және өтемақы көлемін 2020 жылғы 
30 наурызда бекіткен болатын. «Медициналық 
қызметкер коронавирус инфекциясымен ауырған 
жағдайда МӘСҚ-тан бөлінетін бірреттік 

Әлемді әбігерге салған індеттің қарқынын 
әзірге әлеуметтік арақашықтық сақтап 
қана әлсірете аламыз. Шарасыздан жа-
салып жатқан бұл қадамның кері әсері – 
оқшауланған жұрттың қарым-қатынасын 
онлайн байланыс қамтамасыз етіп, интер-
нетке тәуелділік шамадан тыс асып кетті. 
Сондықтан гаджеттен қашықтық ұстаудың 
да маңызы арта түсті.

«Таяқтың екі ұшы бар» дегендей, таяқ болған 
соң оның қай ұшы да оңай тимейтіні анық. 
Төтеннен келген індеттің ілмегіне түсіп қалмау 
үшін көпшіліктен іргемізді барынша аулақ ұстап 
баққанымызбен, бұрыннан бар «ауруды» одан 
сайын қоздырып жіберген сияқтымыз. Бұл жер-
де ауру дегенді бұдан былай тырнақшаға алып 
жазудың да қажеті жоқ. Өйткені өткен жылы 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымы ком-
пьютерге тәуелділікті ресми түрде аурулардың 
халықаралық статистикалық классификациясына 
қосты.

ДДҰ бұл жаңа ауруды Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ассамблеясының 72-сессиясында тіркеді. 
Аталған шешімді 194 қатысушы қолдаған. Адам 
компьютерлік ойындармен әсіре әуестеніп, 
өмірлік құндылықтарды құнттамай, отбасылық, 
әлеуметтік, білім, кәсіби тұрғыдан ауытқушылық-
тар байқалса, мұндай белгілер аурудың симптом-
дары ретінде танылады.

Осылайша онлайн тіршіліктің опа таптыр-
мас ойын-сауығымен күрес күшейе бастағанда 
жаһанды жаһаннамға айналдырып жібере 
жаздаған жойқын вирус келіп, барлық дүнияуи 
мәселелерді бір шетке ысырып қойды. Тіпті 
ДДҰ басшысы Тедрос Аданом Гебрейесустің 
өзі қоғамның бүтіндігі үшін, коронавирусты 
жеңу үшін көпшілікті әлеуметтік арақашықтық 
сақтап, үйлерінде компьютерлік ойындар ойнауға 
шақырды.

Дегенмен дертіне дерт жамаған дімкәс қоғам кез 
келген дүниенің шегін, шамасын білген жөн. Себебі 
пандемиядан кейін де өмір бар, болашақты, ұрпақ 
саулығын ойлау керек. Онсыз да қазіргі онлайн 
оқу жүйесі балалардың виртуалды ойындарға 
көбірек көңіл бөлуіне жетелеп отыр. Қашықтан 
оқытып, қанша жерден қадағалағанмен, ойы-
ны қанбаған баланың ойы басқа жаққа ауып 
тұрады. Оның үстіне қазір көпшіліктің қолынан 
гаджет түспейтіні ескеріліп, бірінен соң бірі түрлі 
ойын-сауық қосымшалары шығып жатыр. Каран-
тин кезінде кеңінен танылып, таралған желілер 
қаншама? Әсіресе жастар жағы ТікТок желісінің 
желігіне түсіп кеткенін көз көріп отыр.

We Are Social және Hootsuite сараптамалық 
топтарының есебі бойынша жыл басында жер 
бетіндегі халықтың 60 пайызға жуығы онлайн-
да болған екен. Нақтырақ айтсақ, 2020 жылдың 
басында 4,5 миллиардтан аса адам интернетті 
пайдаланса, әлеуметтік желілердің аудиториясы 
3,8 миллиардқа жеткен. Ал мобильді телефон-
ды 5,19 миллиард адам пайдаланады. Орташа 
есеп бойынша адам күн сайын 6 сағат 43 мину-
тын интернетке арнайды екен, яғни бір адам жы-
лына 100-ден аса күнін интернетте өткізеді. Егер 
адам шамамен 8 сағат ұйықтаса, қалған сергек 
уақытының 40 пайызында онлайн болады. Бұл 
– індет күшіне мінгенге дейінгі дерек. Одан бері 
жаһан жұрты түгелге жуық интернетке байланған 
болар.

Экранға телмірген қоғамның ауруы асқына 
түскені анық. Бұрын да телефоннан бас 
көтермейтін жұрттың қазір саналы уақыты он-
лайнда өтіп жатыр. Калифорния университетінің 
зерттеушілері адамның зейін қоюы аквари-
ум балығының деңгейіне дейін төмендегенін, 
америкалықтар смартфонына күніне 150 рет, ша-
мамен әр 5-10 минут сайын назар салатынын атап 
көрсетіпті. Ал ойын баласының гаджетке қанша 
уақытын жұмсайтынын бағамдай беріңіз. Мұның 
бәрі ақыл-ой энергиясын тиімсіз пайдаланудың, 
тіпті жоюдың тікелей жолы болып отыр.

Интернеттің иіріміне түсіп кеткен қоғамды вир-
туалды вирус меңдеп барады. Зорайып келе 
жатқан гаджетке тәуелділіктің зиянын айтып 
байбалам салған мамандар бұл дерттің де дау-
асын іздеп әлек. Қазір алпауыт ІТ компаниялары 
интернетке жұмсайтын уақытты қадағалайтын 
қызметтерін іске қосып жатыр. Сондай-ақ он-
лайн белсенділікті бақылауға көмектесетін Forest, 
Checky, Instant қосымшалары немесе Track 
Time, Rescue Time бағдарламалары бар. Бірақ 
мұның бәрі қалауымызға шектеу бола алмайды. 
Сондықтан әркім өзін, отбасын қолға алып, бір 
ауық интернеттен бойын аулақ ұстауға тәрбиелеу 
керек, контенттерді талғаммен тұтынып, цифрлы 
диетаға отыру қажет.

Орынбек ӨТЕМҰРАТ.
egemen.kz

Халықтың ашынатын жөні бар. Шенеуніктер бір жағынан ел бюджетін талан-тараж ету үшін түрлі 
әдіс-тәсілді ойлап табады. Екінші жағынан ел қаржысын халықтың өзіне жұмсамай, үнемдеу үшін сан 
қулыққа басады. Мысалы, жемқорлық жайлаған ведомстволар қатарында үнемі аталатын денсаулық 
сақтау жүйесінде шенеуніктер қаржы жымқырудың әр алуан айла-шарғысын сынақтан өткізді. Ал 
қарапайым дәрігерлерге тиесілі ақшасын бермей, түлкібұлаңға салған.

сәбиі қалды: биылғы 20 маусымда дүниеге келді. 
Бірреттік төлем отбасымызға біршама көмек 
болар еді», – дейді оның әйелі.

Дерт құрсауына іліккен көзі тірі медици-
на мамандарының да көңілі пәс. Арсланбек 
Жайылғанов – Көкшетау қаласының облыстық 
көпбейінді ауруханасының невро-патолог дәрігері. 
26 маусымда мобилизация аясында оны Ақмола 
облыстық тері-венерологиялық диспансер база-
сында жабдықталған  провизорлық стационарға 
алып кетеді.

«Сонда 2 шілдеде КВИ жұқты. 13 шілдеге дейін 
емделдім. Сауығып шыққан соң өтемақыға 
құжаттарымды тапсырдым. Міне, қыркүйек айы 
түгесілуге таяу. Жауап жоқ», – дейді ол.

Шымкенттік Несібелі Каленова №11 қалалық ем-
ханасында жалпы тәжірибелік дәрігер лауазымын-
да қызмет атқарады. 26 маусымда оның КВИ-ға 
шалдыққанын ПЦР-тест айғақтаған.

«Ауруды науқастың үйіне барып емдеу барысын-
да жұқтырдым. ДСМ мен Еңбек министрлігінің 
2020 жылдың 9 сәуіріндегі бірлескен бұйрығына 
сәйкес, медициналық-санитарлық алғашқы көмек 
көрсету мекемелерінің қызметкерлері науқасты 
емдеу барысында коронавирус инфекциясын 
жұқ¬тырса 2 млн теңге көлемінде әлеуметтік 
төлем алуға құқылы. Алайда мен жұмыс істейтін 
№11 емхана аталған санаттағы мекемеге жат-
пайтынын алға тартып, комиссия мүшелері 
құжаттарымызды қарамай қойған. Төлемеу үшін 
көрінген сылтау табады» деп реніш білдіреді 
дәрігер.

Елорданың №1 көпбейінді қалалық 
ауруханасының анестезиология, жансақтау және 
интенсивті терапия бөлімі қызметкерлерінің де ай-
татын арызы жетерлік. Аурухана 18 тамызға дейін 
КВИ-мен күресетін инфекциялық аурухана ретінде 
жұмыс істеді.

«Бірнеше ай бойы біздің дәрігерлер, 
мейірбикелер мен санитарлар өте жоғары қаупі 
бар топта еңбек етті. Сырқаттарды емдеу 
барысында көптеген қызметкер COVID-19 не-
месе вирусты пневмония жұқтырды. Соған 
қарамастан біразымыз өзгелерге төсек-орны 
жетуі үшін ауруханаға жатпадық, үйде емделдік. 
Нәтижесінде, комиссия бірреттік өтемақыны 
тек стационарда жатқан қызметкерлерге ғана 
төледі. Ол кезде ауруханада науқастарға орын 
тапшы еді. Егер бар орынды науқас медперсо-
нал толтырып қойса не болады? Сондықтан 
қызметкерлердің көбі амбулаторлық негізде 
үйінде емделді, дәрігер жетіспегендіктен ауырып 
жүріп жұмыс істеді. Коронавируспен не вирусты 
пневмониямен ауырғанымызды растайтын бүкіл 
құжат, ПЦР-тест нәтижелері, КТ түсірілімдері 
қолымызда бар. Кінәміз – халықтың қамын 
ойлағанымыз ба?!», – дейді аурухана қызметкері 
Әлішер Қабдығани.

 P.S.
Медицина мамандарын үйде-ауруханада ем-

делгендер, жұмыстасыртта жұқтырғандар деп жік-
жікке бөлу арқылы ДСМ біріншіден, дәрігерлерді 
бірнеше «сортқа» бөліп тастап, арнамысын таптап 
отыр. Екіншіден, біреуіне үстемеақы не өтемақы 
төлеп, басқасын шөміштен қағып, медиктер 
қауымдастығы арасына от тастады, қызғаныш ту-
дырды, бір-біріне қарсы қойды. Үшіншіден, ақ ха-
латтыларды ашын-дырып, рухын түсіруі кесірінен 
мемлекетіміз пандемияның келесі кезеңіне әлсіреп 
кіруі мүмкін. Онсыз да денсаулық сақтау жүйесі 
білікті кадрға зәру. Ал әділет таппаған, алданған, 
абыройдан айырылған медицина мамандары 
Ресейге, ағыл¬ын тілін білетіндері – Еуропа мен 
АҚШ-қа кетуде.

Осыдан кейін Денсаулық сақтау министрлігінің 
«барлық құрмет-қошеметіміз – дәрігерлерге!» деп 
миллиондар шығындап, бейнероликтер түсіруі 
мазаққа көбірек ұқсайды.

 Айхан шәріП.
«Айқын».
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собеседник ноЧныХ бдений, 
или скАз о совестливом писАтеле 

Книги Юрия герта, как правило, носили остро-
сюжетный характер, поэтому путь к читателю для 
каждой из них был тяжёлым и долгим. Первый роман 
«Кто, если не ты?..» рассказывал о молодёжном бун-
те, драматической борьбе группы старшеклассников 
со сталинским тоталитаризмом, и он приобрёл ши-
рокую известность далеко за пределами Казахста-
на, долго не допускался к печати и был опубликован 
лишь в 1964 году, в период «оттепели». Во втором 
романе «Лабиринт», продолжающем  роман «Кто, 
если не ты?..», действие разворачивается в малень-
ком провинциальном городе на севере России, в 
педагогическом институте, где происходящее в то 
время «дело врачей» кардинально меняет судьбы 
многих - евреев и неевреев, и приводит к трагиче-
ской гибели главную героиню. В «Лабиринте» автор 
обратился к последним годам культа Сталина, от 
этого оно не становится ни менее драматичным, ни 
менее значительным по накалу противоборствующих 
страстей, чем события, происходившие в это время в 
Москве или в Ленинграде.

Обратимся к авторитетному мнению казахстанского 
писателя Мориса Симашко (1924-2000), который ска-
зал: «Оба произведения, каждое по-своему, отражает 
процессы созревания молодого человека, проблемы 
психологически-нравственные, характерные для на-
шего сложного времени, когда идет борьба не только 
за выживание человека, но – борьба за выживание 
истинно человеческого в человеке».

Роман не печатался более двадцати лет, сатири-
ческая повесть «Лгунья» - более пятнадцати. Этот 
список можно было бы продолжить… В настоящее 
время всё написанное Ю. М. Гертом  опубликовано.

Моё личное знакомство с Юрием Михайловичем 
Гертом произошло в рамках традиционных Праздни-
ков книги, которые в Талдыкоргане проводились каж-
дую весну. На этот раз, в конце февраля 1981 года, 
праздник открылся «Ярмаркой книг», в котором при-
няли участие, прибывшие по приглашению областно-
го правления  Добровольного общества книголюбов  
спецрейсом в комфортабельных  автобусах прямо 
из Алматы почетные гости.  На «слете» жетысуских 
творческих сил и любителей книги, были заметны 
столичные  писатели и поэты, чьи произведения хо-
рошо были известны  читающим талдыкорганцам.  
Аплодисментами и цветами встречали  они членов 
делегации, у которых тут же просили и получали ав-
тографы поэта-фронтовика Леонида Скалковского,  
нашей замечательной землячки  и пронзительно яр-
кой поэтессы Фариды Унгарсыновой, прозаиков Ро-
лана Сейсенбаева и Юрия Герта, сатирика Рафаэля 
Соколовского, писателя-натуралиста Бориса Щерба-
кова и многих других литераторов и журналистов.

Два вечера, уже после всех запланированных ме-
роприятий, отдыхая в гостиничном номере, Юрий 
Михайлович  посвятил нашим  с ним около литера-
турным беседам. Как человек практичный и много-
опытный, он посоветовал всегда делать несколько 
копий с того, что написано. Это во-первых, исключа-
ет пропажу того или иного «шедевра», а для автора 
любое его творение и бесценно, и неповторимо. Во-
вторых, удобнее работать, дорабатывать рукопись, 
когда она написана или отпечатана под копирку (в те 
времена мы еще не знали - не ведали о фантастиче-
ских возможностях компьютера). А в-третьих…Юрий 
Михайлович спросил у меня, принес ли я что-либо из 
написанного давнего - настоящего, он обещал и от 
обещания не отказывается, дать предметную кон-
сультацию начинающему автору.

Обрадованный такой возможностью, достаю из 
папки свой рассказ «Ася плюс Баклан», написанный 
в январе 1980 года. Рассказ прозвучал в вечерней 
передаче «Творчество наших радиослушателей» 
талдыкурганского областного радио 27 марта 1980-
го. Он вышел в эфир после редакторской правки 
Майры Баяндиной, а зачитала перед микрофоном 
несравненная диктор Вера Аркадьевна Максименко.

- Хорошо, я посмотрю твой рассказ, - пообещал 
Юрий Михайлович. – Если честно, я даже подумал, 
что у тебя есть запись передачи. Было бы инте-
ресно послушать. Можно, я возьму рукопись с собой 
в Алма-Ату, обязуюсь откликнуться рецензией.

Излишне говорить о том, что чувствует автор при 
таком раскладе?! А говорили мы до полуночи… На 
утро следующего дня Юрий Михайлович уезжал, 
впрочем, как и остальные члены алматинской деле-

гации.
Юрий Михайлович Герт родился 7 февраля 

1931 года в Астрахани. Во время Великой Отече-
ственной войны погиб на фронте его отец, а потом 
умерла, заболевшая туберкулезом мать. Юра в это 
время находился в эвакуации в Узбекистане с бабуш-
кой и дедушкой.

Потом он учился в Вологодском педагогическом ин-
ституте, где получил  диплом учителя русского языка 
и литературы, чтобы и к литературе относиться с тре-
петом, и чтобы самому стать на всю жизнь писателем 
тончайшего вкуса.

С начала работал  учителем в Мурманской области. 
Из рудничного поселка Кукисвумчорр молодого учите-
ля призвали на службу в СА. 

Во время армейской службы в 1955 году в журнале 
«На рубеже» промелькнула первая публикация Юрия 
Герта - повесть «Преодоление». Через два года Ка-
рельское книжное издательство издаст эту повесть 
отдельной книжкой. Пройдет еще два года и она, пере-
веденная уже на болгарский язык, будет отпечатана 
военном издательством в Софии.

В 1957 году Ю. Герт приехал в Караганду, где 
несколько лет трудился в молодежной газете 
«Комсомолец Караганды» журналистом. 

Большая часть его жизни, и человеческой, и писа-
тельской была связана именно с Казахстаном. Здесь 
он создал семью (жена Анна Петровна, ученый-эко-
номист, публицист), здесь родилась их дочь Марина 
и внучок Сашенька. Потом Юрий Михайлович стано-
вится на несколько лет литературным консультантом 
Карагандинского отделения Союза писателей Казах-
стана. Здесь он напишет роман «Кто, если не ты?..» и 
переживёт, если так можно выразиться, взлёт момен-
та литературной известности. 

Ко времени жизни Ю. М. Герта в Караганде относят-
ся воспоминания Владлена Константиновича Берден-
никова, напечатанные в книге 1994 года «Газеты за 
шкафом», в повести «Свидетельствую…».

«В августе 1958 года, не помню уже зачем, я зашел 
в карагандинское отделение союза писателей. В до-
вольно просторной комнате, где было три стола, 
десятка полтора стульев и не открывалось ни одно 
окно, висела  накопленная годами сумеречность от 
прильнувших к стенам деревьев и такой же нако-
пленный годами дурманящий запах табака. Посреди 
этого неуютного обиталища одиноко стоял неболь-
шого роста человек со  вздыбленными курчавыми во-
лосами и характерным еврейским носом. Под этим 
носом, в уголке тонких ироничных губ, дымилась па-
пироса, на столе,  в пепельнице, была гора окурков, 
а вся столешница завалена исчерканными листами 
рукописи.

Юрий Герт. Я уже слышал об этом человеке. Сре-
ди карагандинских журналистов да и писателей его 
имя произносилось с почтительным придыханием, 
вполтона, хотя за плечами у него тогда была лишь 
тоненькая книжечка. Правда, одно обстоятельство, 
вызывало неподдельное уважение: книжку эту – по-
весть «Преодоление», он написал, будучи в армии.

…Мы познакомились и разговорились. Теперь не 
вспомню,  о чем был разговор. Видимо, обо всем сра-
зу, как это бывает у людей, которые сошлись, по-
чувствовали друг друга и друг другу поверили.

Час, может, или  полтора мы еще сидели в душ-
ной комнате, а потом вышли на улицу, чтобы по-
бродить, и я,  наконец рассмотрел его глаза. Это 
были необыкновенные глаза. Зеленоватые, в мягком 
прищуре, они светились изнутри.

Прошло тридцать лет. Глаза Юры давно не све-
тятся, подернулись хмарью, редко-редко проблески-
вают в них прежние огоньки: слишком мало в нашей 
жизни было дней, когда мы радовались.  

Мы добродились до того, что я опоздал на по-
следний трамвай.  Можно было, конечно, уехать на 
такси, но Юра утащил меня к себе, в коммуналку.  
Потом я мрачно шутил: все старались уехать от   
Карлага подальше, Герт же утащил из Москвы жену 
к Карлагу поближе. Как сказал классик, «лучше вы-
думать не мог»! но в те годы его приезд казался 
естественным: человеку предложили работу, вот 
он и приехал. Во всяком случае,  мне повезло. Герт 
стал еще одним моим учителем, но самое главное – 
другом. Плечо в плечо мы прожили с ним долгие годы, 
сначала в Караганде, а потом в Алма-Ате, где рабо-
тали в замечательном журнале, созданном Иваном 
Петровичем Шуховым, из редакции которого почти 
одновременно ушли, когда некто Толмачев, нынеш-
ний главный редактор «Простора», взял курс, прямо 
противоположный».

(См. в. Берденников. газета за шкафом. Алматы,  
Жазушы, 1994. Стр. 74-75.)

В 1964 году, почти одновременно с изданием рома-
на, его начали печатать в сокращенном варианте в 
республиканском журнале «Простор», где в это время 
главным редактором был  известный писатель, глубо-
ко порядочный и редкой отзывчивости человек Иван 
Петрович Шухов (1906-1977).

Юрий Герт пришел в «Простор», в так называемую 
его звездную пору, когда об этом издании узнали да-
леко за пределами солнечной республики, благодаря 
тому, что на страницах журнала печатались ранее 
запрещенные произведения Анны Ахматовой, Оси-
па Мандельштама, Марины Цветаевой, неизвестные 
произведения Бориса Пастернака и Андрея Платоно-
ва,  Марка   Поповского и Юрия Казакова...

Ю. М. Герт в одной из своих последних книг «Семей-
ный альбом» об этом периоде написал: «В те годы, 
при Шухове, «Простор» был для нас чем-то вроде 
«островка свободы» - среди океана всяческой грязи 
и пакости. Мы трепетно ловили каждый звук, каждый 
шорох, долетавший из Москвы, каждую подробность 
столичных баталий – и стремились помочь осажден-
ной «новомировской» стороне, печатали «новомиров-
ских» авторов, перед которыми захлопывались двери 
«больших журналов». (см.стр. 238).

Эту же ситуацию прокомментировал С. Баймухаме-
тов в журнале «Вестник»: «…в литературных кругах 
ходила легенда, что после разгрома «Нового мира», 
умирая, Твардовский сказал: «Ничего, есть ещё 
«Простор», есть еще Иван Шухов…».

Семья Гертов в 1964 году переехала из Караганды 
в Алма-Ату.

«Не просто переехали – нас, так сказать, пере-
тащили: «Что тебе там, в Караганде?.. Тебе надо 
быть здесь!..» Морис Симашко помог с пропиской, 
которая нужна была, чтобы вступить в жилищный 
кооператив, один из первых – строившийся дом на-
ходился на краю города, на месте еще не вырублен-
ного яблоневого сада, по весне белоснежного днем, 
серебряного под луной…»

Вскоре после переезда в Алма-Ату Ю.Герту было 
предложено работать в журнале «Простор». Вот как 
это было…

«Шухов спросил у меня:
- Юра, хотите работать у нас в «Просторе»?
Мне показалось, я ослышался.
- В «Просторе»?
- Да, в «Просторе», - подтвердил он, попыхивая 

сигаретой и отчего-то глядя не на меня, а куда-то 
вбок.

Работать?.. В «Просторе»?
Я согласился, не раздумывая…
(См. Ю. герт. Семейный архив.2002. Стр.237-238). 

После отъезда Алексея Белянинова (1923-1983) в  
Москву, Ю. М. Герт возглавил отдел прозы. Наряду 
с известными всесоюзными фамилиями писателей и 
поэтов в «Просторе» увидели опубликованными про-
изведения талантливых казахстанских авторов: Олжа-
са Сулейменова, Габита Мусрепова, Мориса Симаш-
ко, Галины Черноголовиной, Сабита Муканова, Ивана 
Щеголихина, Руфи Тамариной и многих других.

Юрий Михайлович  активно работал и как перевод-
чик. Им с казахского, уйгурского на русский язык были 
переведены романы Зия Самади - «Аймхан», Ильяса 
Есенберлина - «Прикрой своим щитом», Мухтара Ма-
гауина - «Голубое марево», Х. Абдуллина - «Иртыш 
впадает в океан», рассказы и повести М. Сундетова.

В 1971 году в Алма-Ате и Павлодаре КГБ фабрико-
вало так называемое «еврейское дело». С этой целью 
в двух городах на квартирах у нескольких граждан, 
относящихся к творческой интеллигенции, была про-
изведена серия обысков. Искали литературу об Из-
раиле, так называемую сионистскую литературу, а 
также прочую «антисоветчину»: рукописи Александра 
Солженицына, кассеты с записями песен Александра 
Галича, другой самиздат. 

А всё начиналось с Павлодара, где у преподавателя 
пединститута Шафера обнаружили румынский журнал 
с заметкой об Израиле. В Алма-Ате обыск был у про-
фессора КазГУ А. Жовтиса; преподавателя пединсти-
тута, кандидата филологических наук Е. Ландау; пре-
подавателя мединститута, кандидата философских 
наук В. Штейна. За обысками следовали допросы. 
Причём главной задачей органов КГБ было доказать 
не только наличие самиздата, но и антисоветской 
организации, созданной евреями для пропаганды си-
онистских настроений и распространения запрещён-
ной литературы. Однако вся эта кагебешная затея с 

треском провалилась. Дело в том, что Е. Ландау, у 
которого нашли дневники с размышлениями об Изра-
иле и судьбе еврейского народа, на следующее утро, 
услыхав звонок в дверь, понял, что это пришли за ним 
- и выбросился из окна с четвёртого этажа…

Через два дня об этой истории знал весь город, 
так что органам пришлось её замять. Тем не менее, 
Шафер получил срок три года. В. Штейн, страдавший 
маниакально-депрессивным психозом, слёг в псих-
больницу, где его вместо лечения постоянно загоняли 
в депрессию. А. Жовтис, у которого нашли плёнки с 
записями песен Галича, отделался сравнительно лёг-
ким испугом. Его выгнали из университета, и восемь 
лет он не имел возможности получить хоть какую-ни-
будь работу.

Повышенный интерес компетентных органов к Ю. 
М. Герту, его вызов в прокуратуру был продиктован 
тем, что органам стало известно о посмертном заве-
щании Ландау, которое он, будучи одиноким челове-
ком, оставил у Гертов.

После самоубийства Ландау это завещание сроч-
но понадобилось кагебешникам как доказательство 
того, что они никак не были причастны к вынужденной 
смерти Ландау, что планировал её он заранее, т. к. 
якобы страдал каким-то психическим заболеванием.

Через два дня после смерти Ландау двое в штат-
ском явились в редакцию журнала «Простор» и по-
сле короткого разговора повезли Ю. Герта сначала 
домой за завещанием, а затем - на квартиру Ландау, 
где уже находился следователь КГБ. Он ожидал от 
Герта ответов, подтверждающих версию органов, но 
Юрий Михайлович сказал, что он не замечал у Лан-
дау каких-либо психических отклонений и, как ему из-
вестно, последние месяцы Ефим Иосифович успешно 
работал над примечаниями к некоторым стихам Ильи 
Эренбурга.

В тот же день Герт рассказал Шухову о своем появ-
лении в прокуратуре и заявил, что не хочет подводить 
журнал, а потому пришёл подать заявление об уходе 
«по собственному желанию».  И.П.Шухов ему от-
ветил: «Не надо, Юра, оставайтесь. Никуда вам не 
надо уходить. И, пожалуйста, никому обо всём этом 
не рассказывайте».

Герт остался, но сам И.П.Шухов в редактор-
ском кресле не усидел.

Это при нём журнал стал одним из очагов свобо-
домыслия в бывшем СССР, но это продолжалось 
недолго… За что же уволили прекрасного руководи-
теля, известного писателя, о таланте которого ещё в 
двадцатые годы писал А. М. Горький? 

Иван Петрович Шухов происходил из рода сибир-
ских казаков и был глубоко порядочным человеком. 
В нём, как и в А. Т. Твардовском, преобладало ис-
конно русское, крестьянское начало и глубокая вера 
в то, что в России настоящий писатель обязательно 
должен быть «властителем дум», просветителем и 
борцом за свободу. Шухов сумел создать удивитель-
но сплочённый коллектив, каждый член которого ощу-
щал себя человеком, способным на риск в единобор-
стве с тоталитарной системой.

А вот официальной причиной или, быть может, по-
водом для увольнения главного редактора журнала 
послужил, как ни странно, печатавшийся в «Просто-
ре» захватывающий детектив американского писате-
ля Фредерика Форсайта «День шакала». Сюжет этого 
детектива был целиком придуман и не имел никакого 
отношения к реальной действительности. Он базиро-
вался на фантастической версии о якобы существо-
вавшем заговоре, целью которого было убийство 
президента Франции Шарля де Голля.

После того, как один из номеров журнала, содержа-
щий очередную порцию детективной истории, был от-
печатан и должен был поступить в продажу, звонок из 
ЦК Компартии Казахстана запретил его распростра-
нение, а Шухова вызвали на «ковёр» в это учрежде-
ние. Там ему прочли телеграмму от М. А. Суслова, 
в которой с возмущением указывалось, что в тот мо-
мент, когда Л. И. Брежнев собирается посетить Казах-
стан, в «Просторе» публикуется подробный рецепт 
политического убийства.

ЦК отреагировал мгновенно. Печатать дальше де-
тектив запретили, а редактора с должности сняли. Но 
истинной причиной увольнения И. П. Шухова было как 
раз то, что он щедро открывал казахстанскому чита-
телю не просто новые, а зачастую запретные имена 
– на этот раз пытался напечатать опального Магжана 
Жумабаева…

Продолжение следует...
Андрей БЕрЕЗИн, 
писатель-историк

Что не болит – не жизнь, 
что не проходит – не счастье.

Иво Андрич

Казахстанский писатель Юрий герт 
принадлежал к поколению «шести-
десятников». он автор более десят-
ка книг – то и романы, и повести, и 
эссе, и очерки, и хлесткие литера-
турные фельетоны, критические пу-
бликации. Первый роман Ю. герта 
«Кто, если не ты?..» и его же повесть 
«Лгунья» под редакцией маститого 
писателя Ивана шухова на протяже-
нии десятилетий (1963-1974) публи-
ковались в журнале «Простор». в 
романе, пронизанным очищающим 
духом ХХ партсъезда, было расска-
зано о времени  тридцатых годов, о 
сталинских репрессиях, о  юных ро-
мантиках из школьной среды конца 
сороковых, которые пытаются про-
тестовать против широко распро-
страненной в те годы фальши и ли-
цемерия общественной жизни. 

роман Ю. герта «Кто, если не ты?..» 
вызвал широкий  интерес читателей, 
и как писал друг и соратник автора 
- Морис Симашко, «ожидавших во 
времена хрущевской «оттепели» от 
литературы ответа на пробужден-
ные гражданские чувства».
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бедеулік пен белсіздік демогрАфияҒА 
кері әсерін тигізетін күрделі мәселе

неинфекЦионные болезни, которые АтАкуют кАзАХстАнЦев

Әрбір саналы адам артына ұрпақ 
қалдыруды мақсат етеді. Сол үшін де от-
басын құрып, ізгі амалдар жасайды. Алай-
да соңғы уақыттары әлемде 50 миллион-
нан астам адам бедеулік пен белсіздікке 
ұшыраған. Қазақстан да бұл кеселден сау 
емес. Мәселен, елімізде табиғи жолмен бала 
сүю мүмкіндігі жоқ 21 мыңға жуық ерлі-
зайыпты тіркелген. Яғни ресми статисти-
ка бойынша елімізде үйленген жастардың 
20 пайыздан астамы белсіздік, бедеулік 
мәселесіне тап болған. Бұл енді дабыл қағып, 
аурудың алдын алу жолдарын қоғамдық 
деңгейде қарастыратын-ақ жағдай...

ҚЫЗғА ТЫЙЫМ ҚАЖЕТ
Бедеулік пен белсіздіктің күрделі мәселе 

екеніне биылғы жылғы 1 қыр-күйектегі Жолдау-
ында Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев төмендегіше 
тоқталды.

«Отбасылық-демографиялық ахуал – зор 
алаңдаушылық тудырып отырған мәселе.

Өкінішке қарай, Қазақстанда әрбір алтын-
шы отбасы бала сүйе алмай отыр. Сауална-
ма көрсеткендей, отандастарымыздың 20 
пайызға жуығы мұны ажырасуға негіз болатын 
елеулі себеп деп санайды.

Біріккен Ұлттар Ұйымының еліміздегі 
халық санының өсіміне қатысты болжамы 
Орталық Азиядағы көршілес мемлекеттермен 
салыстырғанда көңіл көншітпейді.

Үкіметке 2021 жылдан бастап «Аңсаған сәби» 
арнаулы бағдарламасын жүзеге асыруды тап-
сырамын. Экстракорпоральды ұрықтандыру 
бағдар-ламалары бойынша бөлінетін квота са-
нын 7 мыңға дейін, яғни 7 есе көбейту қажет».

Мәселеге терең үңілсек, бедеулік пен белсіздіктің 
себеп-салдары көп. Ең бастысы, отбасындағы ұл 
мен қызға берілетін ұлттық тәрбиенің дәстүрлі 
жолынан жаңылып қалғанымыз. Қыздарымызға 
қырық үйден -тыйымды сіңіре алмасақ, ұлға 
қыздың ары алдындағы жауап¬кершілікті 
сездіртудің төмендеп кеткені. Яғни арулары-
мыз тұрмыс құруға ерте -бастан дайындалма-
са, жігіттер де өз денсаулықтарын жеткілікті 
дәрежеде күте білмейді. Отбасын құруға саналы 
түрде дайындалмайды. Соның салдары бедеулік 
пен белсіздікке апарып ұрындырады. Мәселен, 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымының 
зерттеуінше, емдеу орталықтарына қаралатын 
әйелдердің 70-80 пайызы қыз кезінде -бейсана-
лы түрде жыныстық қатынасқа түсіп, жасанды 
түсік жасату зардабынан бала көтере алмай 
жүргендер екені анықталған. Ал еліміздегі рес-
ми мәліметтерге қарасақ, мектеп жасындағы 
15-18 жас аралығындағы қыздардың 30 пайы-
зы жыныстық қатынасқа ерте жастан түскендігі 
тексеру барысында дәлелденген. Сауатсыз 
жыныстық байланыс салдарынан жұқпалы 
венерологиялық ауруларға ұшырап, оны жария 
етуден ата-анасынан қорқып, дұрыс емделмей, 
соның салдарынан бедеулікке ұрынатындары 
қаншама?..

ЕрКЕКТЕрДің БЕЛСіЗДігінЕ нЕ СЕБЕП?
Уролог дәрігерлердің айтуынша, еркек 

белсіздігінің себебі әртүрлі. Ер адам жас күнінде 
қорғанбаған жыныстық қатынасқа түсіп, ауру 
жұқтырса, ұрық жүретін түтікшелерде қабыну 
процесі жүреді. Салдарынан орхит, простатит, 
уретрит, везикулит, эпидидимит сияқты ауру-
лар өршиді. Осы аурулардың барлығы еркек 
ұрығының сапасын төмендетіп, белсіздікке 
ұрындырады. Әсіресе, простатит (қуықасты 
безінің қабынуы) ауруы ұрықтандыруға кері 

Алкоголизм, диабет и рак — эти болезни на-
носят серьезный ущерб Казахстану.

Эксперты в области общественного здравоохра-
нения РК считают, что лечение неинфекционных 
заболеваний (НИЗ) разумнее проводить не прину-
дительно, что-то запрещая, а через инструменты 
снижения вреда и контроля рисков. Если государ-
ство будет применять эту стратегию, сможет еже-
годно экономить до 38 млрд тенге. Постепенное 
снижение факторов риска неинфекционных заболе-
ваний выгодно и для него, и для пациентов.

В Алматы состоялась презентация книги «Сни-
жение влияния факторов риска неинфекционных 
заболеваний». В ее создании приняли участие из-
вестные ученые и врачи.

Инициатор выпуска — врач и президент ОФ 
«Аман-саулык» Бахыт Туменова.Многие годы она 
занимается вопросами общественного здравоох-
ранения.

КогДА БоЛЕЗнь вЫБИрАЮТ
Чаще всего неинфекционные заболевания — это 

последствия нездорового питания, отсутствия фи-
зической активности, наркозависимости, чрезмер-
ного употребления табака и алкоголя.

По прогнозам экспертов, если тенденция сохра-
нится, через десять лет в мире от НИЗ ежегодно 
будут погибать 52 млн человек

Врач привела статданные по НИЗ в мире и Ка-
захстане.

• В результате НИЗ (рак, диабет, заболевания 
легких и сердечно-сосудистые) ежегодно в мире 
погибает 71% (41 млн человек);

• из них возрасте от 30 до 70 лет – 15 млн.
В Казахстане, по официальным данным, ежегод-

но умирают:
• от НИЗ — 84,1% пациентов,
• жертвы травм — 10,4%,
• от инфекционных, материнских и неонатальных 

заболеваний – 5,5%.
Основной посыл этой концепции — снижение вре-

да от табакокурения, алкогольной и наркозависи-

әсерін тигізеді. Өйткені ұрық қуықасты безі 
арқылы өтеді. Сол кезде қуықасты безі ұрыққа 
сөл бөліп, оны сыртқы зиянды факторлардан 
қорғайды. Бұл сөл ұрықтың сапасын жақсартып, 
жылдамдығын күшейтеді. 

Бедеулікке алып келетін аурудың тағы бірі – ва-
рикоцеле. Ол аталық безін қанмен қамтамасыз 
ететін тамырлардың кеңеюінен болатын ауру. 
Аталық без бен оның қосалқысында қан тамыры 
кеңейген кезде ондағы температура жоғарылайды. 
Ал жоғары температурада ұрық жойылады -не-
месе оның сапасы мен жылдамдығы төмендейді. 
Өйткені аталық без адамның денесінде емес, 
бөлек орналасқан. Ал ондағы температура 
адамның дене температурасынан 2-3 градусқа 
төмен.

Қазір урогенитал инфекциялар, яғни жыныс жо-
лымен берілетін аурулар өршіп тұр. Хламидия, 
гонококк, уреплазма, цитоплазма, цитомегало-
вирус, герпес деген вирустар бар. Ұрықтың өзі 
адам сияқты қозғалады, ол да бас, дене және 
құйрықтан тұрады. Соңғы екі вирус ұрыққа енсе, 
оның құйрығынан басына дейін жетіп, сапасы 
мен белсенділігін төмендетеді. Қазір бұл вирус 
еркектердің 92 пайызында кездеседі және ол 
толығымен кетпейді.

Белсіздіктің тағы бір себебі – гипогонадизм 
дерті. Гипогонадизм гормондардың бұзылуынан 
болады. Бұл ауру көбіне бала ержете келе пай-
да бола бастайды. Сондықтан педиатр, уро-
лог дәрігерлер баланың аталық безінің дамуын 
қадағалауы керек.

Крипторхизм де – бала кезден пайда болатын 
аурудың бірі. Ананың құрсағында бала пайда 
болған кезден бастап оның аталық безі дамиды. 
Баланың аталық безінің ұмаға түспей қалуын 
крипторхизм деп атайды. Бұл процесс баланың 
құрсақтағы алты айлығынан туғаннан кейінгі 
алты аптаға дейін болуы керек. Егер балаға 
жүкті кезінде анасы тұмаумен, қызамықпен не-
месе венерологиялық аурумен ауырса және жүкті 
әйелдерге қабылдауға болмайтын препараттар-
ды ішкеннен пайда болады. Уақыт созбай бала екі 
жасқа толғанша операция жасап, қалпына келтіру 
керек. Әйтпесе, арты бедеулікке ұласуы мүмкін. 
Бала күнінде ұма-шап жарығы (грыжа), қант 
диабеті, эпидемиялық жемсау сияқты ¬аурумен 
ауырса, ол да әсер етеді.

Еркекте тестостерон, сарыдене гормоны (ЛГ) 
және фолликул жандандырушы гормон (ФСГ) 
болады. Осы гормондар мидағы гипоталамус-
гипофиз жүйесі арқылы ұрықтың бөлуіне тікелей 
әсер етеді. Бұл гормондар керекті мөлшерде 

мости, позволяя потребителям оставаться интегри-
рованными в общество.

ПрИнуДИТЕЛьноЕ ЛЕчЕнИЕ 
нЕ ДАЕТ рЕЗуЛьТАТов

Не все готовы абсолютно отказаться от табака, 
алкоголя и традиционной для нашего региона жир-
ной пищи. Не все могут регулярно ходить в спорт-
зал. А потому лечение через запреты обычно не 
дает результатов.

Эксперты предлагают бороться с НИЗ, понижая 
факторы риска для здоровья и постепенно заменяя 
их альтернативными продуктами.

Президент Ассоциации специалистов в сфере 
психического здоровья Сагат Алтынбеков говорит, 
что 90% всех аварий на дорогах происходит по вине 

бөлінбесе, еркектің ұрықтандыру 
қасиеті төмендейді. Еркектің 
әйелге деген құмарлығы (либидо) 
азайса, онда еркекте сперматоге-
нез процесі де бәсеңдейді.

ҰрЫҚ САПАСЫ нЕДЕн нА-
шАрЛАуЫ МүМКін?

Монша мен саунаға жиі түсетін 
ерлерде ұрықтың сапасы 
төмендейді. Өйткені жоғары тем-
пературада ұрық әлсірейді неме-
се өледі. Үнемі химиялық заттар-
мен (бояу, жанармай, тағы басқа) 
және радиацияның ортасында 
жұмыс істейтін ер адамдарда 
белсіздік кездесуі мүмкін. Әсіресе, 
әскери адамдарда жиі кездеседі. 
Өйткені олар қару-жарақтың, 
радиацияның ортасында жұмыс 
істейді. Темекі, алкоголь, есірткіні 
шектен тыс қолданатындарда да 

бедеулік пен белсіздік кездеседі. Неге десеңіз, 
никотиннің кез келген түрі ұрықты әлсіретеді.

Сонымен қатар сыра еркектік гормонды 
төмендетіп, белсіздікке алып келеді. Ол еркектік 
репродукцияға кері әсер етіп, әйелдік гормонды 
өсіреді. Еркекте әйел гормоны көбейсе, сүт безі 
өседі және ол салбырап кетеді, белінің майы шыға 
бастайды. Бұл ағзада әйел гормонының көбеюінің 
белгісі.

Аз қозғалатын, семіз еркектерде де белсіздік 
кездеседі. Ер адам семірген сайын тестостерон 
төмендейді. Әрбір артық майда ароматаза деген 
фермент болады. Осы фермент еркектік гормон-
ды (тестостерон) әйелдік гормонға (эстрадиол) 
ауыстырады.

Бұған қосымша ағзада Д витамині төмендесе, 
тікелей репродукцияға әсер етеді. Ол кезде 
адамның ұрықтандыру қасиеті төмендеп, әйелге 
деген құмарлығы болмайды. Д витамині Күн 
сәулесі арқылы беріледі. Күннің астында көбірек 
жүріп, қыздырынса, ағзада Д витамині еріп, тек 
репродукцияға емес, метаболизм, заталмасу 
процесіне жақсы әсерін береді. Антибиотиктер, 
тұмауға, суықтауға, қабынуға қарсы дәрілер де 
ұрықтың сапасын төмендетеді.

Сол сияқты, жігіттердің көпшілігі бала күнінен 
шылым шегіп, спиртті ішімдіктерге әуес болып, 
денсаулығын күтпей, аяғы, белінен суық өткізіп, 
жыныс ауруларына шалдығып, одан дұрыс 
емделмеу салдарынан белсіздікке ұшыраған. 
Қазіргі таңда елімізде бедеу әйелдер мен 
белсіз еркектердің саны теңескен 50-де, 50 пай-
ыз. Тағы да аталмыш халықаралық ұйымның 
дерегіне жүгінсек адам денсаулығына әсер ететін 
бірнеше фактор тіркелген. Онда 20 пайызында 
туа бітті берілетін генетикалық ерекшелік болса, 
20 пайызында экологиялық факторлар себеп 
болған. Сондай-ақ 10 пайызы денсаулық сақтау 
саласының үлесіне тиген. Ал қалған 50 пайы-
зында адамның өзінің тікелей өмір сүру салтына 
тікелей қатыстылығы анықталған. Ендеше ұл-
қызымыздың денсаулығына сәби кезден көңіл 
бөліп, тәрбиесін де туылғаннан дұрыс жолға 
қойғанымыз абзал. Отбасын құруды, дүниеге 
ұрпақ әкелуді саналы түрде жоспарласақ, дені 
сау ұрпақ қалыптаспақ. Сонда халқымыздың де-
мографиясы өсіп, еліміздің қарқынды дамуына өз 
үлесімізді қосамыз. Мұны әрбір ата-ана жадында 
ұстағаны дұрыс.

нұрболат АБАЙҰЛЫ
«Ana tili»

пьяных и неадекватных водителей и пешеходв
По его словам, 17 лет практики в психиатрии по-

казали, что эффект принудительного лечения от ал-
коголизма и наркомании дает только 2%.

При этом на лечение этих людей наше государ-
ство ежегодно тратитсвыше 15 млрд тенге

Среди стран СНГ такой метод лечения до сих пор 
применяют в Казахстане, Беларуси и России.

— Алкоголизм — заболевание психическое.
Казахстан по потреблению алкоголя среди стран 

Центральной Азии на печальном первом месте
Кроме того, у нас 120 тыс. хронических наркома-

нов, 4 млн курильщиков, 400 тыс. употребляют аль-
тернативные сигареты, 9 тыс. героинозависимых.

Среди всех зарегистрированных наркоманов за-
местительную терапию — терапию постепенно-
го снижения вреда — принимают только 3,5%. Ее 
предлагают наркозависимым со стажем свыше 5 
лет.

Поддерживающая заместительная терапия (ПЗТ) 
официально поддерживается международными 
организациями. Она предполагает замену неле-
гальных опийных наркотиков на специальные мед-
препараты — метадон, бупренорфин. Применяется 
также для лечения больных с ВИЧ.

ЗДоровьЕ — эТо вЫгоДно
Что касается алкогольной и табачной зависимо-

сти, стратегия снижения вреда состоит в замене их 
на альтернативные продукты. Крепкие напитки на 
слабоалкогольные. Сигареты — на электронные 
аналоги.

«Рациональная коррекция факторов риска позво-
ляет в дальнейшем добиться снижения заболева-
емости, — говорит Туменова. — Важно уменьшить 
число обращений за экстренной помощью, инвали-
дизацию и преждевременную смертность. Это даст 
и позитивный эффект, увеличив долю экономически 
активного населения».

Ботагоз СЕЙДАХМЕТовА, 
365info.kz

СЫБАЙЛАС 
ЖЕМҚорЛЫҚТЫ 
ТоҚТАТЫңЫЗ!

Әлемдік тәжірибе көрсеткендей, сыбайлас жемқорлық 
экономикалық өсімге нұқсан келтіреді және қоғамдағы кез-келген 
өзгеріске қауіп төндіруі мүмкін.

Сыбайлас жемқорлық қоғамның демократиялық негіздерін, заңға 
және әділеттілікке деген сенімді бұзады, сонымен бірге қоғамдағы 
мемлекеттік органдарға деген теріс көзқарасты қалыптастырады. 
Сыбайлас жемқорлық сипатындағы өсіп келе жатқан пробле-
маларды елемейтін мемлекет ерте ме, кеш пе саяси және көп 
жағдайда экономикалық дағдарысқа ұшырайды. Сондықтан да 
Қазақстан Республикасының Президенті Қазақстан халқына жыл 
сайынғы жолдауларында сыбайлас жемқорлықпен тиімді күресу 
мемлекетіміздің қазіргі даму кезеңіндегі мемлекеттік саясаттың 
маңызды стратегиялық басымдығы болып табылатындығын атап 
көрсетеді.

Бүгінгі таңда біздің елімізде сыбайлас жемқорлықпен күрестің 
негізгі өлшемдері мен құқықтық аспектілері жасалған. Сондықтан 
біздің бүгінгі міндетіміз - тәртіпті нығайтуға, бюрократияны жоюға 
және шенеуніктер қызметінің ашықтығын қамтамасыз етуге күш 
салу.

А.шәріПБАЙ,
Қаратал ауданының ТЖБ бастығы

азаматтық қорғау подполковнигі.

 увАЖАЕМЫЕ гоСТИ И ЖИТЕЛИ 
АЛМАТИнСКоЙ оБЛАСТИ!

Департамент контроля качества и безопасности товаров и услуг 
Алматинской области, в связи с регистрацией птичьего гриппа на 
территории Казахстана, рекомендует несложные меры профилак-
тики птичьего гриппа, которые позволят Вам сохранить свое здоро-
вье и здоровье Ваших близких:  

• Избегайте контактов с заболевшей или павшей птицей; 
• При подозрительной смерти домашней птицы не прикасайтесь 

к трупам. Если этого избежать не удалось, после непосредственно-
го контакта нужно вымыть руки и обработать одежду антибактери-
альными средствами;

• Соблюдайте правила личной гигиены: тщательно мойте руки с 
мылом теплой водой, используйте индивидуальные средства за-
щиты (маски, салфетки), антисептические средства для рук;

• Сырье, полуфабрикаты и готовую продукцию необходимо хра-
нить раздельно;

• Для сырой и готовой продукции должен быть различный раз-
делочный инвентарь (доски, ножи и т.п.), хранить его нужно раз-
дельно; 

• Яйцо и мясо птицы перед употреблением нужно подвергнуть 
тщательной термической обработке, лучше отказаться от  исполь-
зования в пищу сырых яиц;

• Не рекомендуется использование белкового крема для украше-
ния кондитерских изделий;

• Не покупайте мясо и яйца, не прошедших ветеринарно-сани-
тарную экспертизу, в местах «стихийной» торговли, у непроверен-
ных продавцов.

• При покупке яиц и  мяса птицы необходимо потребовать у про-
давца документы безопасности продукции (ветеринарные справки, 
ветеринарные сертификаты и т.д.).

• При появлении первых признаков заболевания необходимо 
срочно обратиться к врачу для установления диагноза и назначе-
ния своевременного лечения.

н.чЕТвЕрИКовА,
руководитель отдела контроля технических 

регламентов Департамента контроля качества и
 безопасности товаров и услуг Алматинской области.

ПрАвИЛА ПоЛьЗовАнИя 
гАЗовЫМИ ПрИБорАМИ И 

уХоДА ЗА нИМИ 
Отдел по чрезвычайным ситуациям Каратальского района напо-

минает с целью недопущения взрывов бытового газа необходимо 
знать и неукоснительно соблюдать следующие правила пользова-
ния газовыми приборами и ухода за ними:

- заправляйте газовые баллоны только в специализированных 
пунктах;

- самостоятельно не подключайте и не отключайте газовые пли-
ты в квартирах;

- поручите установку, наладку, проверку и ремонт газовых при-
боров и оборудования квалифицированным специалистам;

- убедитесь перед заменой баллона, что краны нового и отра-
ботанного баллонов закрыты. После замены проверьте герметич-
ность соединений (при помощи нанесения мыльного раствора);

- воздержитесь от замены газового баллона при наличии рядом 
огня, горячих углей, включенных электроприборов;

- используйте для соединения баллона с газовой плитой специ-
альный (не случайный) гибкий резиновый шланг с маркировкой, 
длинной не более метра, зафиксированный с помощью зажимов 
безопасности. Не допускайте его растяжения или пережатия;

- примите меры по защите баллона и газовой трубки от воздей-
ствия тепла и прямых солнечных лучей;

- храните газовый баллон в проветриваемом помещении, только 
в вертикальном положении;

- не храните газовые баллоны в гаражах, в квартирах, на бал-
конах;

- исключите случаи допуска детей к газовым приборам.
- соблюдайте последовательность включения газовых приборов: 

сначала зажгите спичку, а затем откройте подачу газа;
- если подача газа прекратилась, немедленно закройте пере-

крывной кран у горелки и запасной на газопроводе;
- не используйте газовые плиты для обогрева квартиры;
- во избежание утечки газа следите в ходе приготовления пищи, 

чтобы кипящие жидкости не заливали огонь. Регулярно чистите 
горелки;

- не забудьте закрыть кран баллона по окончании работ;
- уходя из дома, не забудьте выключить газовую плиту и пере-

крыть вентиль на баллоне;
- при появлении запаха газа в помещении следует перекрыть 

кран подачи газа, незамедлительно открыть окна и двери для 
проветривания помещения, не использовать открытый огонь, не 
включать электричество и электрические приборы, выдернуть те-
лефонный шнур из розетки и вызовите работников газовой службы 
по телефону «104» или пожарных спасателей по телефону «101»;

- при необходимости покинуть помещение и предупредить сосе-
дей о случившемся.

отдел по чрезвычайным ситуациям 
Каратальского района.
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2020 жылдыҢ қыркүйек АйындА 
медиЦинАлық сАқтАндыру қорынА түскен 

жАрнАлАр 1,2 млрд. теҢгені құрАды

бАлАлАр АрАсындАҒы 
жАрАқАттыҢ Алдын Алу

COVID-19-  коронАвируснАя инфекЦия

дұрыс тАмАқтАну ережелері

Чем опАсен грипп?

осмс

2020 жылдың қыркүйек айында Алматы облысы бой-
ынша міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру 
үшін жұмыс берушілер мен жеке кәсіпкерлердің ауда-
рымдары мен жарналарының жалпы сомасы 1,2 млрд.
теңгені құрады.

Республика бойынша қыркүйек айында түскен жарна-
лар сомасы (2020 жылғы 01-30 қыркүйек аралығында) 
22,7 млрд.теңгені құрады.

«Міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры» 
КЕАҚ Алматы облысы бойынша филиалының дирек-
торы Нұрлан Отарғалиев атап өткендей, қыркүйек 

Жарақат деп бала ағзасына сыртқы ортаның қандай 
да бір факторы аяқ астынан әсер ету нәтижесінен, 
тіннің анатомиялық бүтіндігінің бұзылуы және онда 
физиологиялық процестердің болуын айтады. Балалар 
жарақаты, ересектер жарақатына қарағанда анағұрлым 
кең тараған. Балалар бәрін білгіш, қоршаған әлемді 
белсенді танып-білуге тырысады. Дегенмен, оларда 
өмірлік дағды әлі аз, бірақ олар жағдайдың қауіптілігін 
әрқашан бағалай алмайды. Сондықтан, да балалар 
жарақаты, сирек емес.

Балалар жарақатын шартты түрде, бала қай жерде 
жарақат алған орнына қарай, бес типке бөлуге болады:

1. тұрмыстық (үйде, аулада, балабақшада болатын 
жарақаттар);

2. көшеде (бірінші кезекте көліктік, дегенмен көлікпен 
байланысты еместер де);

3. мектептегі;
4. спорттық
5. басқалар.
Тұрмыстық жарақат – ең көп таралған және 

оның себептері көп жағдайда – ата-аналардың 
ұқыпсыздығынан болады, баланы қараусыз қалдырып 
қана қоймай, сонымен бірге балаға қауіпті жерде 
қалдырады, терезе жаппайды. Балалар жарақатының 
басқа жүктемесі де бар – ол жас ерекшелігіне байла-
нысты. Әр жастағы балада – өзінің даму және құлық 
ерекшелігі болады, ол жарақаттың анағұрлым таралған 
типіне жатады. 

Балалар жарақатының алдын алу
Әрине, балалар жарақатын мүлде болдырмау мүмкін 

емес, жазатайым жағдайдан ешкім сақтана алмайды. 
Бірақ ата-аналардың міндеті – өз баласын барынша 
қауіптен сақтағаны жөн. Көп жағдайда жарақат ата-
аналардың кінәсінен болады.

Балалар жарақатының алдын алу тәсілі баланың 
жасына байланысты. Әрине, баланы тәулігіне 24 сағат, 
аптасына 7 күн қарап отыру қиын, бірақ бала кіші 
болған сайын, оны көзден таса етпеу де маңызды. Үйде 
– үшкір, өткір заттардан, сіріңке, жылыту құралдары, 
химикаттарды (тазалайтын құралдар, бояу, лак т.б) 
жасыру. Розеткаларды арнайы бітегішпен жабады. 
Терезелерді (тым болмағанда оларды берік тормен 
қамтамасыз ету керек) жауып қою қажет, баланы пешке 
және басқа да қауіпті тұрмыстық техникаларға жіберуге 

COVID-19-  коронавирусная инфекция - по-
тенциально тяжёлая острая респираторная 
инфекция, вызываемая коронавирусом

Представляет собой опасное заболевание, кото-
рое может протекать как в форме острой респира-
торной вирусной инфекции лёгкого течения, так и в 
тяжёлой форме. Наиболее частым осложнением за-
болевания является вирусная пневмония, при кото-
рых чаще всего необходимы кислородная терапия и 
респираторная поддержка. 

К наиболее распространённым симптомам забо-
левания относятся повышенная температура тела, 
утомляемость и сухой кашель 

В редких случаях поражение вирусом детей и под-
ростков, предположительно, может приводить к раз-
витию воспалительного синдрома

Распространяется вирус воздушно-капельным 
путём через вдыхание распылённых в воздухе при 
кашле, чихании или разговоре  капель с вирусом, 
а также через попадание вируса на поверхности с 
последующим занесением в глаза, нос или рот.  К 
числу эффективных мер профилактики относится 
частое мытьё рук и соблюдение правил респира-
торной гигиены.Заболевание вызывается новым 
вирусом, против которого у людей изначально нет 
приобретённого иммунитета, к инфекции восприм-
чивы люди всех возрастных категорий.

Тяжёлые формы болезни с большей вероятно-
стью могут развиться у пожилых людей и у людей 
с определёнными сопутствующими заболеваниями, 
включающими астму, диабет и сердечные заболе-
вания В тяжёлых случаях применяются средства 
для поддержания функций жизненно важных орга-
нов.

К сожелению к заболеванию подвержены дети 
всех возрастов, по сравнению со взрослыми у де-
тей заболевание обычно протекает в менее тяжёлой 
форме, однако со схожими проявлениями, включая 
пневмонию.  более уязвимыми к инфекции являются 
маленькие дети также  проявляется   многосистем-
ным воспалительным синдромом, предположитель-

айында Алматы облысы бойынша 761,8 млн.теңге 
жұмыс берушілердің аударымдары және 524,7 млн. 
теңге азаматтық-құқықтық сипаттағы шарттар бойынша 
жұмыс істейтін жеке кәсіпкерлер мен тұлғалардың жар-
насы болып саналады.

МӘМС-ке келіп түскен барлық қаражат, сенімгерлік 
басқару шарты бойынша Ұлттық банкте сақталады және 
кейіннен МӘМС шеңберінде көрсетілетін қызметтерді 
төлеуге жіберіледі.

«әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры» 
КЕАҚ Алматы облысы бойынша филиалы.

болмайды. Сонымен бірге, бұл жаста баланы өз бетімен 
қауіптілік дәрежесін анықтай алуға үйрету қажет. Оған, 
үтік және сіріңкемен күйіп қалатынын, пышақпен – кесіп, 
ал ыстықты – құйып алатынын айту қажет. Бұл жаста 
балалар барлық нәрсені қабылдай алады. Сондықтан, 
қауіп туралы ол сіздің тәжірибеңізден емес, сіздің 
сөздеріңізден естісін. Тек, баланы қорқытпай, ақырындап 
байыппен айту керек.

Бала есейген сайын, қауіпсіздік техникасының 
ережелерін түсінуге маңыздылық арта түседі. Бала мек-
тепке барғанда ата-аналар жиі балалар жарақаты үшін 
жауапкершілікті сынып жетекшісіне, дене шынықтыру 
және еңбек мұғалімдеріне арта салады. Иә, сабақ 
кезінде мұғалімдер бала үшін жауапты болады, бірақ 
ата-аналар өз баласына жол жүру және басқа қауіпсіздік 
ережелерін түсіндіруі тиіс. Мұғалім бүкіл сыныпқа жауап 
береді, 40 балаға қарау да оңай емес. Сізде бар жоғы бір 
бала бар – ол жүретін жолға шығып кетіп немесе қандай 
да бір қауіпті бірдеңені жолға лақтырып жібермеуін 
қадағалау сізге байланысты. Балалардың денсаулығын 
қорғау – тәрбиешілер сияқты, ата-аналардың да 
маңызды міндеті.

Жиі жарақат алу – соғып алудың нәтижесі. Балаға 
кездейсоқ картина құлауы, ол нашар ілінсе; гүл құтысы, 
егер ол сөреге дұрыс қойылмаса; ілгіш, егер бала ой-
нап жүргенде, киім ілініп тұрған ілгішке тығылған кезде 
құлауы мүмкін. Әткеншектен құлап та қатты жарақат 
алуға болады. Кәдімгі заттардан жарақат алу жиі бо-
латын жағдай. Қайшымен, қарындаш немесе бояумен 
жұмыс кезінде жарақат алу… Балалар ұсақ заттар-
ды жиі мұрнына, құлағына тығып, жұтып қояды. Қыз 
балалардың құлағында өте ұзын сырға болғандықтан, 
киімдерін киініп, шешіну кезінде жарақат алуы мүмкін.

Балалар жарақаты – маңызды мәселе, бірақ егер 
ата-аналар өздерінің балаларына дұрыс қараса және 
қауіпсіздік ережелерін үйретсе, көптеген жарақаттардың 
алдын алуға болады.

А.ҚАБДоЛовА,
Алакөл аудандық тауарлар

 мен көрсетілетін қызметтердің сапасы 
мен қауіпсіздігін бақылау басқармасы  

санитариялық-гигиеналық қадағалау және 
техникалық регламенттер талаптарының сақталуын 

бақылау бөлімінің бас маманы.

но, связанным с COVID-19. Болезнь проявляется 
схоже с синдромом Кавасаки и с инфекционно-ток-
сическим шоком. Также у детей чаще, чем у взрос-
лых, может встречаться одновременное заражение 
другими вирусами.

Профилактика :
Применение одноразовых медицинских масок сре-

ди населения
• регулярно мыть руки с мылом или спиртосодер-

жащим средством;
при кашле или чихании прикрывать нос и рот со-

гнутым локтем или одноразовой салфеткой с после-
дующим обязательным мытьём рук;

• соблюдать дистанцию в 1 метр по отношению к 
другим людям в общественных местах, особенно, 
если у них наблюдаются респираторные симптомы 
или повышенная температура;

• по возможности не трогать руками нос, рот и гла-
за;

• при наличии лихорадки, кашля и затруднённого 
дыхания обратиться в медицинское учреждение за 
помощью.

• Хотя при благоприятных условиях вирус может 
днями оставаться жизнеспособным на различных 
поверхностях, он уничтожается менее, чем за ми-
нуту, обычными дезинфицирующими средствами, 
такими как антисептики гипохлорит натрия и пере-
кись водорода

На  сегодняшний день единственной  мерой профи-
лактики  от инфекционных заболеваний ,в том числе 
и от коронавирусной  инфекции  - является только 
вакцинация. В первую очередь вакцинации подле-
жат  - медицинские работники   дети лица имеющие 
хронические заболевания, лица старшего возраста.

Лязат шАЛИМБАЕвА,
специалист ЗоЖ кабинета ,

   М.Т.Худжамниязова,
 врач иммунолог,

КгП на ПХв «Панфиловская многопрофильная 
межрайонная больница». 

Дұрыс тамақтану ережесін білу артық салмақ мәселесін 
де туғызбайды. Салауатты өмір салтын ұстанудың басты 
ережесі де дұрыс тамақтануды білу. Денсаулығыңызға 
бей-жай қарағыңыз келмей ме, тамақтану кестесін 
белгілеуден бастаңыз. Тамақтану ережесі:

1. Асты асықпай, әбден шайнап жұту керек.
2.Тамақ ішіп отырып,кітап оқуға, теледидар көруге бол-

майды.
3.Тамақ ішер алдында қолды жуу керек.
4.Дастархан басында түзу отыру керек.
5.Тамақ ішкен кезде сөйлемеу керек.
6.Тамақты әдеп сақтап, жақсылап шайнау керек.
- Әрбір адам тағамнан 1 тәулікте жұмсайтын қуатына 

сай тамақтануы тиіс.
- Күніне 4 не 5 рет тамақтану тиімді.
- Тамақты күн сайын бір мезгілде қабылдау керек.
- Қатты ыстық тамақты, қатты суық тамақты ішуге бол-

майды, тістің эмалін бұзады
- Ақырғы тамақтану ұйқыға дейін 2 сағат бұрын болу 

керек.

Грипп – это инфекционное заболе-
вание, которое ежегодно поражает 
до 10–15% населения каждой стра-
ны. Вирус гриппа передаётся от 
человека к человеку очень легко: при 
разговоре, кашле, чихании. Риск за-
болеть есть у каждого.

Большинство из нас считает, что 
это достаточно безобидное забо-
левание («Подумаешь – пару дней 
температура, головная боль, боль в 
мышцах?!Пройдёт!»). Но, к сожалению, 
грипп – это та инфекция, которая даёт 
наибольшее количество осложнений. 
Попав в организм, вирус гриппа размно-
жается, разрушая клетки лёгких и других 
органов с высокой скоростью. Развива-
ются такие осложнения как пневмония, 
бронхит, поражение сердечно-сосуди-
стой и центральной нервной систем, по-
чек. Именно эти осложнения и являются 
непосредственной причиной смерти по-
сле перенесённого гриппа. У детей вы-
сока также вероятность развития отита, 
приводящего к глухоте. Нередко перене-
сённое заболевание гриппом приводит к 
инвалидности. Организм здорового человека после пере-
несённого гриппа средней тяжести тратит столько сил, что 
это стоит ему одного года жизни.

Почему необходимо сделать прививку?
Грипп – это заболевание, которое можно предотвра-

тить. Наиболее эффективным, удобным и безопасным 
средством профилактики гриппа являются современные 
вакцины. Если привитый человек и заболеет гриппом, то 
он защищён от тяжёлых осложнений. Да и само заболева-
ние протекает гораздо легче.

Кому врачи рекомендуют сделать прививки про-
тив гриппа в первую очередь?

– Рекомендуется сформировать защиту против гриппа 
детям и взрослым, которые имеют такие факторы риска, 
как хронические заболевания лёгких, сердечно-сосуди-
стой системы, почек, печени, врождённые или приобре-
тённые иммунодефициты, сахарный диабет;

– важна вакцинация против гриппа лиц определённых 
профессий, которые общаются с большим количеством 
людей. Это медицинские работники, работники аптек, 
воспитатели и педагоги, работники коммунально-бытовой 
сферы, транспорта;

– целесообразно защитить от гриппа с помощью приви-
вок детей, посещающих детские коллективы, где больше 
риск распространения инфекции. Заболевшие дети «при-
носят» вирус  в семью и заражают др членов семьи.

.С целью защиты детей раннего возраста (особенно де-
тей в возрасте до 6 месяцев, защита которых не может 
быть обеспечена с помощью вакцинации) целесообразно 
привить против гриппа всех лиц, тесно контактирующих с 
ребёнком (в т.ч. и кормящих матерей);

– с целью защиты беременных женщин от тяжёлого за-
болевания гриппом.

Почему так важно прививать от гриппа детей?
Ежегодно наибольшее количество случаев заболева-

ния гриппом регистрируется среди детей. Заболевшие 
дети дольше выделяют вирус гриппа, чем взрослые.

Более 90% госпитализированных по поводу гриппа – 
это дети (т.е. у них грипп протекает наиболее тяжело и 
требует лечения в стационаре). Продолжительность за-
болевания у детей значительно больше, чем у взрослых.

Отчисления за ОСМС являются такими же обязатель-
ными, как уплата пенсионных и социальных отчислений. 
Уплатив взнос, который не превышает трех тысяч тенге, 
например для плательщиков единого совокупного плате-
жа, пациент может получить медицинские услуги, в том 
числе дорогостоящие.

Какие медуслуги можно получить по страховке?
Согласно новому Кодексу о здоровье в системе обяза-

тельного социального медицинского страхования предо-
ставляются:

- специализированная медицинская помощь в амбула-
торных условиях (в том числе профилактические меди-
цинские осмотры; прием и консультации профильными 
специалистами по направлению участковых врачей; дина-
мическое наблюдение профильными специалистами лиц 
с хроническими заболеваниями; оказание стоматологиче-
ской помощи в экстренной и плановой форме отдельным 
категориям населения; диагностические услуги, в том чис-
ле лабораторные);

- специализированная, в том числе высокотехнологич-
ная, медпомощь в стационарозамещающих, в стационар-
ных условиях в плановой и экстренной форме;

- медицинская реабилитация;
- обеспечение лекарственными средствами, медицин-

скими изделиями, специализированными лечебными про-
дуктами, иммунобиологическими препаратами при оказа-
нии медицинской помощи в системе ОСМС при оказании 
вышеуказанных видов медпомощи, рассказали в фонде.

что делать, если нужная процедура не входит в 

- Тамақтын түрін өзгертіп тұру керек
-Қайнатылған, буға піскен тағам пайдалы.
- Сұйық тағамдарды көкөніс, жемісті көп қолдану керек
- Сүт, суттен жасалған қышқылтым тағамды жеу керек
Тамақтану-адам ағзасы үшін аса маңызды қажеттілік. 

Адамның денсаулығы көбінесе қалай тамақтанғанына 
байланысты. Адам үнемі күш-қуат жұмсайды. Соны 
қалпына келтіру үшін ол дұрыс тамақтана білуі тиіс. 

Ең бастысы су ішуді әдетке айналдырыңыз. Су аштық 
сезімін қадағалап, зат алмасуды ретке келтіреді. Қажетті 
мөлшерде су ішіп жүру арықтауға өз септігін тигізеді. 
Күніне 1,5 литр су ішу сіз үшін тұрақты ереже болсын. Бұл 
мөлшерге шай мен түрлі шырындарды қоспаңыз. Адам 
денесінің 55-70 пайызы судан тұратынын есептесек, ол 
барлық алмасу, қышқылдану, термо реттеу және басқа 
да процестерге қатысады. 

Сауле оСПАновА,
шЖҚ «Панфилов көпсалалы ауданарлық ауруха-

насы» КМК профилактикалық әлеуметтік кеңес беру 
бөлімінің меңгерушісі.

В особенности вакцинировать необходимо те группы 
населения, у которых вирус гриппа способен вызвать 
серьезные осложнения вплоть до летального исхо-
да. Вне зависимости от возраста медики настойчиво 
рекомендуюn ставить прививки взрослым и детям из сле-
дующих групп риска:

дети старше 6 месяцев;
пожилые люди (старше 60 лет);
имеющие хронические заболевания сердечно-сосуди-

стой системы, легких и почек;
имеющие пониженный иммунитет, больные СПИДом;
больные сахарным диабетом, бронхиальной астмой, 

заболеваниями крови.
Это связано с тем, что у людей данных категорий грипп 

протекает тяжелее и дает больше количество осложне-
ний. Также рекомендуется сделать прививку от гриппа 
близким лиц, относящихся к данным категориям, чтобы 
не увеличивать риск их заражения.

Существует также несколько категорий профессий, 
при которых законодательство обязывает работников 
проходить вакцинацию от гриппа. В первую очередь, это 
работники школьных и дошкольных детских учреждений. 
Это связано с тем, что наибольшая частота заболева-
емости наблюдается в школах и детских садах. К этой 
категории относятся также преподаватели вузов, работ-
ники общественного транспорта, медицинский персонал.

- вакцина «заставляет» иммунную систему вырабаты-
вать антитела, защищающие организм от наиболее рас-
пространенного штамма вируса гриппа;

- эффективность прививки, при условии правильной 
вакцинации (в здоровом состоянии, заблаговременно – 
за 2-4 недели до начала эпидемической активности, при 
правильном подборе вакцины) составляет 85%, то есть 
из 100 детей 85 не заболеют совсем, а оставшиеся пере-
несут заболевание намного легче;

- вакцинация помогает защитить организм не только 
от самого вируса: при возникновении заболевания 

выраженность симптомов ниже, а шансы на тяжелые 
осложнения снижаются на 70%;

Лязат шАЛИМБАЕвА,
КгП на ПХв «Панфиловская многопрофильная 

межрайонная больница» специалист ЗоЖ кабинета.

оСМС?
Даже если вы не застрахованы, вы имеете право на 

медицинскую помощь в пакете бесплатной медицинской 
помощи, гарантированной государством. Приемы участ-
кового врача, педиатра, врача общей практики, вызов 
врача на дом, скорая помощь, экстренная помощь на 
уровне поликлиники и стационаров, лечение социально 
значимых, инфекционных заболеваний, онкозаболева-
ний входят в этот пакет и предоставляются всем вне за-
висимости от статуса застрахованности.

При необходимости получения услуги, не предусмо-
тренной ни пакетом гарантированного объема медпо-
мощи, ни ОСМС, она оказывается в платном порядке. 
В частности, это услуги стоматологии (за исключением 
отдельных категорий пациентов), косметологии, пласти-
ческой хирургии и так далее.

Как проверить наличие медицинской страховки?
Проверить статус своей страховки в системе ОСМС 

можно несколькими способами:
- на сайте Фонда социального медицинского страхова-

ния https://fms.kz через всплывающее в нижнем правом 
углу окошко «Проверить статус», где необходимо ввести 
ИИН;

- в Telegram SaqtandyryBot можно выбрать команду 
«Главное меню», далее «Определить статус застрахо-
ванности», затем ввести ИИН.

- в личном кабинете портала электронного правитель-
ства https://egov.kz/cms/ru. При авторизации статус ото-
бражается автоматически среди сведений о пользова-
теле.

р.М.САТЫБАЛДИЕвА,
заведующая вА шиен, 

ЗоЖ кабинет Жамбылский район.



Бас редактор: Шалқар ОРАЗБАЕВ 

Жауапты хатшы: Ырысбай КЕНЖЕБАЙҰЛЫ

Редакция тілшілері:
Әйгерім  ТҰРҒАНБАЕВА
Мадина ОМАРҚҰЛОВА
Әлия ИМАНЖАНОВА
Аймарал ДАУЛЕТБЕК

Дизайнер: Елена ТКАЧЕНКО

Рукописи не возвращаются и не рецензируются. Мнения авторов 
публикации не обязательно отражают точку зрения редакции. 

За достоверность рекламы ответственность несет рекламодатель.
Дублирование материалов без письменного согласия редакции 

запрещено.
При цитировании ссылка на газету «Жәрдем» обязательна.

Газета поставлена на учет в Министерстве информации и 
общественного развития  Республике Казахстан. 

Свидетельство о постановке на учет  № 6716-Г от 23.12.2005г. 

Газета прошла перерегистрацию 03.02.2020 году в Комитете  
информации Министерства информации и общественного 
развития  РК и получила Свидетельство  №KZ39VPY00019877 .

Адрес редакции: 040008, г. Талдыкорган, 
ул. Гагарина, 136/140

Е-mail:
Для корреспонденции -  zhardem_@mail.ru

телефон: (8 7282) 30-81-19
Собственник:  ТОО “Фирма-Мақпал”.
Газета отпечатана в типографии "Офсет" 
филиала АО "Алматы-Болашак" г.Талдыкорган,  
ул. Кабанбай батыра, 32.

Заказ № 985
Индекс 66037

Тираж данного номера 1500

Біздің электрондық поштамыз:  zhаrdem_@mail.ru, біздің сайтымыз: www.zhardem.kz

соҢҒы бет8 №35 (648) жұма, 9 қазан, 2020 ж.

www.zhardem.kz

объявления
открыто наследство на имущество гр.Зарипов Иван  

Хабитович, умершего 06 июля 2020 года. наследникам  
обратиться к нотариусу по адресу: Алматинская область, 
город Талдыкорган,пр.н.назарбаева, дом №58, офис №28,  
сот.тел. 87027504282, раб.тел. 8 (7282) 270181.

кіндік ШеШе һәм кісі мінезіпри поддержки USAID состоялся 
IVрегионАльный форум лжв

дАрить улыбки - 
есть больШое сЧАстье

более приемлемых и 
успешных программ по 
доступу и улучшению 
качества медицин-
ских услуг в условиях 
пандемии COVID-19, 
усиления механизмов 
партнерства  и со-
трудничества, а также 
поддержки кампании 
«Н=H:неопределяемый 
– значит не передаю-
щий».
- Форум стал активной 

платформой для об-
суждения совместных 
действий организаций, 
предоставляющих ус-
луги для ЛЖВ, в том 
числе обсуждены  итоги        
мониторинга доступа и 
качества услуг силами 
сообщества,  вырабо-
тана единая позиции по 

определению основных аспектов фандрайзинга, - отме-
тил Президент Центрально-Азиатской Ассоциации ЛЖВ 
Нурали Аманжолов.
По итогам работы Форума принята резолюция, от-

ражающая основные направления стратегия  UNAIDS 
«95х95х95», призывающая все страны  добиться ис-
коренения эпидемии с помощью целей, которые на-
правлены на устранение проблемы доступа к лечению 
и профилактике ВИЧ. Программа «95х95х95» позволит 
95% ЛЖВ, узнать свой ВИЧ-статус, 95% людей, знаю-
щих свой статус, получить доступ к лечению от ВИЧ и 
95% людей, находящихся на лечении от ВИЧ, добиться 
вирусного подавления.
Фото из архива организации.

Марина МАКСИМовА,
региональный специалист по коммуникациям 

Центрально-Азиатской Ассоциации ЛЖв.

мой преподавательский потенциал просто зашкали-
вает, - делится своими эмоциями Жомарт.
Сейчас у волонтеров имеется определенный график, 

еженедельно каждая группа готовит свой тематический 
урок, разбавляя их познавательными мультфильмами, 
играми, ведь удержать внимание, заинтересовать ма-
лышей – задача не из легких. Но тем не менее волонте-
ры, по словам старшего воспитателя «Дома ребенка», 
Гульжан Сулейменовой справляются с такой задачей 
очень убедительно.
- Наши ребятишки очень привязались к ученикам На-

зарбаев Интеллектуальной школы. Каждую неделю 
их ждут, сейчас они видятся, общаются онлайн. Нам 
нравится их подход к обучению, ребята действитель-
но очень ответственно подошли к деятельности со-
циального волонтерства. Каждый урок подготовлен 
с учетом возраста детей красочно и доступно. Мы 
безмерно благодарны их поддержке, рады нашему пло-
дотворному сотрудничеству, - поделилась своими на-
блюдениями Гульжан Сулейменова, старший воспита-
тель областного специализированного «Дома ребенка».

Пресс-служба нИш г.Талдыкорган.

Тарихы терең, шежіресі сан тарапты 
халқымыздың дәстүрі мен үлгі-өнегесі мол. 
Халқымыздың әрбір ырым-тыйымы мен жөн-
жоралғысының астарында мән-мағына бар. 
Себебі ол ғасырлардан тамыр тартқан тектік 
қасиетімізде жатыр. Солардың бірі – бүгінде 
ұмытыла бастаған «Кіндік шеше» ұғымы.
 ...Бұрындары қазақ аналары перзентханада емес, 

қараша үйде босанатынды. Бірақ сол кездің өзінде 
келінді босандырып алатын, қолы жеңіл, епті апа-
лар болған. Ауыл адамдары оларды «ақ қолды 
ана» деп құрметтеген. «Дала акушерлері» немесе 
әйел дәрігері қызметін атқарған «ақ қолды анала-
рымыз» туралы Зейнеп Ахметова: «Ана мен бала 
жағдайының жақсы болуын, сәбидің аман-есен 
дүниеге келуін, сонымен қатар туытпен бірге бола-
тын әртүрлі анау-мынау қауіп-қатерлердің болма-
уын, тіпті босанғаннан кейінгі күтіну жолдарын осы 
«ақ қолды аналар» қадағалап, ем-домын жасап, жас 
анаға ақыл-кеңестерін айтып отырған», деп жазады 
(А.Болатханқызы).
Бұдан бөлек босанушы ананың, не енесінің тілегімен 

кіндік шеше де тағайындалатын. Қазақта кіндік 
шешенің орны бөлек. Нәресте дүниеге келгенде ең 
әуелі кіндік шешесін көреді. Дүниеге келген сәбидің 
ұл не қыз екенін хабарлап, анасынан, елден сүйінші 
сұрайтын да кіндік шеше. Баланың өз анасынан 
кейін ардақтап, құрметтейтін екінші анасы – кіндік 
шеше. Көбінде енелер келін құрсақ көтергеннен 
бастап «бәленшенің мінезі жібектей», «бәленше 
ісмер», «түгенше дастарқанды, жайсаң жан» деп 
ауыл келіндерінің жақсы қасиеттерін тізіп, алдын 
ала кіндік шешенің «кандидатурасын» бекітеді. 
Болмаса, босанар ананың өзінің қолқа салуымен 
кіндік шеше белгіленеді. Мысалы, менің анам да 10 
перзентті дүниеге әкеліп, өсіріп, тәрбиелеген жан. 
Алтын құрсақ анамның айтуынша, перзенттерінің 
барлығын абысын-ажындары, бірін қайын сіңлісі, 
бірде құрбысы Ғалия, тіпті бір перзентінің кіндігін 
қостың басында, егін орақтан қайтарда босанып 
қалып, әкеміз кесіпті.
Қазақ баланың мінезі кіндік шешеге тартады дейді. 

«Тоғыз ай көтергенге емес, жерден көтеріп алғанға 
тартады», «шарананың кіндігін кім кессе соған тар-
тады» деген тәмсіл бар. Расында, баланың ата-
анасына, ата-әжесіне тартпаған кейбір мінездері 
міндетті түрде кіндік шешесіне тартады. Кіндік 
шешені ардақтап, қадірлейтіні де, оған үлкен мән 
беретіні де сондықтан. Бұл жөнінде Зейнеп апамыз: 
«Қазақ «бала кіндік шешеге тартады» деп бекер 
айтпайды. Өйткені жаңадан шыр етіп жарық дүниеге 
келген баланың тірі тәнін қолымен ұстап тұрып, 
кіндігін кесу арқылы әрбір адамның бойында бола-
тын биоөріс пен адам бойындағы қасиеттер белгілі 
бір мөлшерде балаға беріледі. Бала да бірден 
қабылдайды оны», деп тәпсірлейді. Ол – рас. Ана-
мыз біздің әрбір қылығымыздан, іс-әрекетімізден 
кіндік шешелеріміздің мінезін көріп отырушы еді. 

USAID и ОЮЛ «Центрально - Азиатская Ассоци-
ация Людей, Живущих с ВИЧ»  в формате онлайн 
провели четвертый региональный Форум лю-
дей, живущих с ВИЧ (ЛЖВ). Форум состоялся  в 
рамках Проекта USAID «Лидер людей, живущих 
с ВИЧ» для представителей сообществ ЛЖВ 
страновых организаций Казахстана, Кыргыз-
стана, Таджикистана и Узбекистана с участием 
Министерств здравоохранения, Республиканских 
Центров СПИД, Агентства США по международ-
ному развитию, UNAIDS, PSI, AFIW и других меж-
дународных организаций.
Мероприятие проведено с целью повышения орга-

низационного, мобилизационного и технического по-
тенциала Ассоциации и национальных организаций 
Центрально-Азиатского региона. Участники обсудили 
опыт  внедрения актуальных подходов   по снижению 
стигмы и дискриминации ЛЖВ, адвокатирования  наи-

С каждым годом добровольческая деятель-
ность становится всё более популярной. Всё 
больше направлений, в которых волонтёр может 
самореализоваться. Так, ученики Назарбаев Ин-
теллектуальной школы города Талдыкорган на 
протяжении трех лет являются волонтерами 
областного специализированного Дома ребенка. 
Ребята создали авторский проект «Подари улыб-
ку», гдеобучали детей через сказки, игры, викто-
рины государственному казахскому языку. В ус-
ловиях дистанционного обучения, найти общий 
язык с маленькими воспитанниками ребята смог-
ли в онлайн формате, создавая для них познава-
тельные мини-уроки и онлайн-встречи. В коман-
де социальных волонтеров по проекту «Подари 
улыбку» 36 учеников Интеллектуальной школы. 
Один из них, ученик 11 F класса ЖомарЖексенбай. 
- Разумеется, детям из «Дома ребенка» необходимо 

гораздо большее внимание общества, и мы стара-
емся, насколько это возможно, восполнить для этих 
деток недостаток заботы и тепла. Делится новыми 
знаниями, мудростью, счастьем заставляют разви-
ваться! Когда я вижу, что ребенку нравится занятие, 

(«Керенау-кербез Ғалия! Шойнақ абысынға кіндік 
кестірем деп жүргем, ол жазған базарлап кетіп, сарт 
ете қалғаны ғой. ...Өй, Күлпаш көк, көктігің кіндік 
шешеңнен аумай қалған. ...Тап осы қыдырмалығың 
Айкүміс шешеңнен келіп тұр. Сайымжан десе (Айым-
жан)! Осылай кете береді. Расында бәріміздің кіндік 
шешелерімізге тартқан мінезіміз, әдет-әрекеттеріміз 
болмай тұрмайды. Кейін 1970 жылы кентке 
(орталыққа) көшкенде, перзентханада Вера есімді 
неміс акушер босандырып, кіндігін кескен Қамбар 
інімді ауыл «неміс Қамбар» атап кетті. Жүріс-
тұрысы мұн-таздай, тап-таза. Есебі мүлт кетпейтін 
оның шаруасына бәрі тәнті. Еккен егінін де шашау 
шығармай жинап алады, тартқан атыз-арығы оқтай 
түзу, тізгіндеген «Беларусь» тракторында қылау 
жоқ, жиын-терінге сақадай сай тұратын Қамбардың 
бұл ұқыптылығы расында неміс шешесінен келген 
қасиеттер ғой деп топшылаймыз.
...Кіндік шеше ұғымы қазақ әйелі қараша үйде 

бақан ұстап босанбағалы үзіліп қалды. Бала пер-
зентханада туылады. Кіндігін акушер не гинеколог-
дәрігер кеседі. Ол адамның кім екенін, мінезі қандай 
екенінен бейхабармыз. Абзалы, баланың кіндігін 
әркім кеспей, өзі танитын, сыйлайтын, өскен-өнген, 
бір әулеттің шырағын жағып, өрісін кеңейтіп отырған 
саялы бәйтеректей аналарымыз кескені дұрыс. 
«Біздің қазақ халқының психологиясының, 
мінез-құлқының өзгергені, кәдімгідей 
басқа жаққа қарай ауыңқырап кеткені осы 
жетпіс жыл бойы кіндігімізді кім көрінгеннің 
кескендігінде жатыр ма деп те ойлаймын кей-
де» деген З.Ахметованың пікірі де ден қоярлықтай.
Бүгінде тұрмыс-дағдымыздан шығып, үзіліп қалған 

бұл дәстүрдің бала тәрбиесінде рөлі зор. Баба-
ларымыз бала тәрбиесіне көңіл бөлуді құрсақта 
жатқаннан бастаған десек қателеспейміз. Қазақ 
ұрпақ тәрбиесіне мән беруі жар таңдауда, келінге 
сырға саларда тұқым-тегіне қарап, таңдауынан 
басталған.
...Қазір аналар босанарында перзентханаға енесін, 

әпкесін, құрбысын кіргізіп, жас ананың толғағы 
жеңіл өтіп, дүниеге сәби әкелуіне сүйеу болатын 
көмекші адамды алып кіруіне рұқсат берілді. Кей-
де мұндай «сүйеу болуға» күйеулері де барады. 
Қазақы ұғымда өте ерсі, ыңғайсыз болса да ондай 
жағдайлар кездеседі. Мұның орнына жаңа боса-
натын ана өзінің кіндік шеше сайлаған, лайықты 
адамды алып кіруі керек. Сол адам сәбидің кіндігін 
кесуі керек. Рухани қайнарларымызға үңіліп, терең 
тамырымыздан нәр алуға бет бұрған бүгінгі күнде 
бабалардан қалған дәстүрді жаңғыртып, жалғап, 
бала тәрбиесінің бастауында тұрған салт қазақ 
қоғамына қайта оралса, бұдан ұтылмасымыз анық 
деген ойдамыз.

 әтіргүл ТәшіМ,
 Журналист.

Egemen Qazaqstan
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МАТЕМАТИКА ПӘНІНІҢ МҰҒАЛІМІ 
ӘКІМНІҢ ҚОЛЫНАН АВТОКӨЛІК МІНДІ

Салтанат сарайындағы “Ұстаз – ұлы тұлға» атты ша-
рада облыс әкімі Амандық Баталов қасиетті мамандық 
иелерін мерекемен құттықтады.

- Құрметті ұстаздар! Сіздерді  кәсіби мерекелеріңізбен 
шын жүректен құттықтаймын! Ұрпақ бойына білім 
нәрін құйған еңбектеріңізге шығармашылық табыс, 
отбасыларыңызға бақыт тілеймін.

Дана Абайдың: «Ұстаздық еткен жалықпас, 
үйретуден балаға» дегеніндей, ұстаз – ұлы мамандық. 

А Қ С У  Т Ы Н Ы С Ы

Құрметті ауыл еңбеккерлері!
Баршаңызды астық жинау 

науқанының табысты аяқталуымен 
құттықтаймын!

Биылғы егін егу науқаны коронавирус 
пандемиясы салдарынан елімізде 
жарияланған төтенше жағдайға 
байланысты қиын жағдайда жүргізілді. 
Негізгі астық өсіретін облыстарда жаз 
маусымы жауын-шашынсыз, құрғақ 
болды. Күрделі жағдайда жұмыс істеуге 
тура келді.

Соған қарамастан, еліміздің 
егіншілері ұйымшылдық танытып, 
ауыл шаруашылығы дақылдарын 
егуді уақытылы аяқтады. Нәтижесінде 
қамбаларымыз астыққа толды.

Бүгінде ел өңірлерінде 20 миллион 
тонна көлемінде астық жиналды. 
Бұл еліміздің ішкі қажеттілігін толық 
қамтамасыз етеді, сондай-ақ, экспорттық 
әлеуетімізді арттырып, Қазақстанның 
астық державасы мәртебесін сақтап 
қалуына мүмкіндік береді. Егін жинау 
науқаны бір айға ерте аяқталып, 
қоймаларға екі есе көп астық жиналды.

Биылғы жиналған астықтың сапасы 

Мұғалімдер күніне орай Алматы облысында дәстүрлі «Жыл мұғалімі» байқауының жеңімпазы 
анықталды. Ол - Ақсу ауданы, Ғ.Мұратбаев атындағы орта мектептің математика пәнінің мұғалімі 
Асыл Қаймұханов. Салтанатты шарада Амандық Баталов оған автокөліктің кілтін табыстады.

"ЕКІ ЕСЕ КӨП АСТЫҚ ЖИНАЛДЫ": 
ПРЕЗИДЕНТ ДИҚАНДАРДЫ ҚҰТТЫҚТАДЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ астық жинау 
науқанының табысты аяқталуымен құттықтады. 

СЫБАЙЛАС ЖЕМҚОРЛЫҚҚА ҚАРСЫ 
ІС-ҚИМЫЛ МӘСЕЛЕЛЕРІН ТАЛҚЫЛАНДЫ

Ағымдағы жылдың 2 қазанында Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агенттігі мен 
ДСМ денсаулық сақтау саласындағы сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл мәселелері 
бойынша кеңес өткізді, деп хабарлайды ҚР 
ДСМ Баспасөз қызметі. 
Басқосудың алғы сөзінде Денсаулық 

сақтау министрі Алексей Цой ведомства 
жүргізген жұмыстармен таныстырды, сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы қабылданған іс-
шаралар туралы хабарлады және сыбайлас 
жемқорлық тәуекелдерін анықтау мен жою 
бойынша сындарлы ынтымақтастыққа дайын 
екенін білдірді.
«Пандемия бүкіл денсаулық сақтау 

жүйесінің мүмкіндіктерін сынауға және біздің 
жоспарларымызға айтарлықтай түзетулер 
енгізді. Ол біздің жұмысымыздың кейбір 
салаларының жетілмегендігін байқатып, 
жылдар бойы шешімін таппаған мәселелерді 
көрсетті. Бұған қоса, олардың ішінде сы-
байлас жемқорлық компоненттері де бол-
ды», - деп атап өтті ол.
Денсаулық сақтауды дамыту - 

мемлекеттік әлеуметтік саясаттың негізгі 
басымдықтарының бірі.
Мемлекет азаматтардың әл-ауқатын 

арттырудың бір тетігі ретінде медициналық 
қызметтің қол жетімділігі мен сапасын 
жақсарту мақсатында бюджеттен қомақты 
қаражат бөледі.
Соңғы 15 жылда денсаулық сақтауды 

қаржыландыру кепілдендірілген тегін 
медициналық көмек пен медициналық 
сақтандыруды ұсыну, эпидемиологияға 
қарсы күресуді қоса алғанда 8 есеге өсті 
(2005 ж. - 191,4 млрд. теңге, 2020 ж. - 1,6 трлн. 
теңге).
COVID – 19 эпидемиясына қарсы күрес 

жөніндегі шараларға қосымша 300 млрд 
теңгеден астам қаржы бөлінді, оның 
үштен бірінен астамы Денсаулық сақтау 
министрлігі арқылы бөлінді. Шамамен 
60 млрд теңге карантиндік іс-шараларға 
тартылған денсаулық сақтау қызметкерлерін 
үстемеақыға және қосымша ынталандыруға 
бағытталған.

«Бұл қаражатты иемденуге неме-
се жымқыруға жол бермеу маңызды. Әр 
бөлінген теңге адресаттарға медициналық 
қызметтер, ЖҚҚ, дәрігерлерге арналған 
сыйлықақы түрінде жетуі керек. 
Дәрігерлер өз денсаулығына қауіп төндіріп, 
пандемияның алғы шебінде тұрады, 
халыққа көмектеседі. Бұл үшін мен оларға 
Агенттік атынан ерекше алғыс білдіргім 
келеді. Екінші жағынан, оң күш-жігердің әсері 
сыбайлас жемқорлықты жояды. Өкінішке 
орай, бұл құбылыс министрлікті және оның 
ведомстволық бағынысты ұйымдарын, 
сондай-ақ жергілікті денсаулық сақтау 
басқармаларын айналып өткен жоқ», - деді 
Агенттік төрағасы Алик Шпекбаев.
Спикер Қазақстанның сыбайлас 

жемқорлыққа қарсы саясатын одан 
әрі жаңғырту бойынша президенттік 
реформалардың үш пакетінде белгіленген 
шараларды қабылдау қажеттілігін ерекше 
атап өтті.
Кеңес барысында пандемия кзінде 

шешілмеген мәселелер талқыланды 
Олардың кейбіреулері жүйелі сипатқа ие 
және ерекше назар аударуды қажет етеді.
Агенттік пен министрлік әлеуметтік 

медициналық сақтандыру Қорындағы сы-
байлас жемқорлық тәуекелдеріне сыртқы 
талдау жүргізу туралы бірлескен бұйрыққа 
қол қойды.
Сондай-ақ, сыбайлас жемқорлыққа қарсы 

қызмет осы талдауды Денсаулық сақтау 
министрлігінің орталық аппаратында өткізуді 
жоспарлап отыр.
Талдауға азаматтық қоғамды кеңінен тар-

ту маңызды аспект болып табылады. Спи-
керлер денсаулық сақтау саласындағы 
қоғамдық бақылауды дамыту қажеттілігіне 
ерекше назар аударды.
Министрлік «COVID-19 Қазақстанның 

қоғамдық бақылауы» дәрі-дәрмекпен 
қамтамасыз ету және медициналық көмектің 
сапасын бақылау бойынша қоғамдық 
белсенділер қозғалысына жан-жақты қолдау 
көрсетеді.

Ақсу АІСБ тапсырысы.

жоғары және барлық талаптарға сай келеді. 
Құрметті диқандар, сіздердің қажырлы 
еңбектеріңіздің, агротехнологияны 
қатаң сақтағандарыңыздың және 
барлық күш-жігерлеріңізді жұмылдыра 
білгендеріңіздің арқасында осындай 
нәтижеге қол жеткізілді. Ауыл 
еңбеккерлерінің еңбексүйгіштігі мен 
табандылығы ауылды қайта түлетуге, 
шаруалардың тұрмысын жақсартуға 
зор ықпал етті. Агроөнеркәсіп кешенінің 
міндеттерін табысты шешудің негізі 
сіздердің жоғары біліктіліктеріңізге, 
таңдаған мамандықтарыңыз бен даңқты 
дәстүрге деген адалдықтарыңызда деп 
сенімді түрде айтуға болады.

Қажырлы еңбегі мен диқаншылық 
міндетке деген адалдығы үшін барлық 
ауыл еңбеккерлеріне, ардагерлерге, 
өндіріс озаттарына ризашылығымды 
білдіремін! Елімізді өркендету жолында 
жаңа табыстарға жете беріңіздер! 
Сіздерге зор денсаулық, бақ-береке 
тілеймін!

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ,
Қазақстан Республикасының 

Президенті.

Ол – ең алғаш қолға қалам ұстатып, әріп үйретіп, 
Әліппеден бастап, бүкіл әлемді танытқан ұлағатты 
жан.

Биылғы жыл бүкіл әлемге жаңа көзқарас әкеліп, 
санамызды өзгертті. Елдегі жағдайға байланы-
сты, оқушыларымыз қашықтан оқуға көшті. Өзінің 
қиыншылығы болғанымен сапалы білім беруге еш кедергі 
болмады. Ұстаздардың да, оқушылардың да білімге де-
ген құрметін еселей түсті. «Онлайн Соңғы қоңырау», 
«Онлайн Алғашқы қоңырау» ұғымдары қалыптасты, 
өмірімізге енді. Осы жағдайда бәріне түсіністікпен 
қараған оқушыларға, ата-аналарға, ұстаздарға үлкен 
ризашылық білдіремін.

Тұңғыш Президентіміздің бастамасымен 2019 жылы 
«Педагог мәртебесі туралы» Заң қабылданып, Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың халыққа Жол-
дауында мұғалімдердің дәрежесін көтеруге, жағдайын 
жақсартуға ерекше мән берілді.

Өздеріңіз білесіздер, Жетісу аймағы еліміздегі халық 
саны көп өңір. Жыл сайын дүниеге келген балалар саны 
артып келеді. Осыған орай, білім беру саласына ерекше 
көңіл аударылады.

2020 жылдың 1 қаңтарынан бастап, Қазақстан Ре-
спубликасы Президентінің тапсырмасына сәйкес, облы-
ста 64 560 штаттық бірлік педагог қызметкерлердің 

еңбекақысы 25 пайызға көтерілді, келесі жылы тағы 25 
пайызға көтеріледі.

«Дипломмен – ауылға» бағдарламасы аясында 
ауылдық жерге жұмыс істеуге келген 4 921 маманға 
көтерме жәрдемақы, 2 371 маманға тұрғын үй сатып 
алу несиесі берілді.

Бұл жас мамандар үшін үлкен қолдау. Осындай 
зор мүмкіндіктердің арқасында біздің педагогтар 
республикалық, халықаралық түрлі білім байқауларында 
үздіктер сапынан көрініп жүр.

Биыл 2 қазанда кәсіптік-техникалық білім беру 
жүйесіне 80 жыл толды. Бұл айтулы кезең осы жүйеде 
білім алған барлық маман иелерінің, миллиондаған 
жұмысшылар мен қызметкерлердің мерейтойы десе де 
болады. Ендеше, қоғамға қажетті білікті кадрлар даяр-
лайтын мамандарды құттықтауға рұқсат етіңіздер. 
Еңбектеріңіз жемісті болсын! – деді.

Бұдан соң Амандық Ғаббасұлы облысымыздың білім 
саласының дамуына қосқан зор үлесі және жас ұрпақты 
сапалы білім, саналы тәрбие берудегі табыстары үшін 
бірқатар ұстазға Қазақстан Республикасы Білім және 
ғылым министрлігінің «Ы.Алтынсарин», «Қазақстан 
Республикасының білім беру ісінің құрметті қызметкері» 
төсбелгілерін, облыс әкімінің Құрмет грамотасы, Алғыс 
хатын табыс етті. Республикалық «Үздік педагог» 
атағын жеңіп алып, 2 миллион 778 мың теңге  иеленген 

ұстаздарды марапаттады.
Облыстық педогогикалық байқау жеңімпаздары 

– «Үздік ауыл мектебі» атанған Қарасай ауданы, 
Алмалыбақ ауылындағы орта мектеп-гимназиясының 
директоры Сәуле Махамбетоваға, «Үздік кәсіптік 
білім беру ұйымы» номинациясының иегері Жамбыл 
атындағы Ұзынағаш кәсіптік  колледжінің директоры 
Болат Алтаевқа, «Үздік сынып жетекшісі» байқауының 
жүлдегері Алакөл ауданы, Үшарал №1 орта мектебінің 
мұғалімі Айгүл Ахметоваға 500 мың теңгенің сертификат-
тары берілді.

Жоғарыда айтып кеткеніміздей, «Жылдың үздік 
мұғалімі» облыстық байқауының бірінші орын иегері 
Ақсу ауданы, Ғани Мұратбаев атындағы орта мектебінің 
математика пәні мұғалімі Асыл Қаймұхановқа автокөлік 
кілті табыс етілді.

Ардагер ұстаздар атынан сөз алған Күләй Түсіпқызы 
мұғалімдерді мерекемен құттықтаса, «Жылдың үздік 
мұғалімі» атанған Асыл Қаймұханов ақтарыла алғысын 
жеткізді.

Ұстаздарға арнап Сүйінбай атындағы Алматы 
облыстық филармония әншілері, Оқушылар сарайының 
жеткіншектері әннен шашу шашты.

Алма ЕСЕНБАЕВА,
Фото - Руслан ҚАДЫРОВ.
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«Жұмыспен қамту жол картасы» 
бағдарламасы аясында ауданның ав-
томобиль жолдарын орташа жөндеуге 
2020 жылға республикалық бюджет-
тен 652 млн 242 мың теңге бөлінді. 
Келісімшарт бойынша 532 млн. 710 мың 
теңге, үнем қаражат -119 млн. 532 мың 
теңге. Мамыр айынан бастап 12 ауылда 
ішкі көше жолдарын жөндеу жұмыстары 
басталды.
Қазіргі таңда Қапал, Көшкентал, 

Сағабүйен ауылдарының көше жолда-
рын орташа жөндеу жұмыстары толық 
аяқталды.
Осы аптада Алматы облыстық жол 

активтерінің «Ұлттық сапа орталығы» 
мамандарымен  «Жұмыспен қамту 
жол картасы» бағдарламасы аясын-

ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫ НАЗАРДА!

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің Алматы об-
лысы бойынша департаменті бюд-
жет қаражатының шығысы бойынша 
ақпаратқа қол жеткізуді жеңілдету, 
азаматтардың мемлекетке деген сенім 
деңгейін арттыру, сондай-ақ тиімді диа-
лог платформасые құру мақсатында 
«Ашық бюджеттердің интерактивті 
картасы»(publicbudget.kz) жобасын 
жүргізуде.
Бүгінгі күні Карта қоғамдық бақылау 

мен Мемлекет басшысының «Халық 
үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасын құру жөніндегі тап-
сырмасын іске асырудың пәрменді 
тетігінеайналды.
Бұл бастама сыбайлас жемқорлыққа 

қарсы іс-қимыл агенттігінің бастама-
сы бойынша жүзеге асырылатын ТМД 
кеңістігіндегі бірегей жоба екендігінайта 
кету керек.
АталғанКарта нақты уақыт режимінде 

бөлінген бюджет қаражаты туралы 
егжей-тегжейлі мәліметтерді халыққа 
қолжетімді нысанда көрсетеді, осылай-
ша мемлекеттік шығыстарды бақылауға 
мүмкіндік береді.
Бүгінгі таңда Алматы облысының 

мемлекеттік органдары мен ұйымдары 
жұмсалған 1 трлн. теңге бюджет 
қаражытын Картада жариялады.
Өз кезегінде, Алматы облысының Сы-

байлас жемқорлыққа қарсы қызметі 
барлық мүдделі азаматтарды онлайн 
режимде Карта мүмкіндіктерін пайдала-
на отырып, қоғамдық бақылауды жүзеге 
асыруға шақырады.

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің Алматы               

облысы бойынша департаментінің 
Превенция және парасаттылық 

басқармасы.

да салынған жолдардың сапасына 
тексеріс жасап қайттық.  Көшкентал 
ауылының 2 көшесіне жүргізілген ор-
таша жөндеу жұмыстарына,  жолдары 
бойынша жол құрылысына жауапты 
мердігер компания «Жетісу Роудс Ин-
женерис» ЖШС. Сағабүйен ауылының 
2 көшесіне жүргізілген орташа жөндеу 
жұмыстарына,  жол құрылысына жау-
апты мердігер компания «Марлен-А» 
ЖШС.
Қапал ауылының 6 көшесіне жүргізілген 

орташа жөндеу жұмыстарына, жол 
құрылысына жауапты мердігер ком-
пания «РСУ-1» ЖШС. Сараптамалық 
тексеру нәтижесінде төселген асфальт 
жабысындысының қалыңдығы жобалық 
сметалық құжаттарында көрсетілген 

Құрметті Ақсу ауданының тұрғындары, жер иегерлері 
және шаруа қожалық басшылары!

Қазақстан Республикасының 
Президенті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев өзінің «СЫН-
ДАРЛЫ ҚОҒАМДЫҚ ДИАЛОГ- 
ҚАЗАҚСТАННЫҢ ТҰРАҚТЫЛЫҒЫ 
МЕН ӨРКЕНДЕУІНІҢ НЕГІЗІ» атты 
халыққа жолдауында «Пайдала-
нылмай жатқан ауыл шаруашылығы 
жерлерін қайтарып алатын кез келді. 
Жер – біздің ортақ байлығымыз және 
оны кім игерсе, соған тиесілі болуы 
тиіс деп айтып кетті.  Президентіміздің 
жолдауындағы айтылған мәселені 
ескере келе Сіздерге келесі Заң та-
лаптарын баяндаймын:
Қазақстан Республикасының 

Жер Кодексінің 92-бабын
ың                            3-тармағында «Шаруа 
немесе фермер қожалығын, ауыл 
шаруашылығы өндірісін жүргізуге 

ЖЕР ПАЙДАЛАНЫЛУЫ КЕРЕК!!!

арналған жер учаскесі пайдаланбау 
фактісі алғаш рет анықталған кез-
ден бастап қатарынан екі жыл бойы 
мақсатқа сай пайдаланылмаған 
жағдайларда, мұндай жер учаскесi 
осы Кодекстiң                    94-бабын-
да көзделген тәртiппен мәжбүрлеп 
алып қоюға жатады» делінген.
Қазақстан Республикасының 

Жер Кодексінің 92-бабының                            
4-тармағында Шаруа немесе фер-
мер қожалығын, ауыл шаруашылығы 
өндірісін жүргізу үшін берілген жер 
учаскесін мақсаты бойынша пайда-
ланбау жағдайларына:
1)егістікте – жер учаскесін ауыл 

шаруашылығы дақылдарын егу 
үшін өңдеу жөніндегі жұмыстардың 
жүргізілмеуі;
2) шабындықтарда – жер учаскесінде 

талаптарға сәйкес.
Н.Есеболатов ауылының 2 көшесіне 

жүргізілген орташа жөндеу жұмыстары 
бойынша асфальт сапасына 
сараптамалық бақылау жүргізді. Өткен 
жолы жүргізілген сараптамалық тек-
серу нәтижесінде төселген асфальт 
жабындысының қалыңдығы жобалық 
сметалық құжаттарында көрсетілген 
талаптарға сәйкес еместігі анықталып. 
Мердігер компанияға осы бойын-
ша ескерту берілген болатын. Қазіргі 
таңда кеткен олқылықтар қалпына 
келтірілді. Екінші рет жүргізілген тек-
серу нәтижесінде төселген асфальт 
жабындысының қалыңдығы сәйкес 
екендігі анықталды.
Аталмыш ішкі көше жолдары бойынша 

жол құрылысына жауапты мердігер ком-
пания «Жақсымбет» ЖШС.
Құрылыс жұмыстарын «Ұлттық 

сапа орталығының» шешімі негізінде 
қабылданатын болады.

Ж.Б. БЕЙСЕБАЕВ,
Ақсу аудандық жолаушылар көлігі

 және автомабиль жолдары 
бөлімінің басшысы. 

шөп шабудың жүргізілмеуі, оны 
арамшөптердің, бұталардың, 
шіліктердің басып кетуі және шөп 
бітіктігі жұтаңдануының өзге де 
белгілерінің болуы;
3)жайылымдарда – жаю үшін ауыл 

шаруашылығы жануарларының болма-
уы не олардың саны агроөнеркәсіптік 
кешенді дамыту саласындағы уәкілетті 
орган белгілеген жайылымдардың 
жалпы алаңына түсетін жүктеменің 
шекті рұқсат етілетін нормасының жи-
ырма пайызынан аз болуы және (не-
месе) жемшөп дайындау мақсатында 
шөп шабудың болмауы;
4)көпжылдық екпелерде – егісті 

күтіп өсіру, жинау жұмыстарының 
жүргізілмеуі және есептен шығарылған 
көпжылдық екпелердің тамырларының 
алынбауы жатады.
Қазақстан Республикасының Әкімшілік 

құқық бұзушылық Кодексінің 338-бабы 
бойынша Жерді пайдаланбағаны 
үшін айыппұл көзделгенін және жерді 
пайдаланбағаны үшін жерге салына-
тын салық мөлшері 10 нан 20 есеге 
дейін көбейетінін ескертемін.
Құрметті Ақсулықтар! Айта 

кететін мәселе ауданымызда 
көптеген азаматтар жерлерін пайда-
ланбауда, сондықтан да Сіздердің 
тараптарыңыздан жоғарыда аталған 
Заң бұзушылыққа жол берілмеуі ке-
рек! Ол үшін егістік жерлеріңізге егін 
егу, шабындықта – шөп шабу, жай-
лымдарда – мал санын көбейту, өз 
аттарыңызға мал тіркеу, көпжылдық 
екпелерді қүтіп ұстау қажет. 
Егер Сіз өзіңізге тиесілі жер 

учаскесін мақсатына сай пайдала-
на алмайтын болсаңыз онда Сіз 
нотариалдық түрде өз жеріңізді 
аудан қорына қайтара аласыз. Ол 
үшін аудандық жер қатынастар 
бөліміне жолығуыңызға болады

Д.ҚОЖАБЕРГЕНОВ,
Ақсу ауданы әкімі аппаратының 

мемлекеттік жер инспекторы.        

БЮДЖЕТ 
ҚАРАЖАТЫ 

ҚАЙДА 
ЖҰМСАЛАДЫ?

РУХАНИ ЖАҢҒЫРУ-
ӨСКЕЛЕҢ ҰРПАҚ 

Н Е Г І З І
Әрбір тіршілік атаулының аңсаған арманы, 

тереңге тартқан тербелісті ой болады. Адам 
баласының ұстаған жолы мен істеген ісі 
шығар биігінің баспалдағы немесе көпірі 
болуы керек. Болашақ жастардың қолында, 
демек ертеңімізді нұрлы болсын десек, 
жастарымыздың шығар биігін дұрыс нұсқап, 
алдағы күндерінен адаспай мықты болуы 
үшін біздің қосар үлесіміздің көп екенін 
түсініп,  Сағабүйен ауылдық кітапханасында 
«Рухани жаңғыру-өскелең ұрпақ негізі» атты 
тақырыбында   қауіпсіздік шараларын сақтай 
отырып,жастармен насихат сағаты өтілді. 
Жастарға «Рухани жаңғырудың» негізін 
танытып, жақсы күндер үшін күресіп, жалықпай 
талмай алдағы нұрлы болашаққа қажымас 
қайсарлықпен жұдырық болып жұмылып, 
ғылым мен білімді ұштастыра жақсы үйреніп, 
ұшқан құстай дамыған  дәуірдің алдыңғы 
белестерінен көріну үшін ізденістің көп керек 
екенін түсіндірдік. Санаға серпіліс жасау 
көшбасындағы елдермен үзеңгі қағыстырып, 
тереземізді тең ету  үшін бірауыздықпен 
құлшынып өркениетке ұмтылсақ, қалғанының 
барлығы оп-оңай көшпен еріп түзелетінін 
насихаттадық. Заман сынынан өту үшін 
жаңаша бағытта ұлттық «Рухани жаңғыру» 
принципін алғы шарт етпесек, мықтымыз деп 
отырып, сүрініп құлауымыз мүмкін. Бәсекеге 
қабілеттілік дегеніміз  ұлттың мемлекеттік 
жаһандық нарыққа сапалы тауары   мен 
ұтымды жаңалығымен озық  идеялы 
білімімен көріну деген сөз. Ендеше, жаһанды 
жалпағынан басу үшін жастардың күшті білімі, 
қажырлылығы керек екенін  жастарымыздың  
санасына сіңіріп қолдан келген үлесімізді 
жасағандай  болдық.

Иә! Мың түлеп, мың тілек айтатын 
халқымыз бұрыннан да  сапалы салихалы 
халық. Қалған күндерде де осы қасиетімізден  
айырылмайтын қуатты күндер, шуақты 
күндер, мұратты күндер көп болатынына 
сенеміз. Рухымыз жаңарып,  санадағы 
серпілісіміз сәнге айналсын  ағайын.

Райса МҰРАТОВА,
Сағабүйен ауылдық кітапханасының 

кітапханашысы.
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Жақында Мәскеудің «Русский раритет» баспасынан Абайдың 
таңдамалы шығармалар жинағы шықты. Кітап Мәскеуде жарық 
көрді, ал оның басты ерекшелігі неде?

ҚАСТЕРЛІ   ТҰЛҒА  
– МҰҒАЛІМ

Біріншіден, мұнда ұлы ақынның 
шығармалары жүйелі түрде жинақта-
лып берілген. Кітаптың бетін ашқан адам 
алдымен Абайдың қара сөзін құныға 
оқиды. Орыс тіліне аударылған Абайдың 
қара сөзі арқылы көпшілік қауым өзінің 
философиялық танымын кеңейтеді.
Айта кетейік, Абайдың қара сөзін 

тәржімалағандар тегін азаматтар емес. 
Олар – КСРО мемлекеттік сыйлығының 
лауреаты, белгілі жазушы Виктор Шклов-
ский, ал Абайдың 37-қара сөзін Леонид 
Соболев, 38-қара сөзін Сәтімжан Сан-
баев аударған. Бұл – ертеректе сәтті 
тәржімаланған еңбек.
Екіншіден, жинақта ақын Абайдың 60 

жыры оқырман қауымға орыс тілінде 
ұсынылған. Оны кезінде мәдениеттанушы, 
ақын, философ Әуезхан Қодар аударған. 
Әуезхан аудармасы ақын Абайдың бала 
шақтан біз жаттап өскен жыр шумақтарын 
бірден ойға оралтады.
Үшіншіден, жинаққа топтастырылған 

шығармалардың барлығы да аудар-
ма емес. Ақынның 30 өлеңі кітапта 
қазақ тілінде, түпнұсқа нұсқасында 
жарияланған. Бұл, шын мәнінде, Абайды 
ана тілінде оқығысы келген кез келген 
адамға берілген терең таным мен зор 
мүмкіндік. Атап айтар болсақ, мұнда фило-
соф ақынның «Мен жазбаймын өлеңді ер-
мек үшін», «Қалың елім, қазағым, қайран 
жұртым...», «Ғашықтың тілі – тілсіз тіл», 
«Өлең –сөздің патшасы, сөз сарасы», 

Бойына жиған нұр ағын,
Білімнің жаққан шырағын.
Шәкіртімен көркейер
Қастерлі тұлға - Мұғалім! - демекші  біз 

үшін ұстаз бейнесі – адамгершіліктің, 
парасаттылықтың  ең жоғары үлгісі. 
Ұстаздың лаулаған жалыны — әр жүрекке 
жылу сеуіп, нұр құятын қуаттың, өмірдің 
қайнар көзі. Болашақ ұрпаққа  сөнбес 
шырақтың ошағы. Ұстаз — өзінің бар күшін, 
бүкіл өмірін бала тәрбиесіне бел буған тұлға. 
Ұстаз — бұл қасиетті мамандық иесі, менің 
арманым бойынша, өте қайырымды, өз бала-
сынан гөрі өзгенің баласына деген  жан жы-
луын,  сабақ барысында оқушыға деген қол 
ұшын аямайтын қастерлі тұлға.  Қазақтың 
біртуар азаматы Ахмет Байтұрсынов атамыз 
«Адамдық диқаншысы» деп ұстазды жайдан-
жай атамаған. Өйткені ол шәкіртінің бойы-
на білім нәрін себетін, адамгершілік дәнін 
егетін, болашаққа бағдар көрсететін  абзал 
жан. Ұстаз – біздің екінші анамыз. Анамыз 
бізге өмір сыйлса, өмір-өзен ағысында батыл 
қадаммен ағысқа қарсы жүруді үйреткен –
ұстаздарымыз.
Құрметті «І. Жансүгіров атындағы 

орта мектебі, мектепке дейінгі шағын 
орталығымен» коммуналдық  мемлекеттік  
мекемесінің ұстаздары төл мерекелеріңіз 
құтты болсын, сіздерге дендеріңізге саулық, 
еңбектеріңізге табыс тілейміз! Білімнің нәрі, 
ғылымның шыңы, барша адамзаттың игілігіне 
қызмет ететін адамгершілік пен патриотизм, 
өнер мен руханиятты тәрбиелейтін ұстаздар 
мерекелеріңізбен, сіздерден тәлім алып 
отырған шәкірттеріңіз сіздермен мақтанамыз. 

Есбол ОҢАЛ, 
«І. Жансүгіров атындағы орта мектебі, 
мектепке дейінгі шағын орталығымен» 

коммуналдық мемлекеттік  мекемесінің            
8 сынып оқушысы. 

АБАЙ ӘЛЕМІ – МӘҢГІЛІК

Как всем Вам известно, Этическим Ко-
дексом регламентированы основные 
требования к морально-этическому об-
лику государственных служащих, а так-
же базовые стандарты их поведения (в 
служебных отношениях и во вне слу-
жебное время), основная норма кото-
рой гласит «Несение государственной 
службы является выражением осо-
бого доверия со стороны общества и 
государства и предъявляет высокие 
требования к морально-этическому 
облику государственных служащих». 
Однако, в настоящее время в СМИ, 

соцсетях, в особенности в Инстаграмм 
и Фейсбук публикуются нелестные ком-
ментарии и высказывания о деятельно-
сти органов госуправления и о неэтичных 
поступках госслужащих нашей области. 
Что в свою очередь, подрывает авто-
ритет и имидж госслужащих и государ-
ственной службы в целом.
На каждую такого рода публикацию 

Департаментом после сбора и изучения 
необходимых материалов, дается обо-
снованный ответ о принятии соответ-
ствующих мер либо опровержение, но 
при не подтвержденных фактах, никто 
не приносит своих извинений, а ком-
ментарии и отзывы под определенной 
публикацией заполнены в большинстве 
случаев негативом, что приводит к росту 

«Желсіз түнде жарық ай...», «Құлақтан 
кіріп, бойды алар», «Қансонарда бүркітші 
шығады аңға», «Көзімнің қарасы» және 
тағы басқа танымал жырлары бар.
Төртіншіден, жинақта Абайға арнаған 

қазақ ақындарының жырлары орыс тіліне 
аударылып берілген. Мұнан оқырман 
қазақтың классик -ақынының әлемдік 
тұлға екеніне тағы да көз жеткізеді. Шын 
мәнінде, Мағжан Жұмабаев, Қалижан 
Бекхожин, Қасым Аманжолов, Жұбан 
Молдағалиев, Тұманбай Молдағалиев, 
Қайрат Жұмағалиевтың жырлары көкірегі 
ояу көзіқарақты оқырманды Абай әлеміне 
тартады.
Бесіншіден, жинақта ақын өмір сүрген 

дәуірдегі суреттер берілген. Мұнда 
Абайдың отбасымен және балаларымен 
түскен фотолары бар. Он тоғызыншы 
ғасырдың басындағы бұл суреттер 
Абайдың өмірін фотодеректер арқылы 
айғақтай түскен. Бұл фотолар Қазақстан 
Республикасы Орталық мемлекеттік 
мұражайынан алынған.
Алтыншыдан, қазақ суретшілерінің 

Абайға арнап салған суреттері бөлек 
топтастырылған. Бұл жинақтың ажарын 
аша түскен.
Жетіншіден, Қазақстан мен әлем елдерінде 

Абайға орнатылған ескерткіштер де 
көрсетілген. Мұның барлығы да кітаптың 
мазмұнын байытып, мазмұнын арттырып 
тұр.
Сегізіншіден, бұл жинақты құрастырған 

«СТРЕССОУСТОЙЧИВОСТЬ» ПРИ ИСПОЛНЕНИИ 
СЛУЖЕБНЫХ ОБЯЗАННОСТЕЙ

кім? Ол – Қазақстан Республикасының 
мәдениет саласының үздігі, Ресей Тілдер 
академиясының А.Пушкин атындағы 
медалінің иегері Сәуле Мансұрова.
Жалпы Қазақстан-Ресей мәдени 

қарым-қатынасында белсенді жұмыс 
істеп жүрген Сәуле Мансұрова Абай 
мұраларын зерттеуге көп еңбек сіңірген. 
2003-2007 жылдар аралығында Абайдың 
таңдамалы шығармалар жинағын 
шығарған. Оның бас болуымен Абай мен 
Пушкин шығармашылығындағы байла-
ныс туралы «Художественная литерату-

ра» баспасынан бірнеше жинақ жарық 
көрген. Елеулі еңбегі үшін Елбасы-ның 
Жарлығымен «Құрмет» орденінің иегері 
атанған мәдениеттанушы Абайдың – 175 
жылдығында ақын шығармашылығына 
тағы қайта оралды. Сөйтіп, мерей-
той қарсаңында Абайдың таңдамалы 
шығармалары орыс тілінде жарық көрді.
Рас, орыстың рухани әлемі Абайға жат 

емес. Қазір екі ұлтты ғасырлардан келе 
жатқан мәдени қарым-қатынас байланы-
стырып тұр. 2006 жылы Қазақстанның 
Ресейдегі елшісі болып тұрған уақытта 
Тайыр Мансұров Мәскеуде Абай 
ескерткішінің қойылуына ұйытқы болды. 
Бұл ескерткіш Абай мен Пушкин жылы 
аясында ашылды. Салтанатты шараға 
Нұрсұлтан Назарбаев пен Владимир Пу-
тин қатысып, сөз сөйлегені белгілі.
Абай шығармашылығы, Абай әлемі 

– мәңгілік. Жас ұрпақ қазақтың -да-
нышпан ақынының терең мағыналы 
философиялық ойлары мен тағылымды 
жырларын оқыған сайын одан мол ғибрат 
алатыны сөзсіз.
2020 жылдың қаңтар айында сөйлеген 

сөзінде Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев «Біз Абай арқылы елімізді 
әлемге паш етеміз. Ақынның тұлғасы 
Қазақстанның ұлттық руханиятын әлемдік 
деңгейде насихаттауға зор үлес қосады. 
Абайдың мұрасы «Рухани жаңғыру» 
бағдарламасының маңызды бағытына ай-
налуы қажет. Шынтуайтына келсек, Абай 
қазақ болмысының айнасы» деп атап 
көрсетті. 
Демек Абай әлемі – мәңгі жасайтын 

құндылық.
Берік БЕЙСЕНҰЛЫ.

«Ана тілі».

недоверия общества к орга-
нам государственной власти. 
Полагаем что предпосылка-

ми, способствующими допу-
щению нарушений неэтичного 
поведения госслужащих явля-
ется стресс, причиной кото-
рого возможно являются за-
груженность, переработки, не 
позволяющие совмещать ра-
боту и личную жизнь и многое 
другое, ведь мы хоть и госслу-
жащие, и к нам предъявляют-
ся высокие требования, но мы 
остаемся такими же гражда-
нами Казахстана.
К примеру, как показывает 

статистика рассмотрения 
дисциплинарных дел по ито-
гам 2019 года Советом по 
этике рассмотрено -  39 дел, 
в т.ч. по нарушению норм 
этического кодекса - 14 (или 
35,9%), за 8 месяцев теку-
щего года – 80, в т.ч. нару-

шение этических норм – 42 (или 52,5%), 
что говорит об увеличении нарушений 
и необходимости принятия Департа-
ментом соответствующих мер по их 
недопущению. 
Так, на базе филиала Академии госу-

правления в онлайн-режиме проводятся 
семинары, психологические тренинги для 
руководящего звена по развитию одной 
из основных базовых компетенций, кото-
рым должен обладать госслужащий – это 
«стрессоустойчивость», ведь они явля-
ются наиболее уязвимыми, вследствие 
частых выступлений в СМИ о деятель-
ности возглавляемого ими госоргана, со-
ответственно и наиболее подверженных 
критике со стороны населения.
Семинары и тренинги предполагают обу-

чение и освоение госслужащими таких на-
выков как, выступление перед публикой, 
умение воспринимать критику со стороны 
общества, направлять конфликт в необ-
ходимое русло посредством проведения 
конструктивного диалога, при личном 
приеме граждан и публичных выступле-
ниях уметь вести переговоры на уровне, 
который устроил бы все стороны, уметь 
противостоять различным провокациям, 
как разрешать служебные конфликты, 
алгоритм действий в сложных ситуациях 
и многое другое.

Такой навык, как «Стрессоустойчивость» 
одна из 5 базовых компетенций, которая 
входит в тестирование по Оценкеличных 
качествкаждого гражданина при посту-
плении на государственную службу, то 
есть оценка определенных навыков, кото-
рыми должен обладать будущий госслу-
жащий.
Оценку личных качеств проходят с 2016 

года, однако на практике при проведении 
собеседований еёрезультаты не учиты-
вались, не было порогового значения, 
однако после внесения соответствующих 
изменений в законодательство с 2019 
годаустановили пороговое значение по 
достоверности ответов, которое состав-
ляет  не ниже 50%, а также учитывается 
конкурсной комиссией при проведении 
собеседования. 
Помимо этого, при прохождении испы-

тательного срока в Плане адаптациив-
первые принятого служащего предусмо-
трено планирование мероприятий для 
развития компетенций, по которым испы-
туемый получил результаты ниже 60% по 
итогам оценки личных качеств. 
Таким образом, можно утверждать о том, 

что Агентством уделяется особое внима-
ние развитию компетенций, которыми 
должен обладать кандидат при поступле-
нии на госслужбу, что поспособствует по-
вышению профессионального уровня и 
квалификации госслужащих и позволит  
эффективно исполнять служебные обя-
занности, а также положительно отразит-
ся на взаимоотношении государственной 
власти и общества в лучшую сторону.
В свою очередь, госслужащий должен 

самосовершенствоваться, постоянно 
поддерживать обратную связь, живое об-
суждение с гражданами, разъяснятьнасе-
лению о принимаемых конкретных мерах 
и результатах государственной деятель-
ности, то есть быть ориентированными 
на потребности граждан. 
В заключение хотелось бы отметить, что 

авторитет государственного служащего, 
имеющего глубокие профессиональные 
знания своего дела, плодотворно трудя-
щегося, его простота и спокойствие при 
диалоге с населением, требовательность 
к себе и другим, долг и ответственность 
при исполнении функциональных обя-
занностей, всегда повышает и формиру-
ет позитивный имидж государственного 
служащего.

А.СТАМБЕКОВА,
главный специалист Департамента 

Агентства РК по делам государствен-
ной службы.

(По заказу ВП Аксуского района). 
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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
КОРОНАВИРУС ІНДЕТІНІҢ ЕКІНШІ КЕЗЕҢІНЕ ДАЙЫНДЫҚ 

МӘСЕЛЕЛЕРІ БОЙЫНША КЕҢЕСТЕ СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ
Құрметті Үкімет мүшелері!

 Бүгін біз еліміздегі эпидемияға байланысты 
ахуалды және коронавирустың екінші кезеңіне 
дайындық барысын талқылау үшін жиналып отыр-
мыз. Алғашқы кезеңде жіберілген қателіктерді 
талдауға уақытымыз жеткілікті болды. Жалпы, 
эпидемияға қарсы күрес кезінде біраз тәжірибе 
жинадық. Бұл тәжірибені мейлінше тиімді пайда-
лануымыз керек.

Жалпы Үкімет осындай күрделі ахуалда өз 
жұмысын тиімді, сәтті жүргізуде. Баршаңызға аян, 
қазір көптеген елде санитарлық ахуал күрделеніп 
барады. Бұл – коронавирус індеті қайта өршиді 
деген сөз. Біз бұған дайын болуымыз керек.

Індетке қарсы күрес үшін қажетті шаралардың 
барлығы қабылданған. Ең бастысы, тәжірибеміз 
бар.  Осы кезеңде денсаулық сақтау сала-
сын нығайту үшін ауқымды жұмыс атқарылды. 
Азаматтардың өмірі мен денсаулығын қорғау 
жөніндегі ұлттық жоспар жүзеге асырылуда. 
Өңірлердің дайындығын айқындайтын индика-
торлар жүйесі енгізілді. Жергілікті жерлерде же-
дел штабтар құрылып, жұмыс істеуде. Бұл штаб-
тар іс-қимыл шараларын орталыққа жалтақтамай, 
өздері қабылдай алады. Құзырлы органдардың 
барлығы індетпен күреске дайын. Еліміздің 
біртұтас биоқауіпсіздік жүйесін құру жұмысы ба-
сталды. Халықаралық қауымдастық ұлттық вак-
цина әзірлеу жөніндегі жұмыстарымызға қолдау 
білдіріп отыр. Қазір клиникалық зерттеулер 
жүргізілуде. Бұл еліміздің ғылым саласының 
әлеуеті зор екенін көрсетеді. Бірақ, елдегі жағдай 
тұрақталғанымен, босаңсуға болмайды. Жаз 
айларындағы күрделі ахуалдың зардаптарын 
естен шығармағанымыз жөн. Өкінішке қарай, 
азаматтарымыз, тіпті, жергілікті билік өкілдері 
сақтық шараларын ұмыта бастады.

Эпидемияны ауыздықтау – оңай шаруа емес. 
Оның экономикаға және халықтың әл-ауқатына 
тигізетін салдарын барынша азайту – маңызды 
міндет. Біз жан-жақты ойластырылған және 
нақты шаралар қабылдауымыз керек. Осы орай-
да, бірқатар түйткілді мәселелерге толығырақ 
тоқталайын.

Первое. Наблюдается тенденция снижения 
объемов тестирования.

В среднем проводится 18 тысяч исследова-
ний в сутки при возможности проведения от 40 
до 60 тысяч. Загруженность лабораторий состав-
ляет 40%.

Кроме того, мы не добились выравнивания 
объемов в региональном разрезе.

По состоянию на 5 октября нынешнего года в 
расчете на 100 тысяч населения минимальный 
уровень тестирования отмечен в Кызылордин-
ской области, Шымкенте, Алматинской области; 
максимальный уровень – в Атырауской, Запад-
но-Казахстанской областях.

Максимальное количество исследований про-
водилось в июне этого года – 33 тысяч исследова-
ний в сутки, 5 октября 2020 года было проведено 
почти 11 тысяч исследований.

В текущих условиях это недопустимо. Мы 
должны знать точную картину.

Поэтому следует принять меры по увеличе-
нию объемов тестирования.

Связанная с этим проблема – стоимость те-
стирования.

Несмотря на расширение сети лабораторий и 
снижение стоимости тестирования во всем мире, 
у нас цены остаются высокими – от 10 до 18 ты-
сяч тенге.

Полагаю, что это неприемлемая сумма для 
значительной части населения.

От Правительства и акимов требуется решить 
вопрос финансовой доступности тестирова-
ния.

Также важно обеспечить значительное сни-
жение цен на защитные маски, цены на которые 
по-прежнему по сравнению с другими странами, в 
частности с Россией, остаются достаточно высо-
кими.

Правительством планируется утверждение 
предельной розничной цены на маски в пределах 
60 тенге. В России, как мне сообщили, стоимость 
варьирует от 20 до 30 тенге, то есть ориентир бо-
лее приемлемый для граждан.

Поручаю Агентству по защите и развитию 
конкуренции провести анализ адекватности та-
ких цен и обеспечить мониторинг ценовой по-
литики в части лабораторных услуг и средств 
индивидуальной защиты.

Екінші мәселе. Біз жаз айларында дәрі-
дәрмек тапшылығын айқын сезіндік. Менің тап-
сырмам бойынша нақты жұмыс атқарылды. Атап 
айтқанда, екі айға жететін қор жасақталып, ең 
қажетті деген дәрі-дәрмектің тізімі ұлғайтылды. 
Оны сырттан әкелу және тіркеу тәртібі 
жеңілдетілді. Бірақ, өңірлерде дәрі-дәрмектерді 
тұрақтандыру қорларының көлемі және 
дайындық жұмыстары біркелкі емес. Мысалы, Ба-
тыс Қазақстан және Ақтөбе облыстарында – екі 
жүз миллион теңгеден. Маңғыстау облысында – 
үш жүз миллион теңге.

Ал, Нұр-Сұлтан қаласында бір миллиард 
алты жүз миллион теңге, Алматыда – бес мил-
лиард теңге.

Денсаулық сақтау министрлігінің өңірлердегі 
дайындық барысына берген бағасымен таныстық. 
Соған сәйкес, Маңғыстау және Алматы об-
лыстарында емханалар мен ауруханалардың 
дайындығы нашар екендігі анықталып отыр. Осы 
олқылықтарды Үкімет пен әкімдер дереу түзетуге 
міндетті.

Үкіметке әкімдермен бірлесіп, екі апта ішінде 
тұрақтандыру қорларын белгіленген норма-
тивке сәйкес жасақтауды және медицина 
инфрақұрылымының толық дайын болуын 
қамтамасыз етуді тапсырамын.  

Үшінші мәселе. Мониторинг жүргізетін 
топтардың белсенділігі төмендеп барады. 
Әлеуметтік желілер арқылы түрлі жиын-тойларда 
түсірілген фотосуреттер таралуда. Мониторинг 

жүргізетін топтар тексерістерін азайтты. Бұл ретте, 
карантин шаралары сақталмай, заң бұзу деректері 
көбейіп кетті.

Әкімдерге мониторинг жүргізетін 
топтардың жұмысын жандандыруды тапсы-
рамын. Ведомствоаралық комиссия осыны қатаң 
бақылауға алуға тиіс.

Четвертое. На сегодня отмечаются перегибы в 
исполнении ряда поручений.

Так, из-за уголовных расследований по «СК-
Фармация» и Фонду медстрахования фактически 
«заморожены» процессы цифровизации здра-
воохранения.

В настоящее время в рамках расследования 
уголовного дела и досудебного разбирательства 
Комитетом по финансовому мониторингу Мини-
стерства финансов приостановлены все действия, 
направленные на внесение каких-либо изменений 
в Интеграционную платформу здравоохранения.

Вместе с тем технические возможности позво-
ляют проводить уголовные расследования без 
изъятия Интеграционной платформы и останов-
ки интеграционных процессов за счет фиксации 
данных Интеграционной платформы на текущую 
ситуацию – создания так называемого «слепка» 
платформы, содержащего всю необходимую для 
следствия информацию.

Это говорит о несогласованности действий го-
сорганов, каждый из которых ставит во главу угла 
ведомственные интересы. Абсолютно недопусти-
мая ситуация, особенно сейчас.

Сбор данных ведется вручную, нет обмена ин-
формацией между медорганизациями, нет полной 
цифровой картины по эпидемии.

Правительству, Администрации Президента 
следует в кратчайшие сроки решить данную про-
блему.

Помимо этого, никто не снимал ответственности 
за цифровизацию медицины, интеграцию баз дан-
ных, созданию системы мониторинга за пациен-
тами, проходящими лечение на дому.

На днях я принимал министра цифрового раз-
вития. Он доложил мне в том числе и о новых 
подходах к цифровизации здравоохранения.

Считаю, что следует приступить к их практиче-
ской реализации. План, в принципе, хороший. Те-
перь дело за реализацией.

Пятое. В условиях второй волны пандемии ос-
новной удар на себя снова возьмут медики.

Именно они, а не лекарства и аппаратура, явля-
ются нашим главным ресурсом.

Необходимость поддержки медицинских работ-
ников ни у кого не вызывает сомнений. По моему 
поручению на выплаты во втором полугодии вы-
делено более 150 миллиардов тенге.

Однако в получении надбавок и страховых вы-
плат до сих пор создаются бюрократические 
препоны, вплоть до того, что этим вопросом за-
нялся Парламент.

На местах продолжаются «игры с цифрами» 
по надбавкам, до сих пор нет прозрачности в их 
распределении. Это недопустимая ситуация. Тем 
более главврачи пытаются корректировать учет 
рабочего времени не в пользу медиков.

В то же время медики не должны выпрашивать 
положенные им деньги.

За период пандемии по состоянию на 30 сентя-
бря 2020 года от коронавируса умерло 182 меди-
цинских работника.

Сейчас эти случаи рассматриваются различны-
ми комиссиями, пособия выплачены только 37 се-
мьям. Абсолютно недопустимая ситуация.

Определение причин смерти постфактум вы-
зывает много сложностей, в том числе и этическо-
го характера.

В этой связи поручается Правительству вы-
платить все полагающиеся пособия семьям погиб-
ших медиков без проведения подробных рас-
следований по этому вопросу.

По всем подтвержденным случаям заболева-
ния медицинских работников во время несения 
службы выплата должна быть безоговорочно 
осуществлена в кратчайшие сроки.

В части надбавок за борьбу с коронавирусом 
администрирование идет по линии акиматов, по-
этому поручаю акимам регионов держать данный 
вопрос на личном контроле.

Алтыншы мәселе. Үкімет медициналық 
көмектің өзге түрлерін де көрсетуді ұмытпауға 
тиіс. Ана мен бала денсаулығын қорғау – негізгі 
басымдықтың бірі. Өкінішке қарай, ана өлімі 
көрсеткіші барлық өңірде бірнеше есе көбейіп 
кетті.

Былтырғы 8 айда – 36 әйел қайтыс болса, 
биылғы 8 айда – 131 әйел қайтыс болыпты. Мы-
салы, Ақтөбе облысында бұл көрсеткіш шамамен 
13 есе, Қызылорда облысында 9 есе, Шымкент 
қаласында 7 есе артты. Неге бұл адамдарға көмек 
көрсетілмеді? Қандай шаралар қабылданып жа-
тыр? Бұл өте өзекті сұрақтар. Оларға әкімдер жа-
уап беру керек.

Үкіметке өңірлермен бірлесіп, аталған 
фактілердің әрқайсысын тексеріп, нәтижесін ба-
яндауды тапсырамын.

Ана мен баланы қорғау, онкологиялық, 
кардиологиялық, пульмонологиялық және 
медициналық көмектің басқа да түрлерін көрсету 
– ел алдындағы міндетіміз. Әкімдерді, жалпы 
Үкіметті бұл міндеттен ешкім босатқан жоқ. Прези-
дент Әкімшілігіне осы мәселені бақылауға алуды 
тапсырамын.   

 *  *  *
 Далее. По блоку организационных вопросов 

отмечу следующее.
Первое. На фоне ухудшения эпидемиологиче-

ской ситуации в сопредельных государствах необ-
ходимо усилить контроль на пунктах пропуска 
на государственной границе.

По состоянию на 5 октября 2020 года в России 
выявлено 12 608 новых случаев коронавируса, 
прирост примерно 1%; в Узбекистане – 374 случая, 
прирост – 0,5%; в Кыргызстане – 244 случая, при-
рост тоже 0,5%.

Нужно вернуть жесткий режим эпидемическо-
го контроля в аэропортах и на железнодорожных 
вокзалах, наладить экспресс-тестирование лиц, 
пребывающих из «красных зон».

Правительству надлежит тщательно изучить 
варианты оптимизации дорожного сообщения с 
зарубежными странами, особенно находящими-
ся в зоне неблагоприятной ситуации.

Второе. Важно не допустить срыва работы 
служб жизнеобеспечения и предусмотреть меры 
по их бесперебойному функционированию в слу-
чае ухудшения ситуации.

Акимы должны обеспечить готовность страте-
гических объектов - ТЭЦ, водоканалов, крупных 
предприятий с учетом возможного ухудшения эпи-
демиологической обстановки.

Третье. Особого внимания требуют вопросы 
продовольственной безопасности и цен на со-
циально-значимые продовольственные товары.

Вспышка высокопатогенного птичьего гриппа 
выявила уязвимость продовольственной без-
опасности. Падеж птиц личных подворий и птице-
фабрик достиг около полумиллиона голов.

Здесь мои претензии адресуются в первую оче-
редь Министерству сельского хозяйства.

Наряду с ветеринарными мерами необходимо 
проработать экономические инструменты по 

поддержке сельчан, восстановлению поголовья 
птиц во дворах и на птицефабриках.

Далее. На сегодня уборка урожая зерновых 
практически завершена. Собрано около 20 мил-
лионов тоннзерна – на 34% больше, чем в 
прошлом году. Я поздравил всех сельских тру-
жеников с этим очень весомым достижением в их 
труде. Полагаю, что наши сельчане, также как и 
те, кто принимал участие в достижении этого ре-
зультата, со стороны административных органов 
достойны поощрения, в том числе и государствен-
ных наград.

Теперь предстоит обеспечить хранение со-
бранного урожая и помочь фермерам со сбытом 
за рубеж.

Министерства сельского хозяйства, торговли и 
интеграции должны оперативно решать вопросы 
экспорта сельхозпродукции.

Цены на социально значимые продтовары ра-
стут – с начала года на 4%.

По статданным за январь-сентябрь 2020 года 
по сравнению с аналогичным периодом 2019 года 
наибольшее подорожание наблюдается по греч-
невой крупе, сливочному маслу, баранине, яйцу, 
говядине. При этом хлеб и молоко подорожали на 
8%. Кисломолочные продукты подорожали на 7%.

Поэтому акимам регионов важно своевременно 
сформировать запасы продовольственных то-
варов в стабилизационные фонды в необходи-
мых объемах, а также использовать иные инстру-
менты сдерживания цен.

Четвертое. Низкий уровень развития ветери-
нарной службы не позволил своевременно при-
нять меры по предотвращению вспышки пти-
чьего гриппа.

Общий падеж птиц составил более 24 тысяч 
голов на личных подворьях и более 500 тысяч го-
лов – на двух основных птицефабриках. Поэтому 
ситуация очень сложная. На нее нужно обратить 
самое серьезное внимание.

При этом ветеринарная служба является ча-
стью общей системы биологической безопас-
ности страны.

Правительству следует разработать комплекс 
мер по укреплению ветеринарной службы, 
ведь помимо вопросов безопасности уровень раз-
вития ветеринарной службы напрямую влияет на 
возможность экспорта сельхозпродукции.

*  *  *
Теперь о вопросах экономической и финан-

совой стабильности.
Казахстан, как и другие государства, пережива-

ет беспрецедентный кризис.
В целом нам удалось избежать критического 

спада экономической активности в стране. Здесь, 
надо сказать, Правительство хорошо поработало. 

Правительством были предприняты шаги по 
стимулированию бизнеса, оказана помощь уязви-
мым группам населения.

Всемирный банк на днях дал высокую оценку 
положительной динамике основных показателей 
социально-экономического развития страны.

Вместе с тем надвигающаяся вторая волна 
пандемии во всем мире диктует новые задачи.

Правительство должно иметь набор мер и 
соответствующие ресурсы для продолжения 
антикризисных мер в следующем году.

По моему поручению подготовлен комплекс-
ный план реагирования на случай ухудшения 
социально-экономической обстановки и новой 
волны коронавирусной инфекции.

Однако сегодняшние тревожные реалии, в 
частности, усиление санкционного давления на 
Россию, обострение ситуации в Закавказье, со-
седних государствах, другие внешние факторы 
требуют адекватного учета в наших антикризис-
ных планах и прогнозах.

Правительству совместно с Нацбанком следует 
актуализировать план и внести его на согласо-
вание в Администрацию до конца октября.

 *  *  *
 В завершение хочу отметить критическую 

важность коммуникаций и обратной связи с граж-
данами нашей страны.

Практика уже показала, что успех борьбы с 
пандемией во многом зависит от степени дове-
рия народа к принимаемым мерам и решениям.

Доверие в свою очередь зависит от понимания 
и сопричастности граждан к действиям властей.

Необходимо продолжить постоянный диалог 
с гражданами, говорить о проблемах и рисках 
честно и открыто, предлагая при этом пути реше-
ния.

Бизнес и граждане должны понимать, что раз-
витие ситуации будет зависеть от четкого соблю-
дения санитарных и профилактических мер.

По реалистичному и оптимистичному сценарию 
мы сможем и должны избежать необходимости 
жестких ограничительных мер в этом году.

Нужно бороться с пандемией вместе.
Правительству и акимам регионов обеспечить 

неукоснительное исполнение всех моих поруче-
ний.

Қазір әлемдегі жағдай күрделі. Тіпті, кейбір 
аймақтардағы ахуал ушыға түсті. Бұл жағдай, 
әрине, бізді де алаңдатады. Барлығымыз ел 
ішінде және айналамызда тұрақтылық болғанын 
қалаймыз. Сондықтан әлемде болып жатқан 
оқиғалардан сабақ алуымыз керек. Елдің береке-
бірлігі мен амандығы бәрінен қымбат. Әсіресе, бұл 
қазіргідей кезеңде өте маңызды. Әлемді жайлаған 
пандемияға және экономикалық дағдарысқа 
төтеп беру үшін мемлекет барлық қажетті ша-
раларды қабылдауда. Бірақ бұл жұмыс бүкіл ел 
болып, жұмыла білсек қана өз нәтижесін береді.

«Төртеу түгел болса, төбедегі келеді» деген 
дана халқымыз. Біздің барлық жетістіктеріміз, 
ең алдымен, ауызбіршіліктің арқасы. Осыны 
ұмытпаған жөн.

Жиын аяқталды.
Рахмет.

www.akorda.kz.
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ҮШ ЖҮЗГЕ 
ҰРАН БОЛҒАН 
- ЕР БӨРІБАЙ
(тарихи-танымдық мақала)

“Өз елі, өз ерлерін ескермесе, 
ел тегі қайдан алсын 

кемеңгерді” 
Ілияс Жансүгіров.

Бұл хабар Тәуке ханға жетісімен, Түрке 
бидің әрекеттеріне дереу тиым салып, 
жағдайды бейбіт жолмен шешуге кіріседі. 
Әз-Тәуке хан орыс патшасына хат жолдап, 
«Адам Атадан осы уақытқа дейін ұрылар 
(бұзақылар) үшін елшіні қамауға алу дегенді 
құлақ естіп, көз көрмеген еді»- деп реніш 
білдіріпті (Берекет Кәрібаев – т.ә.д. «Бөрібай 
батыр» мақаласынан). Алайда, қарсы тарап 
түсіністік көрсетпеген  соң,  қазақ ханыда 
күшке басып, ел ішінде жүрген барлық оры-
старды тұтқындауға бұйрық береді. Сөйтіп, 
1693 жылдың  қазан айында тобылға, Толы-
бай Аталықұлы бастаған бесінші елшілікті 
аттандырып, кепілдікке алынған орыс адам-
дарын оларға қосып жібереді. Бұған жауап 
ретінде Тобыл әкімшілігідеКелдей бастаған 
қазақ елшілерін де еліне қайтарыпты.  Бірақ, 
олардың арасында Сары би жоқ еді. Себебі, 
ол бұған дейін тұтқында жүрген кезде қазаға 
ұшыраған екен. 

Оны әдейі өлтірген деген де болжам бар.                                         
Қалай болсада Ер Қаптағайдың бесінші 

ұрпағы – Сары би қазақ елінің мүддесін 
қорғау жолында  құрбан болды деп есептейміз.                                                                                                   
Ғазиз жаны жәннатта болғай, Шәһит ердің!                                                                                              

Сонымен:   «... Тобыл әкімшілігі тарапынан 
қазақ елшілерін қабыл алмау, Қазақ-Ресей 
арасындағы қатынастардың  шиеленісуіне әкеп 
соғып, XVII ғасырдың аяғы мен XVIII ғасырдың 
басында Ресейдің Жоңғарлармен жақындасуы 
себептерінің  бірі болды»(Қазақстан тарихы, II-
том,248 бет). 

«Тегіне тартып ұл туар!» - демекші Бөрібай 
Сарыұлының текті әулеттің ұрпағы болғанына 
көздеріңіз әбден жетті. Өкінішке орай батырдың 
анасы туралы қолымызда мұндай мәліметтер 
жоқ. Жоғарыда әңгіме болған Түрке бидіңде кім 
болғанын таратып  айтып бере алмаймыз. Егер, 
ол Бөрібай батырдың туған нағашысы болса, 
онда анасының даосал әулеттен шықпағанын 
көреміз.    

Аңызға сенсек  батырдың анасы біраз жыл-
дар бойы бала көтере алмай жүріпті. Бармаған 
бақсы-балгері, емделмеген емшісі қалмаған 
екен. Сөйтіп, бір перзентке зар болып жүргенде 
– әлдебір адам оған келіп «Бөрінің мүшесін 
емге жесең, бала көтересің» - деген екен дейді. 
Зарыққан ана сол емді қолданса – құдайдың 
құдіретімен ем қонып, көп ұзамай жүкті  болып, 
дүниеге шекесі торсықтай ұл бала әкеліпті. 
Баласының атын әкесі Бөрібай деп қойыпты.                                                  

Аңыз түбі ақиқат демекші, біз бұл аңыздан 
өзімізге қажетті тағы бір қосымша деректі көріп 
тұрғандаймыз. Ол-Бөрібайдың  отбасындағы 
тұңғыш бала екендігі.                                                                                         

Алланың мейірі түскен  Сары би  Бөрібайдан 
кейінде Қара және Жаубөрі  деген екі ұл сүйіпті... 

Өлке танушы әрі шежіреші 
ЖемісбекТолымбековтың айтуынша – Сары би 
Ресейге елшілік сапарға шығардан алты жыл 
бұрын, яғни, 1685 жылы - Түркістаннан Тәуке 
ханның жұмсауымен Жоңғар Қоңтайшысы 
Қалдан   Бошықтыға барған қазақ елшілігінің 
құрамында болып, екі ел арасындағы бітімнің 
бекітілуіне қол жеткізіп қайтыпты. Сол жолы 
болса керек Қоңтайшымен құдандалы бо-
лып, бір қыздарын бесіктегі Бөрібайына ата-
стырып, аброймен елге оралыпты дейді. 
Бірақ бұл жағдайдың мән-жәйі бізгеаса 
мәлімболмағандықтаноныңжай-жапсарына 
тереңдей алмайтынымызөкінішті-ақ. Әйтсе де, 
Бөрібай батырдың үш әйелінің біреуінің  нәсілі  
қалмақ (Қоңтайшының қарындасы) деген ел 
ішінде аңыз бары анық. Батырдың қалмақ 
әйелінен тараған ұрпақтың өзі бүгіндері бір 
рулы елге  айналып отыр екен.                                                             

Тарихқа жүгінер болсақ, бұл бітім жасалған  
тұста -Қазақ  хандығының  жағдайы сатым  
ауыр болатын. Ол күнде –жоңғарлар  Жетісуды, 
Сырдың бойын, Оңтүстік  аудандардағы  
қалалар мен  сауда  жолдарын  түгелге  жуық  
жаулап алған еді. Қамалы берік Сайрам 
қаласын қиратып, қазақтың сағын сындырып 
–қалдан  бошықты  қонтайшыныңмерей тасып 
тұрған шағытұғын. 

Ал  таққа жаңа отырған  Тәуке хан  өзінің 
ордасы орналасқан Түркістан қаласын әзер 
ұстап тұрған. Оған әл жинау үшін уақытын ұту 
керекеді.  Сондықтан,  қайткендеде  бітімге 
келіп, соғыс қимылдарын тоқтатуға қол жеткізуі 
қажет болатын. Соғыс одан әрі жалғаса берсе, 
жағдайдың бұданда бетер ұшығып кеті хақ.

Қалдан Бошықтыға да бұл бітім тиімді бо-
лып көрінді.Өйткені, “қазақ қалаларының  
Түркістаннан өзгесін түгелдей дерлік, сауда 
жолдарымен қосып тартып алды. Жер жа-
наты Жетісу өз қолында тұр. Тонап алған 
байлыққа қосаолжаға түскен мал мен ба-
ста есеп жоқ. Бұдан әрі соғыса берудің  мәні 
қалмады. Себебі, өзі түрткілеп жүріпоятып 
алған қытай аждаһасы да  мұнымен шыңдап 
шұғылдануға  кіріскен сыңайлы. Қауіптің бетін 
тезірек  қайтармаса болмайды. Екі  майданда  
соғыс жүргізу тиімсіз. Ал, қазақтарды таяу жыл-
дарда толық бағындыру мүмкін емес сияқты. 
Сондықтан тиімді   бітім жасап, бұл жақтағы 
әскердің көпшілігінМәнжу Цинге бағыттау ке-
рек. 

Осылайша екі жақ бітімге келді.                                                                                                 
Бірақ, дүние бір орнында тұрмайды екен. 

Жеті жылдан кейін Сары мырза Ресейде жүріп 
қазаға ұшырады. 1697–ші сиыр жылы, яғни, 
он екі жылдан соң Қытайдан жеңіліп Қалдан 
Бошықты өзін-өзі жарып өлтірді. Ал, келесі 

жылы опасыз Сыбан Рабтан Қазаққа қарсы 
жаңа соғыс бастады. Опасыз деуіміздің себебі, 
ол –ағасы Қалдан Қытайдан жеңіліп жатқанда, 
мұндағы әскерді өзіне қаратып, хан тағы мен 
қаршысын басып алған еді. Сондықтан, оның  
ағасының өліміне тікелей қатысы бар, яғни, 
кінәлі болатын.Қытай билігімен астыртын сөз 
байласып  тақ үшін туған бауырын ажалға қиды.

Қалмақтың Қалдан Бошықты ханымен қазақ 
елшісі  Сары би өзара құдаласып – бесіктен 
белдері шықпаған ұл мен қызын атастырғанда, 
Тәңір алдында берген уәделерінен  таямыз 
деген ойда болмағаны анық. Бұл рәсім екі ел 
арасындағы соғыс  қимылдарын  тоқтату ту-
ралы бітімді  бекітудің  бір нышаны ретінде 
атқарылғаны белгілі. Діни сенім–нанымдары 
әртүрлі болғанымен, ортақ көшпенділік салт–
дәстүрді берік ұстанатын екі халық үшінде –
құдаға берілген серт, құдайға  берілген антпен 
пара-пар болатын. 

Дала  ғұрпына ислам мен будда діндерінің 
ықпалы жүрмеген сонау көне түрік заманынан 
жеткен “Қозы көрпеш –Баян сұлу” эпосындағы 
әкелері бесікте атастырған екі жастың қосылу 
құқына кедергі жасамақ болғандарға халықтың 
қалай лағнет айтқандарын еске алсаңыздар –
атастыру заңының көшпенділер өміріндегі алар 
орнын түсінетін боласыздар. Атастырылған 
екі жастың өз құқықтарын қалпына келтіріп, 
құдай қосқанқосақтар атану жолындағы жан 
қиярлық күресі және серттен тайған Қарабай 
мен ноқай-Қодар құлдың жеркенішті тағдыры- 
ант ұрғандар мен ата–бабадәстүрін аяқасты ет-
пек болғандардың “тас төбеден ұратын тәңірдің 
қаһарына” қалай ұшырайтынын анық көрсетіп 
береді емес пе.

Қазіргі біздің түсінігімізде бұл – Махаббат пен 
ғашықтық сезімнің күші. Олда бар, әрине. Бірақ 
Қозы көрпеште, Баян қызда бір-бірінкөрмеген 
жандар еді ғой?! Сондықтан да оларды бір-
біріне көрмей-білмей ынтық жасағанатастыру 
заңы берген қосылу құқы деп түсінуіміз ке-
рек. Ертеректе, газеттен Баян сұлудың бет–
бейнесін антрополог–ғалым қалпына келтіріпті 
дегенді оқығаным бар. Біздің халықтың 
ұғымында Баянқыз- сұлулықтың символы 
болған. Бірақ, Баянның қалпына келтірілген 
бейнесінен ешкім асып кеткен сұлулықты көре 
алмапты дейді. Қарапайым ғана қазақ-қалмақ 
кескіндес бойжеткен екен. Ал,Қозы Көрпештің 
Еуропалық нәсілге жататын –“алтынайдар-
лы ”жігіт болғаны естеріңізде шығар?! Ежелгі 
Үйсіндер мен Сақтардың ақсары  өңді, көгілдір 
көзді, сары шашты адамдар болғанын та-
рих оқулығынан  көріп өстік емес пе. Ендеше, 
оларды табыстырған, жұп еткен -дала–дәстүрі. 
Халықтарды біріктіруге, қан араластыруға, 
сөйтіп, тұтастыруға итермелеген  даланың 
салиқалысалтымен ғұмырлы ғұрпы болған –ата-
стыру заңы.

Айтпақшы, бүгінгі ғалымдар біздің қазақ  ұлтын 
осындай екі нәсілдің  бірігуінен қалыптасқан 
халық деп жүрген жоқ па!?

Олай болса опасыз Сыбан Рабтанның арам 
пиғылыменбасталған соғыс, бұл дәстүрді 
аяқ асты ете жаздады. Бірақ “жазмыштан 
озмыш жоқ” демекші көп жылдар өткен соң 
қазақтың Бөрібай батыры мен қалмақ ханының 
қарындасы Бикен ханшаның қосылып, неке 
қиып, ерлі-зайыпты болуын тағдырдың жазуы 
демеске бола ма?!...

Сонымен, қазақ–жоңғар соғысының жаңа 
кезеңі басталды. Тарих ғалымдарының докторы 
Берекет Кәрібаевтың тұжырымдауынша “Цеван 
Рабтанға дейінгі екі жақ арасындағы қарым-
қатынастар негізінен тонаушылық сипатта 
болса, қоңтайшы ол қатынасты басқыншылық 
сипатқа ауыстырды”.

Сол заманда өмір сүрген Қазыбек бекТауа-
сар ұлының жазуынша: ...1698-ші барыс жылы 
“Еділ бойындағы қалмақтар да өзара соғысып, 

оларда қазақ жерін басып ойратқаөтпек бол-
ды. Олардан да табандатқан жетпісмың адам 
қосылып, Сеуан Рабтан қолын күшейте түсті.
Қазақтарға екі майданда ұрысуға тура келді. 
Бұл күшті бөлді. Бір жылға тарта болған бұл 
соғыста қазақтар қалмақтарға есесін жіберген 
жоқ” (Түп-тұқияннан өзіме шейін кітабынан, 211 
бет). 

Бірақ, жоңғар шабуылының тегеруінің 
қатты болғаны сонша, олар - орта жүз, ұлы 
жүз жерлеріне бойрап басып кіріп, Сарысу 
өзеніне шейін жетеді.Талас пен Шубойларын-
да қиян-кескі ұрыс жүріп, Әз тәуке ханның 
әскері басқыншыларды әзер тоқтатады.
Қазақтарға зор зиян шектіріп, жау шегінген 
кезде он мыңдай адамды тұтқындап, қыруар 
мал олжалап қайтады. Сол жолы Найман елі 
дұшпан табанында қалып, қатты шығынға 
ұшырайды. Бала Бөрібайдың  жүрегінде алған 
рет басқыншыларға деген өшпенділік оты осы 
жылдары тұтанған еді.

Қазақтар үш–төрт жыл дегенде әрең ес 
жиып,1702 жылы қарымта қайтару үшін күш 
біріктіріп, шығыстағы жоңғар мен батыстағы 
қалмаққа бір мезгілде шабуыл жасап, соққы 
береді.

Найман қолының бас сардары бұл кез-
де Садыр Алдияр батыр екен. Төлекатай 
балаларының ішінде Садыр мен Матай 
ұрпақтары еншілес саналып, өріс-қоныстары 
көбінесе қатар болғандықтан 17-18 жасар жас 
Бөрібайдың аталмыш соғыс қимылдарына 
қатысуы әбден мүмкін деп болжам жасауға негіз 
бар.

1708 жылы жоңғарлар кезекті шабуылын 
ұйымдастырады, қазақтар болса оған лайықты 
тойтарыс бере алды.

Осылайша батырдың балалық және жастық 
шағы соғыс өртына шарпылып, ерте ержетті.

“Бұл жылдары екі ел арасындағы соғыс алма-
кезек шабуылдармен жалғасып отырды” (Най-
ман кітабынан 80 бет). 

Бөрібай жаста болса бұл соғыстың ұзаққа со-
зыларын шамалай бастады.

Жоңғар жаудың өлермендігі елді шошытайын 
деді. Дұшпанды түбегейлі жеңу үшін қазақтарға 
бүгінгіден де артық ауыз бірлік пен ұйымшылдық 
қажет екенін сол замандағы біраз адамдар 
сезініп, түсінебастады. Бірақ, көпшілік әлі 
бейқам, бейтарап күй кешіп жатты...

Алла ақылын кемел қылып жаратқан Әз-Тәуке 
хан күллі қазақтың құрылтайын шақыруға үш 
жүзге жар салды.

1710 жылы Қарақұмда жиын өтеді. Оған 
“кіші жүздің Байұлы, Әлімұлы және Жетіру 
бірлестіктерінің беделді тұлғалары, Орта 
жүзден Найман мен Қыпшақ тайпаларының 
басшылары қатысқан” екен (Қазақстан тарихы  
3-том, 2002 ж). 

Осы кеңесте Жоңғар жауға бірігіп қарсы тұруға 
анттасқан қазақтың бетке ұстарлары -халық 
жасақтарын құру және оларды ірі топтарға 
біріктіру, әр топтың  алдына мақсаттар қою, 
соның бәріне басшылық жасау үшін бас сардар 
сайлау мәселелерін келісіп шешкен екен.

Бас қолбасшылыққа табын Бөкенбай батыр-
сайланды. Осыдан кейін қарқын алған  қазақ 
батырлары Жоңғар хандығына бірнеше дүркін 
шабуылдар жасап жеңіспен оралды. Әсіресе 
1713-1714 жылдары қазақ, сарбаздары айтулы 
нәтижелерге қол жеткізді. Сол кезеңде Жоңғар 
хандығында болған қытай елшісі Бао Чжу... 
былай деп жазды: «Қазақтар  жоңғарлардың 
шекарадағы иеліктеріне қайта-қайта шабуыл 
жасап, көп халықты қырды, мал-мүлікті олжа-
лап, әйелдер мен балаларды тұтқынға алды.
Өткен жылы Дулер Зайсан ойсырап жеңіліп 
кейін қашты!»…  (Найман кітабынан 80-бет). 
Мұндағы жоңғарлардың шекарадағы иеліктері 
деп отырған жерлер жау басып алған –ежелгі 
қазақ қоныстары, яғни, қазақ даласының 
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шығысындағы Бұқтырма, Қотанқарағай, 
Жайсаң, Ақсуат, Көктұма, оңтүстік шығыстағы 
Нарынқол, Кеген жерлері еді. 

Бөрібайдың батыр атанып, Қаптағай 
жасағына басшы сайлануы осы кезеңдерде 
болған шығар деп болжам жасаймыз.

Бәлкім, сәл ертерек орын алуы да мүмкін.
Өйткені қазақтар 1710-1712 жылдары да 
жоңғарлардың шабуылын тойтарған болатын.

Батырдың ғұмыр намасына қатысты 
ойлар мен болжамдар

Бөрібай батырдың туған және оның 
өлген жылдары туралы әртүрлі болжам-
дар болғанымен, оның туған жеріне келген-
де барлық айтушылар мен жазушылардың 
пікірлері ортақ нүктеде түйіседі. Ол - теріскей  
Алатауындағы Ақсу мен Қаратал өзендерінің 
аралығында жатқан Қарасырық-Қора атты кең 
жайлаудың үсті.  Яғни,батыр бабамыз Ақсу 
өңірінде, жазайларының бірінде дүние есігін 
ашқан болып шығады. Ал, туған жылы бойынша 
әркім әртүрлі уақытты көрсеткенімен, олардың 
ешқайсысы қандай деректерге сүйенетінін 
айтпапты. Соған қарағанда 1699, 1694, 1689, 
1687-ші жылдары туған деп жүргендердің бәрі 
- айтушылардың жеке пайымдаулары ғана бол-
са керек. Сол себептен, біз, ойға ең қонымды 
пікір ретінде тарихшы Берекет Кәрібаевтың 
ұсынған: “Егерде Боранбай батырдың әкесі 
Сары XVII ғасырдың 80-ші жылдарының соңы 
мен 90 жылдардың басында бұған дейін ай-
тып өткеніміздей Ресейдің тұтқынында болып, 
қайтыс болса, онда батырдың дүниеге келген 
жылы шамамен XVII ғасырдың 80-ші жылдары 
болуы керек”-деген болжамын негізге алғымыз 
келеді.Осы ойды әрі қарай дамытып, зерде-
лей келе қосымша деректер мен дәйектерге 
сүйене отырып-Бөрібай батырдың туған жы-
лын неғұрлым дәлірек анықтаумақсатында өз 
нұсқамамызды көпшіліктің назарына ұсынамыз.

Дерек деп отырғанымыз 1685 жылғы Сары 
би қатысқан қазақ-қалмақ арасындағы  “соғыс 
қимылдарын тоқтату туралы” бітім және оны 
бекітудің бір нышаны болған Қоңтайшы Қалдан 
мен Сары бидің құдаласу рәсімі жасалынған 
уақыт.Бұл кезде Сары бидің тұңғышы –
Бөрібайбесікте жатса да өмірде бар бала. 
Егер, елшілердің Түркістаннан келгенін еске 
алсақ және де Қоңтайшының Қаратал өзені 
басталатын Қора шатқалының басталатын 
төріндегі ең биік қарлы шың – “Қоңтәжінің” 
баурайында Орда тіккенін кәперге ілсек, онда   
-   1685 жылы бұл өңірде қазақтар,оның ішінде 
Матай-Қаптағай елі жоқ деген сөз.Олай болса 
Бөрібайдың 1685 жылдан бұрын туғандығы 
өзінен-өзі дәлелденеді емес пе?! Яғни, батыр 
бабамыз XVII ғасырдың 80-ші жылдарының 
бастапқы (1680-1684 ж.ж) кезеңінде дүниеге 
келген деп ой түюге болады. Осы қисынмен 
жалғастыра берсек және тарихшы-ғалым Бере-
кет Кәрібаев айтқандай батырдың 1741 жылы 
қаза болғанына сенер болсақ, өлкетанушы 
Жемісбек Дулатбекұлының көнекөз кәриялар 
Телібаев Бөрібек, Досбаев Жанатбек, Елуба-
ев Жанатбек, Еспенбетов Намазбек,Түйтебаев 
Тұрлыбектерден естіген “Бөрібай батыр 57 
жасында өмірден өтті” - деген ескі сөздің 
растығына көз жеткіземіз. Егер батыр бабамыз 
1684 жылы келіп,1741 жылы қазаға ұшыраса, 
ол кісініңбұл дүниеде елу жеті жыл ғұмыр 
кешкенін есептеп шығару қиынға түспейді.

Ал,1741 жылдың қазақ-жоңғар соғысындағы 
аса ауыр жылдардың бірі болғаны тарихтан 
белгілі. Бұл жылы қазақ жасақтары жаудан 
жеңіліс тауып, көптеген көрнекті батырлары қаза 
болады және Абылай, Барақ сұлтандар,Қоқ 
батыр бастаған біраз белгілі адамдары жау 
қолына тұтқынға түседі. Тарихшы Берекет 
Кәрібаев осы ұрыста қаза болғандардың ішінде 
Матай Бөрібай батыр да болған деген тұжырым 
білдіреді.Оған дәлел ретінде 1742 жылы тамыз 
айында Әбілмамбет хан мен тұтқыннан босаған 
Абылай сұлтан бастаған орта жүз өкілдері Ре-
сейге ант бергенде, құжатқа Матайруы атынан 
Таубасар батыр қол қойған екен. Ал, Таубасар 
батырдың Матай елін Бөрібай батырдан кейін 
басқарған ру басы болғанын көзі  қарақты 
ұрпақ жақсы біледі. Олай болса Бөрібай 
бабамыздың қаза тапқан уақытын-1741  жыл 
деу шындыққа келеді. ХVIII ғасырдың 40-шы 
жылдарынан  кейінгі кезеңдерде орын алған 
тарихи оқиғалар баяндалатын -көнеден жеткен 
аңыз-әңгіме, өлең-жырлардан да біз Бөрібай 
батыр есімін қанша іздесек те жолықтыра 
алмадық. Мәселен,1756 жылдың жазында 
Іле мен Тарбағатай тауы маңында болған 
қытайлар мен қазақтар арасындағы соғысты 
жырға қосқан Сарышуаш ақынның арнау 
өлеңінде біраз Матай батырларының аттары 
айтылғанымен Бөрібай есімі кездеспейді. 
(Жалғасы келесі санда).         

Болатхан БОРАНБАЕВ, 
тарихшы, өлкетанушы, Ақсу ауданы, 

Жансүгіров ауылы.                                                        
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Коронавирустың кесір таңы атқанда мэтр теле-
фон шалып, алабұртқан көңілге шуақ шашып жіберді.

АСАНӘЛІ ЖӘНЕ 
«АЙ МЕН АЙША»

– Сәбитке телефондап, терезеңді ашпа, 
бұл өзі кез келген тесіктен кіріп кете 
береді екен, форточкаңа дейін жауып та-
ста десем, «менде бәрі терезе, форточка 
жоқ қой» деп жатыр.

Сол баяғы екі дос арасында үздіксіз 
жүретін қағытпа. Есесіне коронавирустан 
кітап оқып өш алып жатқанын айтып, «Сенің 
«Шер-шындық» деген кітабыңды да оқып 
тастадым. Шерханмен қатар өмір сүрдік, 
бірақ көп араласымыз болған жоқ. Тіпті 
бір-ақ рет суретке түсіппіз. Аса елпілдей 
қоймайтын еді ғой. Бір-бірімізге құрметіміз, 
көзқарасымыз дұрыс болғанын сырт-
тай жақсы сезінетінмін. Кітаптарын оқып 
жүргеніммен, адам ретіндегі қырын көп 
білмейді екенмін. Мына кітаптан соны та-
ныдым, айналайын көкебас, рахмет саған» 
деді.

Мақтағанды кім жек көрсін, коронавирустың 
ызасы ішімізді мұздатып жүргенде, шыны 
керек, бұл пікірге кәдімгідей қанаттанып 
қалдым. Дей-тұрғанмен де мақтау естімей 
жүрген жоқпыз. Оның қабылданатыны, 
қабылданбайтыны бар. Мен пақырды 
шексіз қуанышқа кенелткені, мынау көңіл 
кеңістігін бұлт торлаған күндерде мэтрдің 
тосын әңгімесіндегі түбі түпсіз, терең ой, 
домбыраның шешен пернесі шерткендей 
шетін шер еді.

– Шерхан баспасөздің бағына туған адам. 
Менің «жеті жетім» деп атап кеткен Ақселеу, 
Оралхан, Кәрібай, Кәдірбек, Қуанышбай, 
Серік деген достарым оның тәрбиесін көп 
көрді, тәлімін алды. Олардан «Шерханның 
шекпенінен шыққанбыз» деген тарихи сөз 
қалды. Бұлар ұстазға адал болды. Шер-
хан, Камал, Қалтай үшеуі жұп жазбай жүрді. 
Бала кезден бірге өскен Қаратай ағамызбен 
достықтары да көпке үлгі болды. Біздің 
өнердегі орта секілді бұлар да ортасында 
зор беделді еді. Қазақ киносын Камалдай 
басқарған адам жоқ. Кейіннен Шерхан екеуі 
жазысқан хаттарды да сүйсіне оқыдық қой.

Осы мына көк базарда Димекең салып 
берген ғимаратта «Egemen» үш қабатты 
алып отырды. Соның астында Шерхан 
атын қойған «Камал кафе» деген болыпты. 
Қайран, Кәмекең талай шақырып, оған да 
жол түспеді ғой. Жүргенов академиясын-
да сабақ беріп жүрді. Кеңселеріміз жақын. 
«Бұның білмейтіні жердің астында ғой, оны 
да біледі-ау» деп Шерхан айтқан Кәмекеңнің 
қашан көрсең қолында бір құшақ газет 
жүретін еді. Аяңдап маған келеді. Сол баяғы 
шахмат. Ол күндер де бір сағыныш болды 
қазір. Бүгінде өзі мәдениеттің, баспасөздің 
мұңын мұңдап, жоғын жоқтайтын мұндай 
қайраткерлер де қалмай барады ғой. 

Қалтайдың орны бөлек, екеуміздің 
қалжыңмен қатар отырып қағысқан кезіміз 
еске түссе, кемсеңдеп аламын. Кітабыңда 
Шерханның қаламгерлігімен қатар 
қайраткерлік, адами болмысы жақсы ашы-
лыпты. Бүгінгі жастарға осындай әңгіме 
керек. Менің аса бір қадір тұтқан адамым 
Бауыржан еді. Бұл өзі ешқашан билікке де, 
басқаға да бас имей өткен кісі ғой. Шер-
хан да осы жолды ұстанды. «Баспасөздің 

  Қазақ даласы ежелден кең байтақ әрі 
қасиетті жер болған.Осыдай қасиетті Қазақ 
даласы талай ұлы ақындар,ойлары түпсіз 
терең ұлы ғұламалар мен жауырыны жер-
ге тимейтін қайсар,жүрегі тек «елім» деп 
соғатын батырларды дүниеге алып келді.
Қазақ топырағынан көзі ашық,көкіргеі 
ояу,ойшыл,ғұлама білгенін қара сия мен 
ақ бетке жазып қалдыра білген ғұламалар 
қаншама десеңізші?Солардың бірі өз за-
манынан оза туған қыпшақ даласынан 
шыққан ұлы даланың ұлық тұлғасы Әбу 
-Насыр Әл-Фараби.Бала кезінен ілім мен 
білімге деген құштарлығынан еңбектерімен 
әлемді таңқалдырған Әл-Фараби Аристо-
тельден кейінгі «екінші ұсатаз» атанды. 
Әл-Фарабидің еңбектері күні бүгінге дейін 
өз мән-мағанасын жоғалтқан жоқ. Иә, 
шынымен де бар өмірін білімге арнаған 
данышпанның білімге деген құштарлығы 
кез келген адам баласын таңқалдыратыны 
рас. Қаншама жерді аралап,көпті көрген 
ғұлама қазіргі күнге үлкен байлық яғни 
артынан өсиет қалдырып кетті.«Білім 
қуған жанның ойы күнделікті күйбіңнен көп 
алыста»-деген болатын Әл-Фараби өзінің 
нақыл сөздерінде. Сірә осы нақыл сөз 
ғұламаның дәл өзіне қаратылған сыңайлы. 
Сонымен қатар ғұламаның адам бойындағы 
қасиеттерін айқындайтын нақыл сөздері 
де бар. Мысалы, бақыт адамның жақсы 
қасиеті, өнер, ұстаздық, мінез-құлық, ақыл-
парасат, еңбек,қуаныш жайлы өз ойына 
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түйген сөздері әлі күнге дейін құнын жой-
масы анық. . Адамның өзін танымақтық 
жөніндегі ілімнің алғашқы қадамы көне 
дүние философтарынан басталса да, 
оны өз заманында ғылыми жүйеге түсіріп, 
қалыптастырған Фараби еңбегі ерекше 
көзге түседі.Ол осынау өмірін ғылым мен 
білім жолына арнады. Ол дүниенің бар 
рахатынан безініп, бар өмірін ғылымның 
шексіз тереңіне бойлай, білім кемесіне 
мініп алып, ұлы тұлғалардың өмірін өзіне 
үлгі ете отырып, бар өмірін еңбек етіп, тер 
төгумен ғылым жолын ізденуге сарп етті.    
«Білімдінің күні жарық, білімсіздің күні 
қаріп» деген емес пе, сөзге шешен дана 
халқымыз. Соны ескере келе әбу Наср 
бабамыздың ғылым жолына өз үлесін 
қосарда табанын тоздырып бүкіл әлемді 
шарлап,  ғылым мен білімнің құпия сырла-
рын жетік меңгергені үшін кейінгі ұрпаққа 
өшпес өнеге, өлмес мұра, ең құнды асыл 
қазына деп ойлаймын. Оның аманат етіп 
қалдырған ең ұлы шығармаларын, әлі де 
зерттелмей жатқан ұлы мұраларын терең 
зерттеп, келешек ұрпаққа жеткізу болашақ 
жастар біздің еншімізде. Және жастарды 
уақытын бос, пайдасы жоқ тірлікке емес, 
уақытын тиімді падалануға, біздің ұлы ба-
бамыз Әбу Насырдың қайталанбас ғажап 
туындыларымен танысып содан үлгі алар 
жастарымыз көп болса екендеп тілеймін.

Раиса МҰРАТОВА, 
Сағабүйен ауылдық кітапханашысы.   

Бауыржаны» деп жүргенің де дұрыс. Мыр-
затай «Редакторлардың редакторы» депті, 
бұл пікірмен де әбден келісуге болады. 
Қалай болғанда да бұл кісі баспасөзге 
демократиялық дүмпулерді, реформа-
ны алып келді. Осы жағынан келгенде 
менің есіме Әзекең түсіп отыр. Ол кісі де 
әкемтеатрды бұрын-соңды болмаған биікке 
шығарды. Ол кезең тарихта театрдың «ал-
тын дәуірі» деген атпен қалды. Осы пікірді 
бұл кісіге де қарата айтсақ, еш қателігі жоқ. 
Қазіргі заман технологиясы мен әңгімесінің 
төңірегінен шықпайтын шала туған балалар 
өз тұлғалары туралы түк білмей өсетін бол-
ды. Обал. Сендер осы олқылықтың орнын 
толтыруларың керек. Мына кітабың маған 
осындай ой салды. «Тұлғатану» сериясын 
дұрыс бастапсың. Бұл оқу орындарында ар-
найы курс орнына жүретін пән болуы керек. 
Қазір ойлап отырсам, журналистикадағы 
Мәмбетовтей болған екен Шерхан», деді 
Асағаң.

– Медианың Мәмбетові, – дейсіз ғой.
– Қайдан білейін, ол сендердің тілдерің ғой.
Бәрінен де Асағаңның менің кітабым ту-

ралы емес, өзінің тұлға, тұстасы туралы 
ұстанымы, көзқарасы маңызды еді. Бұл 
тұрғыдан келгенде аға толқын бір-бірі ту-
ралы пікір білдіргенде жомарт болған 
сыңайлы және бір-бірінің бағасын жақсы 
білген. Кейінгі кездері академик Серік 
Қирабаевтың ағалары, әріптестері тура-
лы жазып жүрген естеліктері соншалықты 
терең, тағылымды ғой. Әр кейіпкерінің тура 
бағасын береді. Әлдекімдердей өзін жоғары 
қойып, жақсылықтан жұрдай етіп жазу жоқ. 
Кемшілігін көрсетуінің өзінен өнеге түйесің. 
Қоңыр жазады, қыңыр жазуының өзі қоңыр 
жазуға бергісіз. 

Байқағаным, Асағаң сөз арасында 
«Шерағаң» деп қалды. Жас мөлшеріне кел-
сек, біз айтсақ бұл сөзге мән берілмес еді. Ал 
Шерағаңмен арасы 4-5 жас атақты адамның 
осылай деуі оның жоғары сыйластық, құрмет 
деңгейінен хабар бергендей. Тіпті бірде осы 
Шерағаң деген сөзді өзінің қатарластары 
Әкім Тарази, Камал Смайыловтың да ау-
зынан естіген едім. Қазақта «ақылы асып 
тұрса аға де» деген сөз бар. Ш.Мұртаза, 
Қ.Мұхамеджановтар үлкен жасқа жетпей 
жатып-ақ осы аға деген атақты, титулды 
ерте иеленген адамдар. Меніңше, елдің 
үлкен-кішісі жаппай осылай атаса, оған же-
тер атақ жоқ. Ресми атақсыз да атақты болу 
деген осы. Ал Асағаңның осылай деуі – бұл 
ойымыздың бұлтартпас дәлелі.

Таразда Асанәлі Әшімұлының атына бай-
ланысты біраз игі істер атқарылған. Жоғары 
құрмет көрсетілген. Атағы қанша жер жарып, 
қандай құрметке де лайық болса да, басқа 
тұлғаларға, әсіресе алдындағы ағаларына 
осы деңгейде дер кезінде көңіл бөлінбей 
жатқаны даңқты өнерпаздың жүрегіне 
салмақ салып жүретінін де сезетінбіз. 
Мұндайда «бұл қалай?» деген пендешіліктің 
де дызылдап кететіні бар ғой. Қайда барса 
да кемеңгердей күтіп алатын Шерағаңа да 
бұл құрметтің кештеу басталғаны рас. Алай-
да жергілікті биліктің, белгілі адамдардың 

ойында жүрген осы игі істің тездетіп басталу-
ына Асағаңның да біршама ықпалы болғаны 
байқалады. Атақты адамдар мұндай ойын 
айқайлап айтпайды ғой, бірақ оны біз 
білгендей едік. Бұл жолы «осы бір жағдай 
қабырғама батып жүретін еді, соның сәтімен 
қолға алынғанына қуанып қалдым» деп 
ашық айтты. Бүгін сәті түскен соң айтуға тура 
келді. Таразда Шерхан Мұртаза атындағы 
рухани орталық ашылып, қазір шаһар аспа-
нын ұлт рухы кернеп тұр. Жазушының туған 
жері Талаптыдағы тұрған үйін мұражайға 
айналдыру жұмыстары басталғалы тұр (бұл 
жөнінде «Egemende» жазылды). Айтпағым, 
ұлы актердің (бұл бағаның бұдан көп жыл 
кейін жиі айтылатынына әбден сенімдімін) 
жүрегін беймезгіл тербеген ұлы сағыныштың 
мен сезген лебі. 

Ұлы ұстазым Ақселеу Сейдімбек тарихты 
тұлға арқылы зерттеуіміз керек деп, осы кон-
цепцияны ғылымға енгізіп, өзі осы соқпақты 
бастап берді. Әзелден белгілі бір қағида 
бар. Тұлғаны тұлға ғана таниды я болмаса 
сол биікке жетеқабыл адамдар ғана шын 
түсініп, шын бағасын біледі.

Бір-бірінің бағасын білген, бір-бірін 
ардақ тұтқан ағалар-ай! Есіме Камал 
Ормантаевтың аяғын сүйген Әбді-Жамил аға 
түсіп отыр. Бұл жөнінде кезінде жарықтық 
Сейілбек Шаухаманов «Egemende» толқып 
жазды. Осы ұлы достық, осы бір ұлы 
тілеулестік енді жалғаса ма екен?! Фейсбукте 
бір-бірін мақтаудан жарысып жатқан бүгінгі 
зиялы дейтіндер, атақ-даңқ жолында жанта-
ласып жүргендер, бесіктен белі шықпай жа-
тып өзін-өзі шімірікпей мақтайтындар, үйін, 
қазіргі күйін көрсетіп күйлеп жатқандар, бір 
ауыз өлең жазып, кешегі ақындардың бәрін 
сызып тастайтындар, әлеуметтік желіні 
ақпарат, арандату алаңына айналдырып 
алғандардың ертең қандай аға болатынын 
болжай аласыз ба?!

«Жүсіпбек әншіліктің ғана емес, 
адамгершіліктің де академигі» деп Әуезов 
айтқандай, осылар адамгершіліктің 
академигі бола ала ма, жоқ па? Шерағаңды 
айтып көңілі босаған Асағаңның көңілді әр 
қияға самғатқан осындай бір ой жосығынан 
соң Шерағаңның қаншама жасты қанат-

тандырғаны, Оралханның «аға» деп жүректі 
жұлқып кетер сөз жазғаны есіңе түсіп 
елжірейсің.

Біреу олай дер, біреу былай дер, бірақ сол 
алпыстан асқан біздерге енді «Аға» деген 
титул бұйырар ма екен?!      

– Басқа шаруам жоқ, осы ризашылығымды 
білдіргім келді. Шерағаңның «Ай мен Ай-
шасын» бір түнде оқып бітіріп, бір түн жы-
лап едім. Біздің заманның айна-қатесіз 
жазылған картинасы, тура біздің өмір. Бір 
фальш жоқ. Бүгінде бұл кітап менің пер-
вый источнигімнің бірі. Асып-тасығандарды 
тәубесіне келтіретін кітап. Әрине бұл кісінің 
Тұрар жөніндегі «Қызыл жебесі», тағы басқа 
туындыларының орны бөлек қой. Кейде ой-
лаймын, шіркін режиссері табылса «Ай мен 
Айша» қазіргі қаптаған сериалдардың аузын 
ұрып кететін ұзақ сериалы кинодастанға ай-
налар еді, – деп және бір толқыды тарлан.

Оны-мұныға оңайлықпен селт етпейтін 
Алаштың Асанәлісін жылатқан «Ай мен 
Айшаны» осындай көңіл күйде оқымаған 
оқырман жоқ шығар.

Қайран, Шерағам! Дүниенің төрт бұрышын 
шарлап, нешеме кереметтерді көрсе де, 
тіпті Мәскеуде оқыса да, соның бірде-бірі 
түсіме кірмейді, түсімде тек Мыңбұлақты 
көремін деуші еді. Бұл ойын есті жанның 
есінен кетпестей етіп жазған да еді. Ендеше, 
сол милләтіміздегі Мыңбұлақтың тағдырын 
кешкен мың ауылдың мың тағдыры, мың 
мұңы неге көркем картинаға айналып, 
көңілімізде мәңгілікке қалмайды? Соны 
қолға алатын аса дарынды қазақ халқының 
бір өкілі жоқ па? Бүгінде сол Мыңбұлақпен 
тағдырлас, іргелес жатқан Шекер айы-
лын Шыңғыс арқылы әлем таныған жоқ 
па? Қырғыздар Шықаңның шығармасынан 
28 фильм түсіріпті. Соның бірі болмаса 
бірінде Шекер көрінеді. Ал Мыңбұлақ ше? 
Мыңбұлақ арқылы бар қазақтың мұңын 
айтуға болмас па еді?! Бұл ойымды мэтр 
үнсіз тыңдады. Күрсінді. Бәлкім ғұмыр жет-
се өзі де кірісіп кетуі әбден мүмкін-ау деп 
ойладым. 

 Қали СӘРСЕНБАЙ,
Egemen Qazaqstan.
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Алматы облысы, Ақсу аудан әкімдігі, 
Қазақстан Республикасы Жер 
кодексінің 43-1 бабында және «Ша-
руа немесе фермер қожалығын, ауыл 
шаруашылығы өндірісін жүргізу үшін 
уақытша өтеулі жер пайдалану (жалға 
алу) құқығын беру жөніндегі конкурсты 
ұйымдастыру мен өткізу қағидаларын 
бекіту туралы» Қазақстан Республи-
касы Премьер-Министрінің орын-
басары – Қазақстан Республикасы 
Ауыл шаруашылығы министрінің 
2018 жылғы 20 желтоқсандағы № 518 
бұйрығы негізінде,

«Шаруа немесе фермер қожалығын, 
ауыл шаруашылығы өндірісін жүргізу 
үшін уақытша өтеулі жер пайдалану 
(жалға алу) құқығын беру жөніндегі 
конкурс өткізетіндігі туралы хабар-
лайды:

Конкурсқа қатысу үшін өтінімдерді 
(конкурстық ұсыныс) қабылдау,  
жарияланғанан соң 30 күнтізбелік 
күннен кейін, 15 жұмыс күні ішінде,  
09 қарашадан-27 қарашаға дейін 
қабылданады. Алматы облысы, 
Ақсу ауданы, Жансүгіров ауылы, 
Желтоқсан көшесі 5, Ақсу ауданының 
жер қатынастары бөліміне табыс 
етеді.

Конкурсқа қатысу туралы өтінім 
дерді қабылдаудың (конкурстық 
құжаттаманы) соңғы мерзімі: 2020 
жылдың 27 қараша 18 сағат 30 
минутқа дейін.

Конкурстық өтінімдер салынған кон-
верттер 2020 жылдың 30 қараша10 
сағат 00 минуттан бастап, мына ме-
кенжайда ашылады: Алматы облы-
сы, Ақсу ауданы, Жансүгіров ауылы,  
Желтоқсан  көшесі 5,   аудан әкімінің 
орынбасары кабинетінде.

Шаруа немесе фермер қожалығын, 
ауылшаруашылығы өндірісін жүргізу 
үшін уақытша өтеулі жер пайдалану 
(жалға алу) құқығын беру жөніндегі 
конкурсна қатысуға өтінімде:

1)Қазақстан Республикасының 
мемлекеттік емес заңды тұлғалары 
үшін – заңды тұлғаның атауы, оның 
тұрған жері, заңды тұлға ретінде 
мемлекеттік тіркелуі (байта тіркелуі) 
туралы мәліметтер, жарғылық 
капиталдағы (жарғылық капиталдың 
жалпы мөлшерінен) үлестерінің 
мөлшері көрсетіле отырып, өтінім 
берушінің – заңды тұлғаның басшы-
лары мен қатысушылары немесе 
акционерлері туралы мәліметтер, 
өтінім берушінің үлестес тұлғалары 
туралы мәліметтер;

2)жеке тұлғалар үшін – өтінім 
берушінің тегі, аты және әкесінің аты 
(егер ол жеке басон куәландыратын 
құжатта көрсетілген болса), 
тұрғылықты жері, азаматтығы, жеке 
сәйкестендіру нөмірі, өтінім берушінің 
жеке басон куәландыратын құжат ту-
ралы мәліметтер;

3) өтінім беруші үміттеніп отырған 
жер учаскесінің орналасқан жері;

4) конкурстық ұсыныс;
5) өтінім беруші шаруа немесе фер-

мер қожалығын, ауылшаруашылығы 
өндірісін жүргізу үшін уақытша 
өтеулі жер пайдалану (жалға алу) 
құқығын беру жөніндегі конкурстың 
жеңімпазы деп. Танылған жағдайда, 
шаруа немесе фермер қожалығын 
не ауылшаруашылығы өндірісін 
жүргізу үшін ауылшаруашылығы 
мақсатындағы жер учаскесін уақытша 
өтеулі жер пайдалану (жалға алу) 
шартына қол қою қажеттігі туралы 
хабарламаны алған күннен баста 
үш жұмыс күні ішінде көрсетілген 
шартты жасасу жөніндегі міндеттеме 
қамтылуға  тиіс. 

Шаруа немесе фермер қожалығын, 
ауылшаруашылығы өндірісін жүргізу 

үшін уақытша өтеулі жер пайда-
лану (жалға алу) құқығын беру 
жөніндегі конкурсна қатысуға өтінімді 
жеке тұлғаның немесе Қазақстан 
Республикасының мемлекеттік 
емес заңды тұлғасының уәкілетті 
өкілдері Қазақстан Республикасының 
заңнамасына сәйкес берілген және 
ресімделген сенімхаттың негізінде 
ұсынаалады.

Конкурстық ұсыныста мынадай 
құжаттар болуы қажет:

       1) бизнес-жоспар (инвестициялардың 
болжамды көлемі, ауыл шаруашылығы 
дақылдарын өсіру алаңдары, ауыл 
шаруашылығы жануарларының мал 
басы, қолданылатын агротехнологи-
ялар, ауыл шаруашылығы техникасы 
мен технологиялық жабдықтың, ауыл 
шаруашылығы саласындағы білікті 
мамандардың болуы, ашылатын 
жұмыс орындарының саны); 

2)шаруашылықішілік жерге орнала-
стыру жобасын жасау және игеру, ауыл 
шаруашылығы инфрақұрылымын да-
мыту іс-шараларын орындау жөніндегі 
міндеттемелер;

3) ауыл шаруашылығы мақсатындағы 
жерді ұтымды пайдалану қағидаларын 
қоса алғанда, Қазақстан Республи-
касы жер заңнамасының талапта-
рын орындау, өңірдің мамандану-
ына сәйкес ауыл шаруашылығы 
дақылдарының егіс алаңдары 
құрылымын әртараптандыру бой-
ынша индикативтік көрсеткіштерді 
орындау, ғылыми негізделген агро-
технологияларды, фитосанитариялық 
және карантиндік талаптарды сақтау 
жөніндегі міндеттемелер қамтылуға 
тиіс.

Конкурстық ұсыныс, «электрондық 
үкімет» веб-порталы арқылы беру 
жағдайларын қоспағанда, беттері 
нөмірленіп, тігілген түрде, жабық кон-
вертте ұсынылады. 

Конкурстық ұсыныста өтінім беруші 
ұсынған міндеттемелер мен биз-
нес-жоспар шаруа немесе фермер 
қожалығын, ауыл шаруашылығы 
өндірісін жүргізу үшін ауыл 
шаруашылығы мақсатындағы жер 
учаскесін уақытша өтеулі жер пайда-
лану (жалға алу) шартының ажырамас 
бөлігі болып табылады. 

Сонымен қатар, Конкурстық 
ұсынысты, «электрондық үкімет» веб-
порталы арқылы беру жағдайларын 
қоспағанда, конкурсқа қатысушы 
беттері нөмірленіп, тігілген түрде 
мөрленген немесе өшірілмейтін си-
ямен жазылған жабық конвертте 
ұсынады, конкурстық ұсыныстың 
соңғы беті жеке тұлғалар (немесе 
сенімді өкіл) үшін - қатысушының 
қолымен және заңды тұлғалар үшін 
- бірінші басшының (немесе сенімді 
өкіл) қолымен және мөрімен (бар бол-
са) куәландырылады.

Өтінімде және конкурстық ұсыныста 
қатысушыға грамматикалық 
және арифметикалық қателерді 
түзету қажет болған жағдайларды 
қоспағанда, жолдар арасында 
ешқандай кірістірмелер, өшірулер не-
месе қосып жазулар болмауы тиіс.

Конкурстық ұсыныстың жабық 
конвертінде «шаруа немесе фер-
мер қожалығын, ауыл шаруашылығы 
өндірісін жүргізу үшін уақытша өтеулі 
жер пайдалану (жалға алу) құқығын 
беру жөніндегі конкурс» және « 

жылғы __________»_____ « дейін 
ашуға болмайды» (ашудың нақты күні 
көрсетіледі) деген сөздер жазылады.

Қосымша апарат пен анықтама 
алу үшін (72832) 2-21-26 телефон 
арқылы хабарласуға болады.

Ақсу аудандық жер 
қатынастары бөлімі.

ШАРУА НЕМЕСЕ ФЕРМЕР ҚОЖАЛЫҒЫН ЖҮРГІЗУ ҮШІН 
УАҚЫТША ӨТЕУЛІ ЖЕР ПАЙДАЛАНУ (ЖАЛҒА АЛУ) 

ҚҰҚЫҒЫН БЕРУ ЖӨНІНДЕГІ КОНКУРС ЖАРИЯЛАУ
Т У Р А Л Ы  Х А Б А Р Л А М А 

Биыл Алматы облысында 139 мың 
тонна жеміс жинау жоспарланып отыр. 
Оның ішінде 92 мың тоннаға жуық 
алма бар, – деп хабарлайды Алматы 
облысы әкімінің баспасөз қызметі.

Облыстық ауыл шаруашылығы 
басқармасының мәліметтері бой-
ынша, өткен жылы бақтардың жал-
пы аумағы (жеміс-жидек, жүзім және 
жаңғақ дақылдары) 23,5 мың гектар-
ды алып жатыр. Оның ішінде алма 
бақтары – 14,1 мың гектар, оның 
ішінде 2 мың гектар қарқынды бақтар 
бар. Жеміс-жидек дақылдары мен 
жүзімнің жалпы өндіріс көлемі 129,6 

ЖЕМІС - ЖИДЕК МОЛ ЖИНАЛМАҚ

мың тоннаны құрады. Оның ішінде 
алма – 86,8 мың тонна.

Биыл ескі жеміс бақтарын 
жаңартудың арқасында тағы 1244,1 
гектар жерге жаңа бақ салынды. 
Оның ішінде жеміс бақтары – 1082 
гектар (574,8 гектар помар жемісі, 
375 гектар интенсивті және 507,2 гек-
тар тас жемістер), жидек дақылдары 
– 161 гектар, жаңғақ дақылдары – 
1,0 гектар және жүзім – 0,8 гектар. 
Барлығы 139 мың тонна жеміс жинау 
жоспарланып отыр. Оның ішінде 91,8 
мың тонна алма бар.

ЖД Ақсу ақпарат.
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АҚПАРАТТЫҚ 
ХАБАРЛАМА

МЕКТЕПКЕ ЖОЛМемлекет басшысы Қасым – Жо-
март Тоқаевтың тапсырмасын 
орындау мақсатында 2019 жыл-
дан бастап жыл сайынғы «Мектепке 
жол» қайырымдылық акциясы жыл 
бойы өтетін форматқа ауыстырыл-
ды. Қазақстан Республикасы Білім 
және ғылым министрлігі (бұдан әрі 
– Министрлік) мен «Атамекенім» 
қоғамдық бірлестігі atamekenim.
kzпорталы арқылы өтініштер мен тізім 
бойынша мұқтаж отбасыларға көмек 
жинау туралы келісім жасасты. Бұл 
платформа тұрақты негізде жұмыс 
істеуі және келесі бағыттар бойын-
ша мақсаттылығы мен ашықтығын 
қамтамасыз ететін жаңа тәсіл 
арқылы көмек көрсету мәдениетін 
қалыптастыруға қызмет етуі керек:
-балаға оқу процесіне қажетті 

барлық заттармен көмектесу;
-мұқтаж адамдар мен қайырымдылық 

жасаушылар арасындағы тікелей бай-
ланыс;
-көмеке мұқтаж адамдардың 

шынайылығын растау, олардың 
әлеуметтік қажеттіліктерін шешу;
-қаражаттың онлайн түсуі мен пай-

даланылуын бақылау.
Сонымен қатар, айта кетер ауылы-

мыз үшін маңызды мәселелердің бір 
– ол интернеттің қолжетімсіз болып 
табылатындығы. Әрине ауылымдағы 
дәл осы ғаламторға байланысты 
туындаған мәселелер алдағы уақытта 
оң шешімін тауып, барлық ауыл 
тұрғындары үшін қолжетімді болады 
деп, сенеміз. Оны уақыттың еншісіне 
қалдырамыз. Бірақ осы тұста уақыттың 
еншісіне қалдыруға болмайтын ең ба-
сты мәселеге келетін болсақ, үлкен 
сұрақ белгісіне келіп тоқталамыз. 
«Атамекенім» қоғамдық бірлестігі 
atamekenim.kz порталына кіріп тіркелу 
үшін, өтініш қалдыру үшін ғаламтор 
(интернет) керек, ал ғаламтор (интер-
нет) ауылымызда болмағандықтан, біз 
«Егінсу орта мектебі» коммуналдық 
мемлекеттік мекемесінің әкімшілігі 
өзара кеңесе отырып, акция бойын-
ша барлық мәселені дәстүрлі түрде 
ұйымдастырдық. Дәстүрлі түрде 
ұйымдастыруымызға бірден бір себебі 
ғаламтор (интернет) болмағаны және 
де барлық сыныптардың 2020 – 2021 
оқу жылында штаттық режимде оқуы. 
Ата – аналарға және де демеушілерге 
де ыңғайлы болып табылатын 
дәстүрлі түрдегі  «Мектепке жол» 
қайырымдылық акциясыбастау алды. 
«Егінсу орта мектебі» коммуналдық 

мемлекеттік мекемесінде 05.07.2020ж 
– 30.09.2020ж аралығында акция ая-
сында көптеген жұмыстар атқарылды. 
«Мектепке жол» қайырымдылық ак-
циясы бойынша оқушылар есепке 
алынып, 1 сыныпқа келетін оқушылар 
ерекше назарға алынды. «Мектепке 
жол» қайырымдылық акциясы бары-
сында мектеп жасындағы балаларды 
білім ұйымдарында  оқумен қамту, 
әсіресе күн көрісі төмен отбасылар-
дан шыққан балаларға әлеуметтік 
көмек көрсету мақсатында балалар-
ды мектепке қабылдау мәселелері 
бойынша ата – аналарға балалардың 
міндетті орта білім алу құқықтарымен 
қамтамасыз ету бойынша түсіндірме 
жұмыстары жүргізіліп, мемлекеттік ме-

кемелерге (мекеме басшыларына, ауыл 
әкіміне, шаруа қожалықтарына) өтініш 
– хаттар жіберілді. Хаттар жауабын 
көп күткізбеді. Егінсу ауылдық округінің 
әкімшілігінің ұйымдастыруымен 
ауылымыздағы атқа мінер азамат-
тармен кездесу өтіп, акция барысын 
түсіндіріп өттік, жылда орындала-
тын дәстүрлі түрдегі қайырымдылық 
акциясы жайлы білетіндігін және 
де жыл сайын көмек көрсетіп келе 
жатқандықтарын, әлі де көмек көрсете 
алатындықтарын жеткізді. Осылайша 
«Мектепке жол» қайырымдылық акци-
ясына әрбір қайырымдылық жасағысы 
келген жомарт жандар тарапына біз 
нақты осыншама сомада көмектес – деп, 
талап етпедік, әрбір қайырымдылық іс 
– ол әрбір адамның шамасына қарай, 
ниетіне қарай қаржылай, киім – аяқ 
киімдермен және мектепке қажетті 
құрал – жабдықтармен қамтамасыз ету 
әрбір демеушінің өз таңдауында.Егінсу 
ауылдық округінің әкімшілігінің,ауыл 
азаматтарының мектеп ұжымының 
ұйымдаса қолға алған  «Мектепке 
жол» қайырымдылық акциясы аясын-
да мектеп алды даярлық тобынан ба-
стап 8 – сыныпқа дейінгі аз қамтылған, 
көп балалы отбасыларынан шыққан 
оқушыларға демеушілер тарапынан 
мектеп формасы, спорттық киімдермен, 
аяқ киімдер, сабаққа қажетті құрал – 
жабдықтар берілді. «Мектепке жол» 
қайырымдылық акциясына демеуші 
болғандар қатары көп. 
Демеушілеріміз: Акишевтер отбасы 

«Қайрат» шаруақожалығы,Базилов 
Қанат Турсынгалиевич,Нүсіпов Ер-
нар Кененбайұлы информатика пән 
мұғалімі, Джанкотов Нұрсағат Нурсады-
кович «Бірлік» шаруақожалығы, Крык-
баев Даулет Мухаметкаримович ауыл 

Қазақстанның депозиттерге кепілдік беру қоры 
(ҚДКБҚ) агент банк ретінде таңдап алынған 
Еуразиялық банк арқылы «Tengri Bank» АҚ са-
лымшыларына алғашқы 5 күн ішінде 10,7 млрд. 
теңге төледі. Бұл кепілдік берілген өтемді төлеу 
бойынша ҚДКБҚ міндеттемелерінің жалпы 
сомасының 60,4 пайызын құрайды. 
Өтем алу бойынша агент банкке «Tengri Bank» 

АҚ-тың 2,3 мыңдай салымшысы өтініш беріп 
үлгерді. Олардың көпшілігі Алматыдан – 599 
адам. Павлодардан – 328, ал Нұр-Сұлтан 
қаласынан – 319 адам. Қазақстан Республикасы 
облыстарының басым бөлігіндегі салымшылар 
алдындағы өтелген міндеттемелердің үлесі 50 
пайыздан жоғары. 
Еуразиялық банктің онлайн-сервистері 

салымшыларға кезекке тұруды қарауға, 
бөлімшелердегі жұмысбастылықты бағалауға, 
кепілдік берілген өтем сомасын тексеруге, 
сондай-ақ карточка жасап шығару және оны тегін 
жеткізу жөнінде қашықтан өтініш беру арқылы 
төлемдерді қашықтан алу опциясын пайдалануға 
мүмкіндік берді.Келіп түскен өтініштердің стати-
стикасына сәйкес, алғашқы күні төлем карточка-
ларын шығару 2,5 есеге өсті.  
Назар аударыңыздар, «Tengri Bank» АҚ са-

лымшылары кепілдік берілген өтемді картаға 
аударудан басқа, оны Еуразиялық банктің 
бөлімшелерінен мына тәсілдер бойынша ала ала-
ды:
1.Агент банктің кассасынан қолма-қол ақшамен;
2.Ақшаны агент банктегі банк шотына немесе кез 

келген басқа банкке аудару арқылы. 
Өтемді алу тәсілін салымшылары өздері 

таңдайды. 
Төлем басталған күннен бері (25 қыркүйек) 

ҚДКБҚ мен Еуразиялық банк бұқаралық ақпарат 
құралдары, әлеуметтік желілер және байла-
ныс орталықтары арқылы «Tengri Bank» АҚ са-
лымшылары арасында ақпарат беру-түсіндіру 
жұмыстарын белсенді түрде жүргізіп келеді. 
10 күн ішінде ҚДКБҚ байланыс орталығының 
1460 қысқа нөміріне салымшылар тарапынан 
418 рет қоңырау шалынды. Оларғак берілген 
жауаптардың көпшілігі кепілдік берілген өтемді 
алу тәртібі, мерзімі және тәсілдері жайында бол-
ды.       
Еске саламыз, «Tengri Bank»  АҚ салымшы-

лары кепілдік берілген өтемді 2021 жылдың 
30 қыркүйегіне дейін Еуразиялық банктің 
жеке тұлғаларға қызмет көрсететін барлық 
бөлімшелеріне келіп ала алады. Агент банктің 
барлық қалалардағы филиалдары мен 
бөлімшелерінің мекенжайлары және жұмыс 
тәртібі туралы ақпарат www.eubank.kz ресми сай-
тында қолжетімді.Көрсетілген мерзім аяқталған 
соң, банк салымшылары кепілдік берілген өтемді 
алу үшін тікелей Қорға өтініш бере алады. 
ҚДКБҚ өтемді депозиттегі қалдық соманың, банк 

шоты немесе төлем карточкасындағы ақшаның 
көлемінде, бірақ кепілдік берілген ең жоғары сома 
аясында өзінің арнайы резервінен төлейді, яғни: 
•теңгедегі жинақ депозиттер бойынша – 15 млн. 

теңгеден;
•теңгедегі басқа депозиттер бойынша – 10 млн. 

теңгеден; 
•шетел валютасындағы депозиттер бойынша – 

валюта баламасында 5 млн. теңгеден аспайды 
(Tengri Bank» АҚ лицензиясынан айырылған күні 
белгіленген валюта айырбастау бағамы бойын-
ша).
Жеке тұлға немесе жеке кәсіпкердің банкте түрі 

мен валютасы бойынша екі және одан да көп 
кепілдендірілген депозиттері бар болса, ҚДКБҚ 
олар бойынша 15 млн. теңгеден аспайтын 
көлемде кепілдік берілген жиынтық өтем төлейді. 
Бұл ретте шетел валютасындағы депозиттің 5 
млн. теңгеден аспайтын кепілдендірілген қалдығы 
бойынша шектеу ескеріледі.

ЖД Ақсу ақпарат.

әкімі, Мадыгалиев Берикхан Кожахано-
вич дене шынықтыру пәні мұғалімі, Ку-
ватов Бактыбай Сейсенбаевич «Ернұр» 
шаруақожалығы, Курмангалиев Сул-
тан Давлеткелдинович «Наурызбай» 
шаруақожалығы, Турысбеков Қайрат  
Айтмухамбетович,  Иртураров Науан-
батырЖумагелдинович «Нұрбатыр» 
шаруақожалығы, Жылысбаева Ләззат 
Қырықбайқызы, Ахмет Дина.
«Мектепке жол» - деп аты ай-

тып тұрғандай демеушілерімізден 
мектебіміздің мұғалімдер ұжымы, мек-
теп әкімшілігі және тағы басқа мейірімді 
жандар қайырымдылық акциясына көз 
жұма қарамай жақсылық жасаудан 
қалыс қалмады. Жақсылық жасауды 
жақсы көргендер жақсылық істеудің 
табиғи болмыс болғанына сенеді. 
«Жақсылық жасап теңізге лақтыр, 
балық білмесе, халық біледі» деген 
мақал-мәтелді үлгі етеді. Жақсылық 
жасауды жақсы көргендер бір-біріне 
сенеді. Өйткені адам ортасының, 
қоршаған ортаның ықпалынан көптеген 
сабақ алғанын біледі. Сондықтан 
өздері сияқты адамдармен бірге өмір 
сүруді және олармен бірге жасай 
алатын жақсылықтарды кеңесе оты-
рып жәрдемдесуді, сондай-ақ осы 
сезімдерді әрқашан жадында ұстауға 
тырысады.Жақсылықтың үлкен-
кішісі деп емес, оның бар болғаны 
ғана пейілімізді жақсылыққа бұруға 
көмектесе түседі. Өмірде жақсы адам-
дар бар, олар көп...

Еламан ЖАҚСЫБАЙ,
тарих – география пән мұғалімі, 

«Егінсу орта мектебі» коммуналдық 
мемлекеттік мекемесінің 

директордың тәрбие ісі жөніндегі 
орынбасары, Ақсу ауданы,          

Егінсу ауылы.

ҚДКБҚ «Tengri Bank» АҚ са-
лымшыларына 10,7 млрд. 
теңге төледі.


